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روزنامه صبح ایران

وزیر آموزش و پرورش:

آغاز رتبه بندی معلمان نزدیک است

عضو هیات رییسه مجلس خبر داد:

 هیچ استیضاحی در دستور کار مجلس نیست

۴ صفر از پول ملی حذف می شود

سخنگوی قوه قضاییه  تشریح کرد

آخرین وضعیت پرونده عراقچی، 
سیف، زنجانی و شیخ استخاره

چرا بازار به افت قیمت دلار واکنش چندانی نشان نداد؟

نافرمانی  بازار
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استاندار قم گفت: با تلاشی مضاعف آماده حمایت از فرآیند تولید، اشتغال و سرمایه گذاری در 
قم هستیم و تمام توان مسئولان استان در خدمت فعالان اقتصادی قرار می گیرد. بهرام سرمست 
روز یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در تالار امام جواد)ع( استانداری قم، افزود: 
پشتیبانی از کارآفرینان و تولیدکنندگان استان را در این شرایط سخت اقتصادی شتاب می دهیم 
و مشکلات این فرماندهان جنگ اقتصادی را در سطح ملی و استانی پیگیری می کنیم.وی افزود: 
در حال حاضر همراهی بسیار خوب و امیدوار کننده ای میان اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید در قم برقرار است و ما از این تعامل برای انجام کارهای بنیادی تر به منظور رسیدن به نتایج 
بهتر در حوزه صنعت و تولید استان، استفاده خواهیم کرد.وی ادامه داد: اکنون نیازمند ایده های 

خلاقانه و ظرفیت های بکر برای عبور از مشکلات اقتصادی هستیم و ...

رشد بالای جمعیت در شهر قم و افزایش مهاجرت، این استان را با بحران کمبود مدرسه مواجه 
کرده است که اگر چاره ای اساسی برای آن اندیشیده نشود، این معضل در چند سال آینده قابل 
مدیریت کردن نخواهد بود.آموزش و پرورش نهادی تحول ساز در زندگی بشر است و نقش بنیادی 
و کلیدی در سرنوشت جوامع ایفا می کند چرا که افراد جامعه بهترین و مستعدترین سن فراگیری 
خود را در مدرسه می گذرانند. مدرسه تجلی کارآمدی و توانمندی آموزش و پرورش است، به همین 
علت آینده جوامع را می توان در مدارس مشاهده کرد و اگر این مراکز آموزشی از استاندارد مطلوب 
برخوردار باشند، اهداف نظام تعلیم و تربیت محقق خواهد شد در غیر این صورت مسیر به بیراهه ختم 
می شود. در سال تحصیلی جاری، استان قم با دارا بودن 256 هزار دانش آموز در حدود 660 مدرسه از 

کمبود مدرسه و کلاس درس رنج می برد، این کمبود بیشتر در مناطق جدید شهری است ...

سخنگوی قوه قضاییه آخرین وضعیت پرونده عراقچی، 
سیف، زنجانی و شیخ استخاره و غیره را تشریح کرد.

حجت الاسلام محسنی اژه ای سخنگوی قوه قضاییه 
بعداز ظهر دیروز در صد و سی و پنجمین نشست خبری 
خود اظهار داشت: در فاصله این چند هفته تعدادی از 
افرادی که به اتهام مالی محاکمه شده و حکمشان قطعی 

شده را اعلام می کنم. وی افزود: حمیدرضا جان قربان 
فرزند علمدار به اتهام اخلال در نظام اقتصادی به 20 
سال حبس و 120 میلیارد تومان، آزاده سجادیه پزشک 
به ده سال حبس، شاپور هیبتی فرزند حجت الله سردفتر 
دفترخانه در شیراز به اتهام سند مجعول به 14 سال حبس 

و محمد جواد خسروی به اتهام جعل سند...

مقاومت بازار در برابر کاهش قیمت دلار در حالی است که متهم ردیف اول گرانی ها رشد نرخ ارز در یک مدت کوتاه 
بوده و کارشناسان اقتصادی معتقدند تخلیه التهاب از بازار زمان بر است و تا زمانی که اقتصاد پیش بینی پذیر نباشد، کاهش 
قیمت ها کاملا صورت نمی گیرد.زمزمه افزایش قیمت ارز از زمستان سال گذشته شنیده شد و هر چند که در روزهای پایانی 
سال 96 قیمت دلار رشد جزیی داشت اما از همان اولین ماه سال 97 سیر صعودی را در پیش گرفت و در اواخر تابستان 
نرخ دلار با رشد بی سابقه چند برابری به اوج خود رسید. وابستگی اقتصاد به شاخص مهمی مانند دلار در کنار سرگردانی 
نقدینگی هزار و 600 هزار میلیارد تومانی باعث ایجاد التهاب در بازارها شد هر چند که دولت اقداماتی را برای تخلیه التهاب و 
کنترل بازار به اجرا رساند.اختصاص ارز دولتی - دلار چهار هزار و 200 تومانی- به کالاهای اساسی مانند برخی از مواد خوراکی 
و دارو، اختصاص ارز نیمایی به برخی از فعالان اقتصادی که فعالیت آنها مشمول اختصاص ارز یارانه ای می شد،  آزادسازی 

واردات ارز و طلا، ورود بانک ها به فعالیت صرافی ها و فروش ارز و ... از اقداماتی بود که دولت انجام داد...

استاندار قم: 

تمام توان مسئولان قم درخدمت فعالان 
اقتصادی قرار می گیرد 

کمبود مدرسه و مشکلات پیش روی قم 
در سال های آینده

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد : باید در شرایط 
فعلی کشور به فکر حفظ منافع ملی باشیم. آمارهای رسمی نشان 
می دهد اعتماد عمومی به دستگاه های حاکمیتی به کمترین میزان 
و  بودجه سال 9۸  لایحه  درباره  غلامرضاحیدری  است.  رسیده 
افزایش ها و کاهش در برخی از نهادها و سازمان ها، با بیان اینکه 
باتوجه به شرایط موجود منابع درآمدی شدیداً در محدودیت قرار 

دارد، گفت: همان طور که می دانید...

آیـا اسـتقلال حوزه هـای علمیه بایـد حفظ شـود؟ اختصاص 
بودجـه به حـوزه چـه نتایجـی دارد؟ به اعتقـاد غرویـان؛ برخی 
بایـد  از مراجـع، معتقدنـد کـه اسـتقلال حوزه هـای علمیـه 
کمافی السـابق برقـرار باشـد و بعضـی معتقدنـد که ایـن گزاره 
مربـوط بـه دورانی بـود که دولت هـا فاسـد بودند، نـه اکنون که 
دولت اسـلامی بر سـر کار اسـت و ولی فقیه در راس آن قرار دارد 

و حکومـت در اختیـار روحانیت اسـت...

غلامرضاحیدری :

خط قرمزها 
منافع ملی ما باشد

آیت الله محسن غرویان:

حوزه های علمیه
 نباید نمک گیر دولت شوند
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بر بازار ارز 
مسلط  هستیم

رئیس کل بانک مرکزی:

ارز حاصل از صادرات نفتی 
به کالاهای اساسی اختصاص می یابد

تبریکمیگوئیم را )ع( ولادتامام موسیکاظم

86

آیین تکریم و معارفه مدیران سابق و جدید اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم پیش 
از ظهر دیروز برگزار شد.

معارفه  و  سابق  مدیرکل  مقدم  حسینی  والمسلمین  حجت الاسلام  تکریم  آیین 
حجت الاسلام والمسلمین اسکندری مدیرکل جدید اوقاف استان قم، پیش از ظهر دیروز 
با حضور مسئولان کشوری و استانی، در مجتمع فرهنگی امامزاده سید علی)ع( برگزار 
شد.در این مراسم آیت الله حسینی بوشهری معاون جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله 
سعیدی تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( و امام جمعه قم، حجج اسلام والمسلمین 
روحانی نژاد رئیس هیئت فقهی و حقوقی، شفیع زاده مدیرکل اعزام مبلغ و شیری مدیرکل 
بازرسی و همچنین ملیحی مدیرکل حراست سازمان اوقاف و امور خیریه، حجت الاسلام 
والمسلمین ملکا مسئول دفتر رهبر معظم انقلاب در قم، غضنفری رئیس دانشکده علوم 
قرآنی، نمایندگان بیوت و مراجع عظام تقلید و تولیت  مسجد مقدس جمکران، دفتر رئیس 
مجلس در قم و تعدادی از مسئولان استانی حضور داشتند.در ابتدای مراسم، کلیپی از 
فعالیت های چهار ساله اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم به نمایش در آمد و سپس 

حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم به سخنرانی پرداخت.
آیت الله حسینی بوشهری:

خدمت در اوقاف قم توفیقی بزرگ و فرصتی الهی است
معاون جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  در این مراسم گفت: خدمت در اداره کل اوقاف 
استان قم توفیق بزرگی است و مدیرکل جدید اوقاف قم باید قدر این باب خیر را بداندآیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری اظهار کرد: بر اساس روایتی، فرصت ها مثل ابر می آیند و 
می گذرند و هنر انسان این است که از این فرصت ها به بهترین نحو استفاده کند.وی افزود: 
امیرمومنان علی)ع( می فرمایند شب و روز در تو دخل و تصرف می کنند و از سنین کودکی 
به پیری خواهی رسید ولی نباید تماشاچی باشی بلکه باید کاری ماندگار انجام دهی و در این 
تغییر و تحول سهیم باش.معاون جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه خدمت در 
اداره کل اوقاف استان قم توفیق بزرگی است خاطرنشان کرد: مدیرکل جدید اوقاف قم باید 
قدر این باب خیر را بداند و در حوزه های گوناگون قرآنی، بقاع متبرکه و دیگر وظایف سازمان 
اوقاف فعال و پرتلاش باشد.وی ادامه داد: سنت بدی در برخی مواقع دیده می شود، کارهای 
مثبت گذشته را نادیده می گیرند و کسی که تازه بر مسند نشسته می خواهد شق القمر کند 
در حالیکه هنر آن است که قدر گذشته را بداند و بگوید کارهای خوب قبلی را ادامه می دهم 
و نقاط ضعف را برطرف خواهم کرد.حسینی بوشهری گفت: هر جا فرصت خیر و فضای 
مناسبی برای خدمت رسانی یافتیم باید به درستی از آن بهره برداری کنیم و این فرصت را قدر 
بدانیم زیرا عمر آدمی به زودی تمام می شود و هیچ تضمینی هم برای تداوم آن حتی تا یک 
ثانیه بعد نداریم.امام جمعه موقت قم با بیان اینکه حضرت محمد)ص( در توصیه به اصحاب 
فرموده اند قدر فرصت ها را بدانید و به بهترین نحو از آنها استفاده کنید تصریح کرد: امیدواریم 
مدیرکل جدید اوقاف استان قم نیز همینگونه باشد و قدر این توفیق را بداند و شاهد تداوم 

فعالیت های خوب اوقاف در قم باشیم.
رئیس هیئت فقهی و حقوقی سازمان اوقاف تاکید کرد

اهتمام ویژه به امور خیر و سهم وقف در مسائل اجتماعی
رئیس هیئت فقهی و حقوقی سازمان اوقاف گفت: در دوره جدید مدیریت این سازمان، 
اهتمام ویژه به سهم وقف در مسائل اجتماعی و تحولات چشمگیر در مأموریت ها مد نظر 
قرار دارد. حجت الاسلام والمسلمین حسین روحانی نژاد اظهار کرد: در دوره مدیریت جدید 
سازمان اوقاف که حجت الاسلام والمسلمین خاموشی به نمایندگی از رهبر معظم انقلاب 
منصوب شده اند، فصل نوینی در فعالیت های پیش رو گشوده شده است. وی افزود: در 
مدیریت جدید، توجه ویژه ای به نقش وقف در مسائل اجتماعی و فرهنگی صورت خواهد 
گرفت؛ اگر بتوانیم به یاری دولت ها در تحقق منویات واقفان با نگاه نوین و رعایت وجهه 
شرعی، مشارکتی جدی داشته باشیم می توانیم بسیاری از دغدغه های شهرنشینان و 

روستانشینان را برطرف کنیم.
* استفاده از فناوری های نوین برای تحقق مأموریت های سازمان اوقاف

رئیس هیئت فقهی و حقوقی سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه رئیس این سازمان 

مصمم است حداکثر بهره وری و بهره برداری را از دانش و فناوری های موجود داشته باشد 
گفت: این کار با هدف ایجاد تحولی چشمگیری در تحقق مأموریت های سازمان اوقاف 
صورت می گیرد.وی ادامه داد: سازمان اوقاف تاکنون بیشتر در زمینه موقوفات وارد عمل شده 
ولی در زمینه امور خیریه، یا کاری صورت نگرفته یا اگر کاری انجام شده به صورت چشمگیر 
نبوده است اما در دوره جدید، سامان بخشی امور خیریه و ورود به این بخش به صورت جدی 
در دستور کار قرار دارد.روحانی نژاد توسعه وقف را یکی از برکات فعالیت مبلغان حوزه علمیه 
و نگاه ژرف و اندیشمندانه مراجع عظام تقلید و اساتید حوزوی دانست و گفت: افراد متمکن 
با توصیه همین بزرگان، گام های بزرگی برای توسعه وقف برداشته اند و انتظار این است که 

این توصیه ها و تشویق ها همچنان ادامه یابد.
* وقف بهترین شیوه انجام کار خیر است

رئیس هیئت فقهی و حقوقی سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه قرآن کریم 
انسان ها را به کار خیر و انفاق دعوت کرده است افزود: بهترین شیوه این کار، وقف است که 
آثاری ماندگار برای جامعه امروز و فردا خواهد داشت.وی با بیان اینکه از همه همکاران و 
کارکنان اوقاف استان قم می خواهیم جدی تر و فعال تر از گذشته، مدیرکل جدید را یاری 
کنند گفت: آرزومندیم در دوره جدید به استراتژی و اهداف جدیدی که مد نظر داریم دست 
یابیم و از مراجع عظام تقلید، دستگاه ها و نهادهای استان هم درخواست می کنیم مدیرکل 

جدید را در انجام وظایف و مأموریت ها یاری کنند.
مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان قم: 

اعتماد عمومی مهمترین سرمایه سازمان اوقاف است
مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان قم گفت: اعتماد عمومی مهمترین سرمایه سازمان 
اوقاف است و هنر مدیریتی آن است که این اعتماد را روز به روز بیشتر کنیم. حجت الاسلام 

والمسلمین عباس اسکندری اظهار کرد: از درگاه ایزد منان سپاس گذارم که من را در کسوت 
روحانیت قرار دارد، آن هم در شهر مقدس قم و در زمانی که نظام اسلامی و ولایت فقیه 
حاکمیت دارد.وی افزود: همچنین خدا را شاکرم که از عنایات ویژه و خاص حضرت فاطمه 
معصومه)س( برخوردارم و احساس می کنم این لطف و عنایت همچنان ادامه دارد.مدیرکل 
اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به ورود به حوزه علمیه از سال ۱۳۵۲ خاطرنشان کرد: 
تا سال ۱۳۷۲ توفیق تحصیل در حوزه را داشتم، زمانی که قصد ورود به سازمان تبلیغات 
را داشتم با اصرار ریاست وقت، مقرر شد برای یک سال به شهرستان لار بروم ولی همیشه 
قصد داشتم به قم بازگردم که این توفیق از ۱۰ سال پیش نصیب من شد، دوست دارم 
در یکی از بقاع متبرکه به عنوان خادم فعالیت کنم ولی از قم نروم.وی ادامه داد: امیدوارم 
توفیقی که برای خدمت گزاری در شهر مقدس قم و به عنوان مدیرکل اوقاف نصیبم شده 
را قدر بدانم و شرمنده حضرت معصومه)س( و مردم خوب و ولایت مدار قم نشوم.اسکندری 
خاطرنشان کرد: خدمت به دین الهی و مردم مهمترین وظیفه همه ماست تا از این رهگذر، 
توشه ای برای آخرت برداریم.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه انسان های 
بزرگ همت، اموال و املاک خود را برای ترویج دین از جمله زنده نگاه داشتن یاد و نام 
حضرت سیدالشهدا)ع( و امور عام المنفعه وقف می کنند گفت: وظیفه داریم از این اموال و 
دارایی ها پاسداری کنیم و اجرای امینانه نیت واقفان را در دستور کار قرار دهیم و علاوه بر 

این به توسعه فرهنگ وقف کمک کنیم.
* تاکید بر تقویت ارتباط معنوی و قلبی میان مردم و بقاع متبرکه

وی اعتماد مردمی را مهمترین سرمایه سازمان اوقاف دانست و افزود: باید این اعتماد 
و اطمینان را بیشتر کنیم.اسکندری ترویج دین و توسعه آموزه های قرآنی و خدمت به 
مستمندان و نیازمندان جامعه اسلامی را از دیگر وظایف سازمان اوقاف دانست و تصریح 

کرد: لازم است از سرمایه عظیمی که به دستمان رسیده به بهترین نحو استفاده کنیم 
و امیدواریم با کمک همه دلسوزان نظام اسلامی، بتوانیم شرایطی را ایجاد کنیم که بقاع 
متبرکه همانطور که رهبر معظم انقلاب مطالبه کرده اند، به قطب فرهنگی تبدیل شوند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: این قابل قبول نیست که برخی برای برگزیدن 
محل سکونت، اطراف مساجد و بقاع متبرکه را انتخاب نکنند، این تفکر ناشی از عملکرد 
نادرست ماست و اگر مدیریت بهتری داشته باشیم، محوطه اطراف این اماکن باید چنان 
توسعه یابند که بهترین فضا برای سکونت باشند.وی با تاکید بر تقویت ارتباط معنوی و 
قلبی میان مردم و بقاع متبرکه گفت: لازم است مدیران در همه دستگاه ها هنر خود را به 
این نحو نشان دهند که این ارتباط را تقویت و ترویج کنند.اسکندری تصریح کرد: دیگر هنر 
مدیریتی آن است که بتوانند آنچه در دوره های گذشته صورت گرفته را به درستی بشناسند، 
نقاط قوت را تقویت و اگر ضعفی در جایی دیده می شود برای برطرف کردن آن با استفاده از 
نیروی انسانی موجود تلاش کنند زیرا این کار سبب کاهش انگیزه ها می شود و از سوی دیگر 
سال ها طول می کشد تا نیروهای جدید تربیت شوند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
از اعتماد حجت الاسلام والمسلمین خاموشی برای سپردن این مسئولیت به وی تشکر کرد 
و افزود: امیدواریم در دوره مدیریت این مدیر بی حاشیه و به دور از هیاهو، بتوانیم به بهترین 

نحو، مجری وظایف سازمانی باشیم.

 مدیرکل سابق اوقاف و امورخیریه استان قم  مطرح کرد
افزایش ۴00 درصدی اجرای امینانه نیات واقفان در قم

مدیرکل سابق اوقاف و امورخیریه استان قم گفت: طی چهار سال گذشته اجرای امینانه 
نیات واقفان در قم ۴۰۰ درصد رشد داشته است. حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
حسینی مقدم اظهار کرد: خداوند را شاکرم که توفیق خدمت چهار ساله را در شهر مقدس 
قم شهری که به حرم اهل بیت)ع( مشهور است، نصیبم شد.وی افزود: قم را مأوای فاطمیین 
نامیده اند و گاه آن را محل اجتماع انصار حجت خدا گفته اند؛ در برخی روایات این دیار را 
حجت بر همه بلاد مشرق و مغرب توصیف کرده اند و امام صادق)ع( هم زمانی که حرم 
خدا و رسول و امیرمومنان را معرفی فرمودند، من و فرزندانم نیز حرمی داریم که قم است، 
روح مطهر دختری از موسی بن جعفر در این شهر قبض می شود، نامش فاطمه است و 
شفاعت او اجمع شیعیان وارد بهشت می شوند، سلام خدا بر اهل قم، آنها اهل رکوع و 
خشوع و نماز و روزه اند.مدیرکل سابق اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به روایتی از 
امام رضا)ع( خاطرنشان کرد: ایشان می فرمایند هرگاه فتنه به شما هجوم آورد، مأمن و 
مأوای شما قم باشد چرا که بلا از این شهر دفع شده است.وی ادامه داد: امام خمینی)ره( 
در نخستین بیانیه ای که برای انقلاب صادر کردند هم به این مقولات و اهمیت شهر قم 
که مرکز قیام لله است اشاره فرمودند؛ افتخار قمی هاست که پایگاه قیام خمینی بودند و. 
کماکان این پایگاه مقدس در سطح بین المللی می درخشد و معارف بلند قرآن و عترت را 
منتشر می کند.حسینی مقدم با اشاره به عملکرد چهار ساله اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم خاطرنشان کرد: تلاش دست اندرکاران این اداره کل سبب شد در زمینه احیای 
موقوفات عملکرد موفقی داشته باشیم و نسبت به مدت مشابه، رقم افزایش حقوق موقوفات 
به ۱۰۴ درصد برسد.وی تصریح کرد: در زمینه اجرای امینانه نیات موقوفات هم افزایش ۴۰۰ 
درصدی را شاهد بوده ایم و توفیقات خوبی هم در دیگر وظایف از جمله حفظ کلام وحی و 
ترویج فرهنگ قرآنی که مد نظر رهبر معظم انقلاب نیز هست به دست آورده ایم.مدیرکل 
سابق اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به تاکید رهبری مبنی بر تبدیل بقاع متبرکه به 
قطب فرهنگی گفت: با تلاش جهادی و گروهی در این اداره کل، بسیاری از اهداف مورد نظر 
سازمان اوقاف در سطح استان قم محقق شدند.وی با آرزوی موفقیت برای مدیرکل جدید 
اداره کل اوقاف استان قم افزود: کارهای زیادی در زمینه وظایف سه گانه سازمان اوقاف در 
قم باقی مانده که امیدواریم با تلاش جمعی و استفاده از خرد گروهی، به زودی شاهد تحقق 
همه اهداف و برنامه ها باشیم.در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین شوزب شیری مدیرکل 
بازرسی سازمان اوقاف احکام تقدیر و انتصاب مدیران کل سابق و جدید اوقاف استان قم را 

قرائت  و به آنان اعطا کرد.

باحضور مسئولان کشوری و استانی؛

مدیرکل جدید اوقاف و امور خیریه استان قم معرفی شد

معضلی کھ باید برای آن چاره ای اساسی اندیشیده شود
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فرهنگ  مهربانی
 برای توسعه ایران 

اگر بپذیریم هدف اجرای سیاست های اجتماعی بالابردن 
سطح رفاه عمومی است و یکی از مهم ترین محورهای رفاه 
عمومی، خشنودی و رضایت مردم است، آن گاه باید تأکید 

کرد رضایت و خشنودی مردم فقط با پول، ثروت و توسعه اقتصادی به دست نمی آید. 
در این چارچوب باور نگارنده این است که گسترش فرهنگ کنش داوطلبانه، گسترش 
کار خیر و به طور کلی مهربانی و مدارا با یکدیگر از نیازهای امروز جامعه ایرانی است. در 
ادبیات اقتصادی هم این موضوع مهم است. امروز تلاش بنگاه ها برای افزایش رضایتمندی 
مشتریان بر پایه رضایتمندی از کارکنان و ایجاد نظام انگیزش و آموزش برای تحقق 
این هدف حقیقتی  انکار ناپذیر است. از سوی دیگر در سال های اخیر کنش داوطلبانه به 
طور وسیعی از سوی سیاست گذاران با اقبال مواجه شده و اثرگذاری آن فراتر از از ابعاد 
انسان دوستانه و خیرخواهانه به عنوان یک منبع اقتصادی تأثیرگذار بر تولید ناخالص 
داخلی کشورها مورد توجه قرار گرفته است. از سوی دیگر برخی گزارش های بین المللی 
بیان می کند که داوطلبان تاب آوری جوامع را برای مقابله با شوک ها و تنش ها از طریق 
افزایش سرمایه انسانی، تقویت سرمایه اجتماعی و رفاه، افزایش سرمایه طبیعی و رشد 
سرمایه مالی افزایش می دهند.بر اساس یکی از پیمایش های سنجش سرمایه اجتماعی 
کشور، ارزیابی مردم از میزان وجود ویژگی های اخلاقی نظیر گذشت و رعایت حقوق 
دیگران در جامعه چندان مثبت نیست و در عوض، اعتقاد نسبی به شایع بودن ویژگی هایی 
نظیر حسادت، دورویی، تقلب و خودخواهی وجود دارد. بنابراین لازم است در جهت 
ترمیم این امر رویکرد جدیدی اتخاذ کرد. معتقدم باید فرهنگ توسعه به مثابه مهربانی 
را در جامعه امروزمان گسترش دهیم و نهادینه کنیم چراکه یکی از ابعاد رفاه، رضایت 
و خشنودی شهروندان است و یکی از مهم ترین پایه های رضایتمندی و خشنودی نیز 
مهربانی و مهربانانه برخوردکردن با یکدیگر است. اخیرا گزارشی از دانشگاه هاروارد را مطالعه 
می کردم که بر اساس یک سنجش معین عنوان می کرد آنهایی که مهربانی خود را تقسیم 
می کنند، احساس عمیق به هم نوع خود دارند، عشق و خوشرویی را تقسیم می کنند و 
دوستی عمیق تری با دیگران دارند، عمرشان طولانی تر است.این به معنای توجه به وجوه 
اجتماعی سلامت در نگاه جدید است. این همان نکته ای است که در فرهنگ اسلامی ما 
هم متواتر روایت شده است. در فرهنگ دینی ما هم مهربانی در مواجهه مردم با یکدیگر و 
هم در برخورد حاکمان با مردم یک رویکرد توصیه شده است. امام هشتم شیعیان مشهور 
به ضامن آهو است که نه تنها با انسان ها مهربان بود، بلکه مهربانی را در حق حیوانات نیز 
روا می داشت. مهربانی، گذشت و فروتنی ویژگی هایی بودند که در طول زندگی پیغمبر 
بزرگوار، در وجود آن حضرت دیده می شد و به تعبیر قرآن کریم ایشان رحمه للعالمین 
بودند. از امام علی )ع( نقل شده است: مؤمن کسی است که لبخند بر چهره دارد و خوشرو 
است و اگر گرفتاری و غمی دارد، آن را در قلب خود نگه می دارد و خوشرویی را با دیگران 
تقسیم می کند. در این چارچوب به عنوان مسئول بزرگ ترین نهاد اجتماعی، حاکمیتی 
و وزارتخانه ای که حدودا روزی یک میلیون مراجعه کننده دارد، معتقدم باید این وزارتخانه 
پیشرو و پیشتاز گسترش فرهنگ عظیم و اساسی کنش داوطلبانه و کار خیر و مهربانی 
و خوشرویی با مردم باشد. همچنین وظیفه دارم هم خود و هم هموطنان را دعوت کنم 
به مهربانی با یتیمان، با نیازمندان، با آسیب دیدگان اجتماعی، با کودکان کار و با همه 
گروه های محروم جامعه.  در این مسیر سخت همه نخبگان، فعالان مدنی، کنشگران 
سیاسی، روزنامه نگاران، دانشگاهیان و عموم مردم را به یاری می طلبم. با بیان نظرات، با 
ارائه پیشنهادات، با نقد عملکردها و سیاست ها، با انعکاس اشتباهات و با حساسیت نسبت 

به عملکرد این وزارتخانه ما را همراهی و یاری کنید.
وزیر تعاون ، کارورفاه اجتماعی

آیا این سیاسی ترین جام 
ملت های تاریخ آسیاست؟ 

 جمله ای قدیمی هست که می گوید:»حتی اگر شما با 
سیاست کار نداشته باشید، این سیاست است که با شما 
کار دارد«. حالا حتی در خلال یک دوره مسابقه فوتبال در 

آسیا به نظر می رسد »سیاست« بیش از »کیفیت« دارد روی همه چیز سایه می اندازد.
گزارش ها و نقدهایی از امارات می رسد که به صورت محسوسی اخبار و حواشی مربوط 
به تیم ملی فوتبال ایران، نادیده گرفته می شود و این کشور طبعاً با فرامین بالادستی 
اقدام به بایکوت خبری تیم ملی ایران کرده اند.انگلیسی ها می گویند:»کسی که به نی  زن 
پول می دهد تعیین می کند چه بنوازد«. بر اساس این گزاره، امارات متحده عربی میزبانی 
مسابقات را کسب کرده است، برای برگزاری این تورنمنت هزینه کرده و حق دارد میوه 
خود را از این بوستان بچیند. برای همین می گویند فوتبال حالا به یک »قدرت نرم« 
تبدیل شده و می توان از ظرفیت های آن برای نشان دادن قدرت خود و تضعیف رقبا 
استفاده کرد.اما این رفتار تا چه اندازه با »بازی جوانمردانه« هم خونی دارد؟ با شعارهای فیفا 
که »فوتبال برای همه« یا شعار خود اماراتی ها که می گویند »آسیا را گرد هم می آوریم« 
چطور؟ آیا در این گوشه از دنیا که بوی خون و نفت و باروت در هم آمیخته شده، می شود 
به این شعارهای شیرین دل بست؟ تجربه نشان داده است که آسیا قاره ای توسعه نیافته 
است. حتی در کشورهای عربی بیشتر ترجیح داده اند مظاهر »مدرینته« را بخرند تا اینکه 
به سوی مدرن شدن افکار پیش بروند. در چنین فضایی کشورها به گل درشت ترین 
شیوه های ممکن تلاش می کنند باورهای ایدئولوژیک خود را غالب کنند.روزگاری که 
عراق علیه ایران وارد جنگ شد، بازیکنان تیم ملی ایران برای شرکت در جام ملت های 
1980 در کشور کویت به سر می بردند و این کشور در حمایت از عراق و پخش گزارش 
های تخریبی علیه ایران کوتاهی نمی کرد، بعد وقتی صدام حسین- دایناسور مست- به 
کویت حمله کرد، کویت از ایران چشم یاری داشت و در جام ملت های 1992 هیروشیما، 
کشورهای ایران، کویت و سوریه در یک سمت به عنوان دوست و کشورهای عراق، 
عربستان سعودی و حتی امارات متحده عربی در سمت دیگر گارد دشمنی گرفتند!اصلِ 
»در سیاست نه دوست دائم وجود دارد و نه دشمن دائم« را به آشکارترین شکل در 
این مسابقات می توان دید. حالا یمن و عربستان، قطر و امارات، قطر و عربستان، ایران و 
عربستان و حتی کره شمالی - کره جنوبی با همه اختلافات سیاسی عمیقی دارند که 
دارند کنار هم قرار گرفته اند. اختلافاتی که حتی به فوتبال هم نفوذ کرده و در آشکارترین 
نمونه آن تیم های باشگاهی عربستان و ایران از همدیگر میزبانی نمی کنند اما ایران از تیم 
ملی عراق برای مصاف با حریفانش میزبانی می کند!قطر و عراق تا اطلاع ثانوی با ما مهربان 
هستند اما تجربه نشان داده که در این عرصه هیچ چیز همیشگی نیست و چه بسا جام 
ملت های آینده جای دوست و دشمن عوض شود، اما توپ همچنان گرد است و برای 

پیروز شدن باید آن را از خط دروازه حریفان رد کرد.

ما با خارج رفتن 
آقازاده ها مشکل داریم! 

  ما مشکل داریم. با انتشار عکس های فرزندان مسؤولان 
در آن سوی آب ها مشکل داریم. اصلا ما با خارج رفتن 
آنها مشکل داریم.تو کتمان نمی رود که شعارهای پدران 

را ما بشنویم و هزینه اش را بدهیم، آنوقت فرزندان آن شعار دهندگان با خیال راحت 
آن سوی آب ها، درس بخوانند، زندگی کنند و بعد عکس هم بگذارند.بماند که بعد از 
انتشار عکس ها، پدرها افتخار هم می کنند به پسرها و دخترها و از خون شهدا هم مایه 
می گذارند این وسط. بگویم اصلا مخالف تحصیل و زندگی در خارج از کشور نیستم. اتفاقا 
اینکه جوانان این کشور فرهنگ ها و دستاوردهای دیگر ممالک را ببیند، بسیار خوب است. 
هرچه ایرانی ها سفر خارجی بروند به توسعه و پیشرفت ایران کمک می کند.خارج رفتن 
اما برای خیلی از مردم کار سختی است. حتی آنهایی که استعداد فراوان دارند و می توانند 
با تحصیل در حارج از کشور، به شکوفایی استعداد های خود برسند. در این زمان سخت 
اما حضرات فرزندان مسؤول به راحتی چمدان خود را می بندند و عزم فرنگ می کنند. 
بعضی دل به دل اروپا می  دهند و برخی دیگر راهی ینگه دنیا می شوند.آنها در آمریکا درس 
می خوانند و پدران شان اینجا به آمریکا فحش می دهند.همه ما می دانیم برای بسیاری که 
برای تحصیل به خارج می روند پیدا کردن کار با توجه به قوانین کشورها برای دانشجویان 
خارجی، سخت است، حالا سوالی ایجاد می شود که این حضرات آقازاده با توجه به 
وضعیت ارز در ایران، هزینه زندگی خود را چگونه تامین می کنند و پدران از کجا خرج آنها 
را می  دهند؟بسیاری در ایران درگیر نان شب خود هستند و برخی از فرزندان مسؤولان 
عزیز کشور، عکس های خوش گذرانی خود را منتشر می کنند. دیدن این عکس ها 
برای مردم درد دارد.نکته جالب این است که با هر کدام از این مسؤولان حرف می زنید 
می گویند فرزند ما نخبه است. این همه نخبگی در میان فرزندان مسؤولان جالب است. 
ایران چقدر ژن خوب دارد!واقعا آیا اگر این افراد فرزند مقامات ایرانی نبودند، کشورهای 
خارجی به آنها به همین راحتی ویزا می  داد؟ چرا به دیگر دانشجویان متقاضی تحصیل در 
اروپا حتی با داشتن پذیرش از دانشگاه های معتبر، ویزا نمی دهد؟ما که می دانیم از فضل 
پدر آنها را حاصل شده است، حالا بگویید آنها نخبه هستند. بسیاری از آقازاده ها از کودکی 
یادگرفته اند که با دیگر افراد جامعه فرق دارند و می توانند از راه هایی استفاده کنند که 
دیگران حق استفاده از آن را ندارند. حالا روا نیست آنها مثل دیگران درس بخوانند، اصلا 
چه احتیاجی هست آنها مثل فرزند یک کارگر یا یک کارمند، در دانشگاه های دولتی و آزاد 
درس بخوانند؟ فرزند از ما بهتران!ما مشکل داریم. با انتشار عکس های فرزندان مسؤولان 

در آن سوی آب ها مشکل داریم. اصلا ما با خارج رفتن آنها مشکل داریم.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس هشدارداد

حضور افراد ذی نفوذ در هیئت مدیره 
یک شرکت خودروسازی

سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی با اشاره به انتشار فهرست هیئت 
مدیره یکی از شرکت های خودروسازی، نسبت به حضور افراد موثر در این هیئت مدیره ها و 

استفاده از رانت، لابی و ارتباطات آنها برای پیشبرد اهداف این شرکت ها هشدار داد.
بهرام پارسایی در گفت وگو با ایسنا تصریح کرد: یکی از شرکت های خودروسازی 
فهرست اعضای هیئت مدیره خود را آن هم در لایه های اول منتشر کرده که تعداد آن ها 
212 نفر هستند. این تعداد آن هم با حضور افراد ذی نفوذ مثل تعدادی از نمایندگان ادوار، 
معاون وزیر، برخی اساتید دانشگاه، اقتصاددانان و افرادی از وزارتخانه های مختلف جای 
نگرانی دارد.وی افزود: وجود این تعداد افراد در هیئت مدیره یک شرکت خودروسازی 
اولاً هزینه تمام شده خودرو را بالا می برد؛ زیرا این افراد حقوق می گیرند و امکانات و 
کارمندانی در اختیار دارند. هیئت مدیره ها در واقع منبعی برای جذب نیروهای موثر شده 
که به نوعی نمک گیر می شوند و مشکلات، فسادها و عدم تعهدات شرکت ها به واسطه 
این ارتباطات و لابی ها پوشش داده می شود.پارسایی ادامه داد: حضور این افراد در هیئت 
مدیره یک شرکت خودروسازی فرصتی را برای برقراری ارتباط و سرپوش گذاشتن بر 
سوء مدیریت ها، زیان ده بودن و عدم پاسخگویی به ملت ایجاد می کند.نماینده مردم شیراز 
در مجلس با ابراز نگرانی نسبت به آن چه »بدهی چند 10 هزار میلیارد تومانی شرکت 
های خودروسازی« خواند،  مدعی شد: این شرکت ها قرار است به واسطه لابی، فشار و 
استفاده از سپر انسانی کارگری با داشتن بدهی بانکی حدود ٣0 هزارمیلیاردی، بالغ بر 10 
هزار میلیارد تومان دیگر تسهیلات از دولت دریافت کنند اینها خطرهای جدی است که 
وجود دارد و مشکلی را به مشکلات قبلی اضافه خواهد کرد این شبیه باتلاقی است که در 

آینده بحرانی جدی تر از موسسات مالی را برای کشور ایجاد می کند.

نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خبرداد

اصرار کمیسیون امنیت ملی 
بر مصوبه خود در باره سی اف تی 

نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از اصرار 
اعضای این کمیسیون در تایید سی اف تی یا الحاق ایران به کنوانسیون بین المللی مبارزه 

با تامین مالی تروریسم خبر داد.
دهقانی فیروز آبادی د با اشاره به حضور سخنگوی شورای نگهبان در جلسه دیروز 
کمیسیون امنیت ملی در باره سی اف تی و بحث و بررسی برای رفع ایرادات آن افزود 
: در نتیجه این جلسه مشخص شد اعضا دوباره در تایید الحاق ایران به این کنوانسیون 
اصرار دارند. وی افزود: اعضا بخشی از ایرادات شورای نگهبان را رفع کردند اما بخشی دیگر 
امکان رفع ایراد ندارد چرا که به محتوا و مواد داخل سی اف تی برمی گردد . دهقانی فیروز 
آبادی گفت : کنوانسیون ژنو اجازه دخل و تصرف در اصل مفاد سی اف تی را نمی دهد 
اما کشورها می توانند درباره پیوستن یا نحوه پیوستن به کنوانسیون بین المللی مقابله با 
تامین مالی تروریسم حق شرط و تحفظ بگذارد . وی همچنین با اشاره به حضور فرمانده 
نیروی انتظامی در جلسه امروز کمیسیون درباره بودجه این نیرو و همچنین عملکرد آن 
گفت : واقعیت این است که طبق گزارشها رضایت مردم از عملکرد ناجا در سال جاری 
نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کرده است این در حالیست که ما همچنان با کمبود 
نیروی انتظامی نسبت به گستره جمعیت کشور مواجهیم . نائب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی در توضیح بیشتر تصریح کرد : در جهان بطور متوسط به ازای هر هزار نفر یک تا 5 
مامور پلیس فعالیت می کند این در حالیست که در کشور ما این تعداد به دو مامور در هر 

هزار نفر می رسد بنابراین باید این کاهش را ترمیم کنیم . 

رئیس کل بانک مرکزی:

 بر بازار ارز مسلط هستیم
رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی بر بازار ارز مسلط است و امیدواریم با ثبات 

ایجاد شده در بازار و روند نرخ ارز، شاهد کنترل بیشتر نرخ تورم باشیم.
»عبدالناصر همتی« دیروزدر نشست با فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی، 
افزود: بانک مرکزی روند تعادلی نرخ ارز را با تدبیر و رعایت عوامل دخیل در بازار پیش 
می برد و این روند تعادلی بازار ارز نبایستی براساس هیجانات کوتاه مدت هدایت شود. 
رئیس شورای پول و اعتبار پیش بینی کرد که عرضه ارز توسط صادرکنندگان غیرنفتی 
شتاب بیشتری بگیرد.وی اظهار داشت: اصلاح نظام بانکی و سامان دادن به این مهم مهم 
ترین اقدام پیش روی بانک مرکزی است و این موضوع نیز از حساسیت و اهمیت بسیاری 
برخوردار است و نباید شتابزده عمل شود.رییس کل بانک مرکزی صیانت از سپرده های 
مردم و ثبات بازار پول را مهم ترین دغدغه بانک مرکزی خواند و تاکید کرد که این امر 
اصل مهم بانک مرکزی در پیشبرد طرح اصلاح نظام بانکی است. همتی در ادامه اعلام 
کرد: لایحه حذف چهار صفر از پول ملی روز گذشته از سوی بانک مرکزی تقدیم دولت 
شده است و امیدوارم هر چه سریع تر این مهم به نتیجه برسد.همتی یادآور شد: با توجه 
به کاهش 4.5 درصدی شاخص بهای تولیدکننده در آذرماه نسبت به ماه آبان، کاهش 
رشد بهای کالاها و خدمات مصرفی در ماه های آبان و آذر و نیز ثبات ایجاد شده در بازار 

ارز و روند نرخ ارز، انتظار می رود شاهد کنترل بیشتر تورم باشیم.
 

عراقچی پس از بازدید محل شهادت دیپلماتهای ایرانی در مزار شریف:

نگاه ما به آینده است 
اما گذشته را هم فراموش نخواهیم کرد

از  تصاویری  انتشار  با  خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون  عراقچی  عباس  سید 
سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در مزار شریف در توئیتر خود نوشت: نگاه ما به 

آینده است اما گذشته را هرگز فراموش نخواهیم کرد.
»سیدعباس عراقچی «در توئیترش با انتشار تصاویری از سرکنسولگری جمهوری 
اسلامی ایران در مزار شریف و محل شهادت دیپلماتای کشورمان نوشت:»  امروز در سفر 
به شهر مزارشریف توفیق بازدید از ساختمان سابق سرکنسولگری جمهوری اسلامی 
ایران و محل شهادت دیپلمات های کشورمان دست داد«.معاون وزیر امور خارجه افزود:» 
خون شهدا مسئولیتی سنگین بر دوش همه ما قرار داده است که برای ادای آن خون 
دل بسیار باید خورد.«عراقچی تصریح کرد:»نگاه ما به آینده است اما گذشته را هرگز 
فراموش نخواهیم کرد.«معاون سیاسی وزیر امور خارجه روز گذشته وارد کابل شد و با 
مقامات دولت وحدت ملی افغانستان دیدار و گفت و گو کرد.وی در این سفر مقامات دولت 
افغانستان را در جریان از مذاکرات جمهوری اسلامی ایران با هیأت طالبان در تهران قرار 
داد و با تاکید براینکه »این مذاکرات در هماهنگی با دولت افغانستان انجام شده است«، 
گفت:»جمهوری اسلامی ایران از دولت افغانستان و مذاکرات صلح به رهبری و مالکیت 

افغان ها حمایت و پشتیبانی می  کند«. 
 

عضو هیات رییسه مجلس خبر داد:

 هیچ استیضاحی در دستور کار مجلس نیست
 عضو هیات رییسه مجلس گفت: تمامی استیضاح های وزیران دولت از دستور کار 

مجلس شورای اسلامی خارج شده است.
اصغر یوسف نژاد در حاشیه جلسه علنی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران در مورد 
آخرین وضعیت استیضاح ها گفت: هیچ استیضاحی در دستور کار مجلس قرار ندارد و 
تمامی استیضاح ها از دستور کار مجلس خارج شده است.وی در پاسخ به این سوال که 
آیا با طراحان استیضاح صحبت شده یا خیر گفت: طراحان تمامی استیضاح ها امضاهای 
خود را پس گرفتند.نماینده مردم ساری در مجلس در مورد استیضاح وزیر کشور گفت: 
حدود 20 امضا برای استیضاح جمع شده بود که همگی آن را پس گرفتند. یوسف نژاد در 
پاسخ به این سوال که شنیده شده رهبر معظم انقلاب در مورد عدم استیضاح وزیران در 

مجلس توصیه هایی را داشته اند گفت: من در این مورد چیزی نشنیدم.

مصطفی کواکبیان:

 نباید به هیچ وجه از پیوستن
 به اف ای تی اف هراسی داشته باشیم

یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: هیچ تضمینی برای حل مشکلات 
بانکی با پیوستن به FATF نیست اما پیوستن به آن بهانه ها را از طرف مقابل می گیرد.

مصطفی کواکبیان افزود: نپیوستن به این گروه اقدام مالی بین المللی باعث می شود 
که هیچ کشوری با ایران تعاملات بانکی نداشته باشد. FATF هیچ ارتباطی با برجام 
و تحریم ها ندارد، نپیوستن به FATF به معنای خودتحریمی است. با شروطی که 
در مجلس تصویب کرده ایم نباید به هیچ وجه از پیوستن به FATF هراسی داشته 
باشیم. مسئولان تمامی بانک های کشور معتقدند در صورتی که به FATF نپیوندیم 
مشکلاتشان حل نخواهد شد. ذات تقابلی آمریکا با انقلاب اسلامی از بین نمی رود اما در 

صورت تصویب FATF برگ برنده در دست ما خواهد بود.
این عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس افزود: بر اساس شروطی که در مجلس 
مشخص کرده ایم در صورتی که با اجرای FATF قانون اساسی و منافع ملی مان زیر 
سؤال برود از آن خارج خواهیم شد. تأکید کرده ایم که اگر شروط ما را نپذیرند به هیچ 

وجه به FATF نخواهیم پیوست.

بیان  با  اول رییس جمهوری  معاون 
اینکه برنامه دشمنان،شناسایی و تحریم 
گلوگاه های اصلی اقتصاد کشور و در تنگنا 
قراردادن مردم است،گفت: مهمترین هدف 
آمریکایی ها جلوگیری و ایجاد موانع در 
جریان واردات کشور از جمله مواد اولیه 
تولید و کالاهای اساسی مورد نیاز مردم 

است.
اسحاق جهانگیری افزود: در این شرایط 
و در دوره تحریم، کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران به عنوان یکی از بخش های 
مهم اقتصاد کشور، بار سنگینی بردوش 

دارد.
وی روز شنبه این سخنان را در جلسه 
جمهوری  کشتیرانی  عامل  مدیر  دیدار 
اسلامی ایران و جمعی از مدیران شرکت 
های مرتبط با کشتیرانی بیان کرد و افزود: 
در شرایطی که شرکت های کشتیرانی 
خارجی به دلیل تحریم، همکاری خود 
را با ایران قطع کرده اند، مسئولیت و بار 
بر دوش شرکت های داخلی  مضاعفی 
قرار دارد تا روند واردات و صادرات کالا 
به دلیل محدودیت در بخش حمل و نقل 
متوقف نشود. با بیان این که دولت برای 
کشتیرانی  های  مشکلات شرکت  حل 
کشتیرانی  گفت:  دارد،  جدی  اهتمام 
جمهوری اسلامی ایران در شرایط تحریم 

بار سنگینی بر دوش دارد.
جهانگیری از تلاش و همت کشتیرانی 

جمهوری اسلامی ایران و سایر شرکت 
های مرتبط با حمل و نقل دریایی به خاطر 
کمک به پیشبرد برنامه های اقتصادی 
کشور و استمرار فعالیت با وجود فشارها 
و تحریم های آمریکا قدردانی و اظهار کرد: 
با توجه به نقش مهم هزینه های حمل و 
نقل در تعیین قیمت کالا، انتظار دولت از 
شرکت های کشتیرانی این است که در 
مقطع فعلی و شرایط حساس کنونی، با 
همت مضاعف، هزینه های حمل و نقل را 
تا حد امکان کاهش دهند و اجازه ندهند 
جریان واردات و صادرات کشور با کندی 

مواجه شود.
وی همچنین با اشاره به تکمیل ناوگان 
دریایی و واردات انواع کشتی و شناور به 
کشور، این اقدام را کاری مهم و بزرگ 

توصیف و خاطر نشان کرد: خوشبختانه 
با کمک همه بخش ها، قرارداد و ساز و 
کارهای لازم برای این موضوع ظرف مدت 
زمانی کوتاه به سرانجام رسید و تعدادی 
کشتی و شناور در اختیار کشور قرار گرفت.

گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
رفع  صدد  در  جدی  بصورت  دولت 
مشکلات و موانع پیش روی کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران و شرکت های 
مسائل  سوخت،  تامین  نظیر  مرتبط 
مالیاتی، کمبود کانتینر و سایر موانع است 
، و در صورت نیاز تلاش خواهد شد در 
دوره تحریم، مقررات و قوانینی که مانع 
فعالیت این شرکت ها هستند اصلاح شود 
تا کشتیرانی و شرکت های فعال در حوزه 
حمل و نقل دریایی بدون دغدغه بتوانند به 

فعالیت خود ادامه دهند.
جهانگیری همچنین با اشاره به ظرفیت 
های گسترده کشور در بخش حمل و 
نقل دریایی، تصریح کرد: ایران می تواند 
خدمات فراوانی در بخش حمل و نقل 
دریایی و ترانزیت کالا به سایر کشورها ارائه 

دهد و از این طریق کسب درآمد کند.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
افزود: آمریکا در تلاش است تا مهمترین 
منبع درآمدی کشور یعنی فروش نفت 
ایران را متوقف کند و به تصور خودشان 
می خواستند میزان فروش نفت ایران را 
به صفر برسانند که به فضل الهی موفق 

نشدند.
وی اضافه کرد: خوشبختانه تا کنون 
نفت  نیاز  مورد  میزان  به  ایم  توانسته 
دست  آن  مالی  منابع  به  و  بفروشیم 
صادرات  میزان  آنکه  ضمن  کنیم  پیدا 
است  ای  اندازه  به  نیز  کشور  غیرنفتی 
که با درآمدهای حاصل از آن می توان 
کشور را اداره کرد. در این جلسه محمد 
مدیر  و  مدیره  هیئت  رییس  سعیدی 
عامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
و تعدادی از مدیران کشتیرانی، مهمترین 
دغدغه ها و موانع پیش روی فعالیت خود 
را مطرح کردند و با اشاره به نقش پراهمیت 
کشتیرانی در اقتصاد کشور بویژه در شرایط 
تحریم، خواستار حمایت و نگاه ویژه دولت 
برای رفع تنگناها از این بخش مهم شدند.

یک عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی با بیان این که »کاهش فاصله مردم 
و مسئولین در نماز جمعه تهران به تاخیر 
افتاده بود«، گفت: نرده های نماز جمعه تنها 
مانع رابطه مردم و مسئولان نیست، وقتی 
مسئولان در ماشین های حفاظتی تردد کرده 
و به خواسته مردم بی توجه باشند، فاصله بین 

آن ها و مردم ایجاد می شود.
حمیدرضا ترقی با اشاره به این که کاهش 
فاصله مردم و مسئولین در اماکن عمومی به 
ویژه نماز جمعه اقدامی است که از چندی 
پیش توسط امامان جمعه در استان ها انجام 
شده است، اظهار کرد: با این حال این اتفاق 
در تهران به خاطر حساسیت های موجود و 
ضریب امنیتی مسوولانی که در نماز جمعه 
شرکت می کنند، به تاخیر افتاده بود، اما اقدام 
اخیر امام جمعه موقت تهران با استقبال 
مردم و کارگزاران نظام مواجه شد. وضعیت 
امنیتی در حال حاضر برای مسئولان سفید 
است و اقدامات امنیتی در نماز جمعه موجب 

افزایش ضریب امنیتی این مراسم شده است؛ 
بنابراین ایجاد موانع بین مردم ومسئولان 

دیگر ضرورتی ندارد.
این فعال سیاسی اصولگرا با بیان این که 
»از بین رفتن فاصله مردم و مسولین در نماز 
جمعه موجب افزایش  پاسخگویی مسولان 
به مطالبات مردم می شود«، تصریح کرد: از 
سویی مردم هم احساس می کنند مسئولان 
با آن ها همراه هستند. در نتیجه صمیمیت 
و رابطه دوستانه مردم و مسئولان افزایش 
می یابد. در گذشته پس از اتمام نماز جمعه، 
را  نماز جمعه  بلافاصله محل  مسئولان 
ترک می کردند، اما اکنون مردم می توانند 
بعد از نماز جمعه مطالبات خود را با آن ها 
در میان بگذارند.وی خاطرنشان کرد: به 
طور قطع نرده های نماز جمعه تنها مانع 
رابطه مردم و مسئولان نیست بلکه سبک 
زندگی و معاشرت اجتماعی مسئولان است 
که فاصله را ایجاد می کند. وقتی مسئولان 
در ماشین های حفاظتی تردد کرده و به 

خواسته مردم بی توجه باشند،  فاصله بین 
آن ها و مردم ایجاد می شود. اما اگر مسئولان 
دنبال کاهش مشکلات مردم باشند، زندگی 
آن ها در سطح مردم باشد و از روحیه اشراف 
گری و ریاست طلبی به دور باشند، این 
فاصله کمتر می شود.وی همچنین بیان 
کرد: مهمترین تاثیر حضور حجت الاسلام 
حاج علی اکبری در نماز جمعه تهران این 
است که زمینه برای حضور بیشتر جوانان در 
نماز جمعه فراهم می شود. ائمه جمعه خیلی 
با ادبیات جوانان سازگاری ندارند و ادبیات 
آن ها جوان پسند نیست. حضور امثال حجت 
الاسلام حاج علی اکبری در نماز جمعه که با 
نسل جدید آشنایی دارند، می تواند گرایش 

نسل جوان را به نماز جمعه افزایش دهد.
این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی در پاسخ به سوالی درباره گرایش 
سیاسی ائمه جمعه گفت: ائمه جمعه گرایش 
به رهبری دارند. البته ممکن است یک امام 
جمعه مطلبی بیان کند که احساس شود از 

یک گرایش سیاسی حمایت می کند، اما ائمه 
جمعه عمدتا خط رهبری را دنبال می کنند، 
نه خط جریان های سیاسی را. اگر یک امام 
جمعه نقدی بر دولت داشت، نباید گفت در 
یک جریان خاص سیاسی است.  موضع 
گیری ائمه جمعه توسط شورای سیاست 
گذاری ائمه جمعه هدایت می شود و خود 
ائمه جمعه نیز نظرات خاص خود را دارند 
و راهبردهای شورای سیاست گذاری ائمه 

جمعه نیز برگرفته از موضع رهبری است.
وی در پایان بیان کرد: من معتقدم ائمه 
جمعه در مطالب خود باید نوآوری داشته 
باشند و از ادبیات روز بهره برده و به خواسته 
مخاطبین خود توجه کنند و در مسائل 
سیاسی واجتماعی به روز باشند. این عوامل 
در جذب جوانان به نماز جمعه نقش مهمی 
دارد.  مردم انتظار دارند نماز جمعه محلی 
برای تامین نیازهای عقیدتی آنها و بیان 
تحلیل های جامع و واقع بینانه ای از شرایط 

کشور باشند.

اسحاق جهانگیری:

آمریکایی ها معیشت مردم ایران را نشانه گرفتند

حمیدرضا ترقی:

»نرده های نماز جمعه« تنها مانع رابطه مردم و مسئولان نیست

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

فضای  مسائل  نگران  خانواده ها  گفت:  کشور  وزیر 
مجازی هستند؛ بنابراین باید قوانینی تدوین شود که با 
اتکا به اجرای آن اطمینان از سلامت فضای مجازی در 

بین مردم حاصل شود.
عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در یکصد و 
دوازدهمین جلسه شورای اجتماعی کشور به منظور 
ارائه گزارش نتایج پیمایش سلامت اجتماعی و بررسی 
نیازهای تقنینی حوزه آسیب های اجتماعی افزود: در حال 
حاضر خلاءهای قانونی در فضای مجازی وجود دارد و 
شاهد آسیب های اجتماعی در مورد بسیاری از مسائل و 
ولنگاری هایی در حوزه فضای مجازی هستیم که موجب 
نگرانی خانواده ها شده است.وی ادامه داد: در کنار رفع 
مشکلات حوزه فضای مجازی باید استفاده از این فضا 
تقویت شود؛ در زمینه تدوین و تقنین قوانین در فضای 
مجازی اولویت کار با شورای فضای مجازی است اما اگر 
لازم باشد شورای اجتماعی هم می تواند در این زمینه 
همکاری داشته باشد.رحمانی فضلی اضافه کرد: در زمینه 
تدوین قوانین جامع در کاهش آسیب های اجتماعی می 
توانیم از تجربیات دنیا و همینطور تجربیات خودمان و 
کارشناس های این حوزه استفاده کنیم.وزیر کشور بیان 
کرد: گاهی شاهدیم که در فضای مجازی عضوگیری هایی 
در برخی کانال ها انجام می شود و سپس نسبت به آن 

موضع گرفته می شود؛ برای رفع موارد اینچنینی مکاتباتی 
را وزارت کشور با شورای فضای مجازی انجام داده است 
که نخست این شورا تدوین قوانین جامع در حوزه فضای 
مجازی را داشته باشد و اگر لازم باشد شورای اجتماعی 
هم در این زمینه می تواند فعالیت کند.رحمانی فضلی در 
خصوص عنوان دیگر جلسه شورای اجتماعی امروز که 
ارائه گزارش نتایج پیمایش سلامت اجتماعی کشور بود 
نیز گفت: نتایج به دست آمده از این پیمایش خوب است 
و می تواند مورد استفاده دستگاه ها قرار گیرد و بهتر است 
این گونه مسائل تداوم در اجرا داشته باشد.وی همچنین 
تأکید کرد: تقنین در برخی موارد شامل موضوعات اجرایی 
و در برخی موارد شامل مسائل بودجه ای است؛ قوانین در 
این خصوص زیاد داریم اما تقنین نداریم انباشت قوانین 
کاری را انجام نمی دهد.رحمانی فضلی افزود: باید قانون 
جامع آسیب های اجتماعی نوشته شود و این قوانین مورد 
بررسی، ارزیابی و بازنگری قرار گیرد که رویکرد آن مسائل 
پیشگیرانه از آسیب های اجتماعی باشد.وی اعلام کرد: 
کمیته ای نیز برای تدوین قانون جامع درنظرگرفته شده 
است و سپس قوانین تدوین شده به مجلس ارائه می شود.
* با خلاء نظارتی در حوزه فضای مجازی روبه رو 

هستیم 
رحمانی فضلی در حاشیه یکصد و دوازدهمین جلسه 

شورای اجتماعی کشور در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
اینکه آیا راهکاری برای کاهش آسیب های اجتماعی از 
طریق فضای مجازی وجود دارد یا خیر اظهار داشت: در 
جلسه مطرح شد و از طرف همه اعضا نیز این موضوع 
مشترک بود که شرایط فضای مجازی به گونه ای است 
که هیچگونه نظارت منطقی و هیچ قانونی که رفتار در 
فضای مجازی را نظارت کند و مجوزهای لازم را دهد، 
وجود ندارد.وی ادامه داد: خانواده ها نیز مراجعات بسیاری 
دارند و نگران فرزندانشان در این فضای باز و غیر مدیریت 
شده، هستند. در این جلسه مقرر شد که قوانین و مقررات 
روش ها و شیوه هایی که بتواند تضمین و اطمینان و 
ثبات بیشتری را در خصوص استفاده از این فضا ایجاد 
کند، تعیین می شود.وزیر کشور تصریح کرد: این موضوع 
از اختیارات و وظایف شورای عالی فضای مجازی است. 
ما به عنوان شورای اجتماعی پیشنهاد می دهیم که در 
آنجا این بررسی ها انجام شود در غیر این صورت اگر 
آنها تمایل داشته باشند، شورای اجتماعی آمادگی دارد 
با استفاده از نظر کارشناسان، استفاده از روش ها و شیوه 
هایی که در دنیا اعمال می شود و روش هایی که در کشور 
ما نیز پیشنهاد شده به یک جمع بندی برسیم تا در نهایت 
استفاده مطلوب و منطقی از فضای مجازی و دفع مضرات 

آن حاصل شود.

وزیر کشور :

خانواده ها نگران سلامت فضای مجازی هستند

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد : باید در شرایط فعلی کشور به فکر 
حفظ منافع ملی باشیم. آمارهای رسمی نشان می دهد اعتماد عمومی به دستگاه های 

حاکمیتی به کمترین میزان رسیده است
غلامرضاحیدری درباره لایحه بودجه سال 98 و افزایش ها و کاهش در برخی از 
نهادها و سازمان ها، با بیان اینکه باتوجه به شرایط موجود منابع درآمدی شدیداً در 
محدودیت قرار دارد، گفت: همان طور که می دانید بیشترین منابع درآمدی ما را نفت 
تشکیل می دهد؛ بسیاری از قسمت های دیگر درآمدی کشور که موجب درآمدزایی 
می شود با نگاهی عمیق به لایحه هایشان متوجه می شویم که آن نگاه سرنخ هایش به 
درآمدهای نفتی می رسد.نماینده مردم تهران با اشاره به شرایط تحریمی کشور عنوان 
کرد: به یاد داشته باشید شرایط تحریم علاوه بر اینکه منابع درآمدی ما را محدود 
می کند، واردات مواد اولیه که بسیاری از صنایع ما به آن وابسته هستند و باعث رونق و 
تولید می شود را هم دچار مشکل و محدودیت می کند؛ زیرا مجموعه ای از زنجیرهای 
به هم پیوسته هستند.وی با بیان این که من دوست ندارم تعبیر عوام فریبی به کار 
ببرم و ان شاالله افرادی که می گویند تحریم ها هیچ اثری نداشته است از سر ناآگاهی 
است که چنین می گویند،  اظهار داشت: اصلا چنین چیزی با واقعیت سازگاری ندارد؛ 

واقعیت چیزی دیگری است.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای با تاکید بر اینکه درآمدهای 
مالیاتی که متکی به کسب و کار و چرخه اقتصادی است، تحت تاثیر شرایط موجود 

قرار می گیرد،  بیان کرد: خود به خود مالیات تحت تاثیر این شرایط قرار می گیرد. حال 
دولت در چنین شرایطی لایحه ای را تنظیم و تقدیم مجلس شورای اسلامی کرده 
است که البته باتوجه به شرایط موجود، دست مجلس و کمیسیون ها خیلی باز نیست 

که بخواهند واقع بینانه عمل و برخورد کنند و فقط استرس دارند.
وی با بیان این که امیدوارم وجود چنین شرایطی موجب تبعیض در بودجه های 
مناطق و عمرانی استان ها نشود، عنوان کرد: سیاست های کلی حکومت که تجلی آن 
در دولت و مجلس نمود پیدا می کند، خدایی نکرده طوری نشود با شعارهای افزایش 
مالیات ها به کسبه خورده پا فشار وارد کنیم؛ این بدترین ظلم است که بدون توجه به 

دیگر جهات بخواهیم به قول معروف پوست از کله  کسبه خورده پا بکنیم .
نماینده مردم تهران در پاسخ به سوالی دیگر در بحث بودجه آموزش و پرورش 
و آموزش عالی گفت: در تقسیم بودجه آموزش و پروش، آموزش عالی و آموزش و 
تحقیقات باید جز اولویت های اول ما باشد اما متاسفانه گذشته نشان می دهد یک 

رویکرد منسجم، واقع بینانه و عملگرایانه در این مورد نداشتیم.
وی تاکید کرد: متاسفانه یک رویکرد سیاسی و جناحی و سیاسی در این  چهل 
ساله در بودجه این مراکز دخیل شده و یک سری تسویه حساب های سیاسی بر سر این 
دوستگاه خراب شده است. امروز هزینه های این دستگاه ها با درآمدهایشان فاصله دارد.

حیدری گفت: معتقدم آموزش و تحقیقات در سطح وزارت آموزش و پروش و 
وزارت علوم  باید در اولویت  قرار گیرد.

غلامرضاحیدری :

خط قرمزها منافع ملی ما باشد

وزیر آموزش و پرورش از اختصاص ردیف مستقل در 
لایحه بودجه 98 برای اجرای رتبه بندی معلمان خبرداد و 
گفت: امروز با افتخار می گویم بعد از پنج سال که موضوع 
رتبه بندی مطرح بوده به مرحله عملیاتی شدن و آغاز رتبه 
بندی نزدیک می شویم.»سید محمد بطحایی« در ادامه 
جلسه علنیروز - یکشنبه - مجلس به سوال حسن کامران 
نماینده مردم اصفهان درباره اقدام این وزارتخانه برای 
اجرای نظام رتبه بندی معلمان و استقرار نظام پرداخت 
ها بر اساس تخصص ها و شایستگی ها پاسخ داد.وزیر 
آموزش و پرورش اظهارداشت: پیگیری های نمایندگان در 
حصول این موضوع نتیجه بسیار موثری داشت به طوری 
که امروز با افتخار می گوییم بعد از پنج سال که موضوع 
رتبه بندی مطرح بوده خوشبختانه به مرحله عملیاتی 
شدن و آغاز رتبه بندی نزدیک می شویم.وی یادآور شد: 
یکی از مهم ترین آثار رتبه بندی بر ارتقای کیفیت نظام 
آموزش و پرورش است، ما زمانی که صحبت از رتبه بندی 

می کنیم منظور ارتقای شایستگی ها و توانمندی های 
نیروی انسانی در این وزارتخانه به عنوان مهم ترین رکن 
تحول در نظام آموزش و پرورش است.وزیر آموزش و 
پرورش اظهار داشت: رتبه بندی می تواند این زمینه و 
فضای مناسب را برای ارتقای کیفیت فراهم کند، البته 
در سند تحول بنیادین به عنوان نقشه راه نظام آموزش 
و پرورش هم این موضوع بارها مورد تاکید قرار گرفته 
استبطحایی تصریح کرد: رتبه بندی معلمان بعد از آن 
که لایحه آن آماده و به دولت فرستاده شد با عنایتی که 
رییس جمهوری به این موضوع داشت و همکاری مجدانه 
ای که سازمان برنامه و بودجه انجام داد، سرانجام در لایحه 
بودجه 98 ردیف مستقلی برای آن پیش بینی شده است.

وزیر آموزش و پرورش یکی از مهم ترین آثار نظام رتبه 
بندی را بهبود وضعیت نظام پرداخت معلمان ذکر کرد 
و یادآور شد: فراموش نکنیم در این گونه نظامات منابع 
انسانی، یکی از آثاری که دنبال می شود، شایستگی های 

نیروی انسانی است که باید مکانیزم های لازم برای ارتقای 
شایستگی های منابع انسانی طراحی شود و نیروی انسانی 
در این مسیر به سمت جلو برود. بطحایی افزود: بنابراین 
با اجرای نظام رتبه بندی آن نیروی انسانی که بیشترین 
تاثیر را در تحقق اهداف نظام آموزش و پرورش داشته 
باشد آن فرد نسبت به فرد مشابه خود از نظام پرداخت 
های بالاتری برخوردار می شود. وی یادآور شد: اجرای 
نظام رتبه بندی صرفا بالا رفتن حقوق معلمان نیست، 
اجرای آن ارتقای شایستگی ها و توانمندی ها و تعهدات 
کاری آنها است. وی تاکید کرد: بررسی لایحه رتبه بندی 
معلمان در دستور کار دولت است و یک جلسه هم درباره 
آن صحبت شده و مراحل کارشناسی طی شده است.وزیر 
آموزش و پرورش تصریح کرد: کمیسیون اجتماعی آن را 
تایید کرده است. در 6 ماده تنظیم شده است و در دستور 
کار دولت قرار دارد که امیدواریم که طی چند هفته آینده 

به مجلس تقدیم شود.

وزیر آموزش و پرورش:

آغاز رتبه بندی معلمان نزدیک است

محمد شریعتمداری

احسان محمدی

مصطفی داننده
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اقتصادی

عضو کمیسیون عمران مجلس:

تکمیلپروژههایناتمامبامشارکتبخش
خصوصیمدنظراست

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت:براساس لایحه بودجه سال 98 
نزدیک به 10 درصد از بودجه عمرانی دولت به عنوان آورده سرمایه ای برای مشارکت با 

بخش خصوصی با هدف تکمیل پروژه های ناتمام درنظر گرفته خواهد شد.
سید حسین افضلی بیان کرد: یکی از بخش های مهم بودجه سال 98 حوزه عمران 
است و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با حضور در کمیسیون عمران مجلس بیان 

کرد که کاهش بودجه عمرانی کشور در دستور کار قرار ندارد. 
وی افزود: در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام این نکته قابل توجه است که پروژه های 
عمرانی از جمله پروژه هایی است که حجم اشتغالزایی مناسبی خواهند داشت و نسبت 
به دیگر صنایع سرعت ایجاد شغل بیشتری دارد البته شغل پایدار در این حوزه یکی از 

چالش هایی است که پیش روی فعالان حوزه عمران است. 
نماینده مردم اقلید فارس در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: با توجه به شرایط 
اقتصادی حاکم در کشور ایجاد اشتغال پایدار از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است 
و چون صنایع بزرگ وابسته به دولتند پس باید با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
نسبت به واگذاری صنایع بزرگ به این بخش اقدام و تحرک اقتصادی در بدنه صنعت 
ایجاد کرد.  افضلی همچنین درباره کوچک سازی دولت اظهار داشت: می توان گفت 
که یکی از برنامه هایی که باید در بودجه سال 98 مورد توجه قرار گیرد خصوصی سازی 
،کوچک سازی و چابک سازی بدنه دولت است اگر خصوصی سازی به صورت صحیح و 
با ساز و کاری مشخص صورت گیرد می تواند در اشتغالزایی و تحرک در تولید کمک کند. 
باید به صورتی باشد که  وی افزود: شیوه خصوصی سازی و کوچک کردن دولت 
شرکت های شبه دولتی به وجود نیایند بلکه با انجام کارشناسی، صنایع بزرگ به بخش 
خصوصی که اهلیت آن ها مورد تایید باشد واگذار شود.  او ادامه داد: پیشتر برخی از 
پروژه ها یا صنایعی صرفا به این دلیل که برای دولت زیان بار بود به بخش خصوصی 
واگذار شد این رویه نادرستی برای خصوصی سازی است باید اگر پروژه یا صنعتی به 
بخش خصوصی واگذار می شود این نکته در آن لحاظ شود که چرخ اقتصادی آن 
کارخانه یا پروژه نه تنها چرخیدن داشته باشد بلکه رونق بگیرد و نباید حرکت آن متوقف 
شود.  نماینده مردم اقلید در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: نگاهی که سه قوه در 
کشور داشته اند نیز بر همین اساس است که اگر قرار است واگذاری به بخش خصوصی 
صورت گیرد در درجه اول باید اهلیت فرد مشخص شود و در مرحله بعد رونق در معیشت 

کارگران آن پروژه یا صنعت روی دهد. 
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: یکی دیگر از ویژگی هایی که 
بودجه سال 98 دارد این است که دولت در زمان مناسبی بودجه را به مجلس ارائه کرد و 
همین موضوع باعث شده تا کار بررسی در کمسیون های مجلس بدون عجله انجام شود 
و هر اتفاق جدیدی که برای بودجه رخ دهد نیز به مردم اطلاع رسانی خواهد شد که این 

موضوع کمک شایان توجهی به شفافیت در بودجه سال 98 می کند. 
افضلی اضافه کرد: رویکرد مجلس نیز به این سو است که شفافیت در بودجه وجود 
داشته باشد. رئیس جمهوری سه  شنبه چهارم دی 97 در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی حاضر شد و لایحه بودجه 1398 را با سقف 17 میلیون و 32 هزار و 332 میلیارد 

و 270 میلیون ریال ) ١٧.٠٣٢.٣٣٢.٢٧٠.٠٠٠.٠٠٠( تقدیم کرد. 

رئیس کل بانک مرکزی:

ارزحاصلازصادراتنفتیبهکالاهایاساسی
اختصاصمییابد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد: ارز حاصل ازفروش نفت به کالاهای اساسی و 
استراتژیک اختصاص می یابد و برای تامین دیگر نیازهای مردم، باید از ارز حاصل از 

صادرات استفاده کرد.
اتاق های  با هیات رییسه و اعضای  اندیشی  »عبدالناصر همتی« در نشست هم 
بازرگانی ایران تاکید کرد: ضروری است که صادرکنندگان برای رفاه مردم به میدان بیایند 
و ارزشان را به چرخه اقتصادی بازگردانند. نشست هم اندیشی رییس کل بانک مرکزی با 
هیات رییسه و اعضای اتاق های بازرگانی ایران با محوریت بازگشت ارز حاصل از صادرات 
برگزار شد. وی گفت: اگر صادرکنندگان ارز حاصل از صادرات بیشتری را به سامانه نیما 
عرضه کنند، شاهد تعادل بیشتر نرخ ارز در بازار خواهیم بود و اینگونه بخش خصوصی به 

رونق تولید نیز کمک کرده است.
همتی با بیان اینکه هدف مشترک ما باید ایجاد رفاه برای مردم باشد، افزود: همه ما در 
بانک مرکزی و بخش خصوصی در یک کشتی هستیم؛ اما از طرفی بانک مرکزی مسئول 
سیاست های ارزی کشور است و باید در مقابل 82 میلیون جمعیت ایرانی پاسخگو باشد.

بنا به گفته رییس کل بانک مرکزی، اهداف این بانک در مقابل صادرکنندگان قرار ندارد، 
بلکه بانک مرکزی همواره بخش خصوصی را در کنار خود می بیند و به دنبال افزایش 

تولید است تا در نهایت رفاه عمومی مردم و رونق اقتصادی تحقق یابد.
همچنین در این نشست معاون ارزی بانک مرکزی در خصوص سیاست های ارزی این 
بانک در قبال صادرکنندگان گفت: برای صدور دستورالعمل های ارزی، ابتدا با فعالین 
اقتصادی مشورت های لازم به عمل آمده و البته در این راه همواره شفافیت اولویت بانک 
مرکزی بوده است. غلامرضا پناهی اهداف تولیدکنندگان و صادرکنندگان را در چارچوب 
اهداف بانک مرکزی ارزیابی و عنوان کرد که صادرکنندگان در طول 9 ماه اخیر حدود ٢٩ 
میلیارد یورو صادرات داشتند و حدود ٢٢ میلیارد یورو از طریق بانک مرکزی و حدود ٧ 
میلیارد یورو از طریق سامانه نیما برای واردات ارز تامین شده که این امر نشان از حمایت 
بانک مرکزی از صادرکنندگان و تولیدکنندگان دارد. به گفته معاون ارزی بانک مرکزی، 
این بانک از پیشنهادات و راهکارهای صادرکنندگان استقبال می کند،  چرا که این گونه 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور باز می گردد و البته در این راه بانک 

مرکزی نیز به برنامه های توسعه ای صادرکنندگان کمک می کند.
تاکید بر ادامه روند با ثبات بازار ارز، روش های بازگشت ارز از حاصل صادرات به چرخه 
اقتصادی به منظور کمک به توسعه کشور، افزایش همکاری های دو جانبه میان بانک 
مرکزی و اتاق بازرگانی، از جمله مباحثی بود که از سوی هیات رییسه و اعضای اتاق 
بازرگانی مطرح شد. همچنین در پایان بخش خصوصی بابت ثبات ایجاد شده در بازار ارز 

از رییس کل بانک مرکزی قدردانی کرد و مقرر شد اینگونه جلسات تداوم یابد.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران مطرح کرد

سهمانعصادراتمحصولاتکشاورزیبهروسیه
رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق بازرگانی ایران، »عوارض سنگین«، 
»پایدار نبودن صادرات« و »خرده مالکی« را سه مانع عمده صادرات محصولات کشاورزی 

به روسیه ذکر کرد.
»غلامعلی فارغی« افزود: از آنجا که ما عضو مجمع اقتصادی اوراسیا نیستیم، کالاهای 
ما در روسیه از نظر قیمتی قابل رقابت با کالاهای مشابه سایر کشورهای عضو اوراسیا 

نیست.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: مانع دیگری که پیش روی 
صادرات محصولات کشاورزی ما به روسیه قرار دارد، این است که صادرکنندگان ایرانی 
به دلیل ابلاغ روزانه بخشنامه ها، نمی تواند تعهد بدهد که صادرات پایداری به روسیه 
خواهد داشت. وی اضافه کرد: بازار روسیه مانند همه بازارهای دیگر به تعهد بلندمدتِ 
تامین کننده نیاز دارد؛ مشتری خارجی اگر تصور کند که فروشنده ایرانی نمی تواند 
کالای مورد نیاز او را به صورت پایدار تامین کند، ترجیح می دهد کالای مورد نیاز خود 
را از فروشنده ای دیگر خریداری کند. فارغی، »خرده مالکی« را چالش دیگر صادرات 
محصولات کشاورزی به روسیه ذکر کرد و افزود: ما بزرگ مالکی را به رسمیت نشناخته 
ایم؛ تولیدکنندگان و هلدینگ های بزرگی نداریم که در هر شرایطی بتوانند بازار را تامین 
کنند. وی گفت: بزرگ مالک ها در شرایط دشوار زیان می دهند اما بقای خود را حفظ 
می کنند و با کسب سود در شرایط مناسب، دوران ضرر و زیان را جبران می کنند؛ اما 
خرده مالک ها و کسانی که در فعالیت های مقیاس کوچک کار می کنند، با هر تنشی 
ممکن است از بین بروند. رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران ارزش صادرات 
محصولات کشاورزی به روسیه را سالانه حدود 150 تا 200 میلوین دلار ذکر کرد و گفت: 
روسیه بازار بسیار مناسبی برای کالاهای ایرانی است و در صورت رفع چالش های پیش 
روی مبادلات تجاری، می توان سالانه 10 تا 20 میلیارد دلار به این کشور صادرات داشت.

به گزارش ایرنا، ارزش مبادلات تجاری ایران و روسیه در سال گذشته )1396( 950 
میلیون دلار بود که از این رقم 310 میلیون دلار شامل صادرات ایران به روسیه و 640 

میلیون دلار نیز سهم صادرات روسیه به ایران است.
حجم مبادلات تجاری دو کشور در سال جاری رو به گسترش گذاشت؛ در حدی که 
ارزش تجارت دو کشور در هشت ماه نخست امسال از کل سال گذشته پیشی گرفت و 
به یک میلیارد و 26 میلیون دلار رسید. البته این افزایش صادرات به نفع صادرات کشور 

روسیه و واردات ایران از این کشور اتفاق افتاد.
در هشت ماهه امسال، ایران 174 میلیون دلار کالا به روسیه صادر و در مقابل، 852 

میلیون دلار کالا از این کشور وارد کرد.

مقاومت بازار در برابر کاهش قیمت دلار در حالی است که متهم ردیف اول گرانی ها 
رشد نرخ ارز در یک مدت کوتاه بوده و کارشناسان اقتصادی معتقدند تخلیه التهاب از 
بازار زمان بر است و تا زمانی که اقتصاد پیش بینی پذیر نباشد، کاهش قیمت ها کاملا 

صورت نمی گیرد.
زمزمه افزایش قیمت ارز از زمستان سال گذشته شنیده شد و هر چند که در روزهای 
پایانی سال 96 قیمت دلار رشد جزیی داشت اما از همان اولین ماه سال 97 سیر 
صعودی را در پیش گرفت و در اواخر تابستان نرخ دلار با رشد بی سابقه چند برابری 
به اوج خود رسید. وابستگی اقتصاد به شاخص مهمی مانند دلار در کنار سرگردانی 
نقدینگی هزار و 600 هزار میلیارد تومانی باعث ایجاد التهاب در بازارها شد هر چند که 

دولت اقداماتی را برای تخلیه التهاب و کنترل بازار به اجرا رساند.
اختصاص ارز دولتی – دلار چهار هزار و 200 تومانی- به کالاهای اساسی مانند برخی 
از مواد خوراکی و دارو، اختصاص ارز نیمایی به برخی از فعالان اقتصادی که فعالیت 
آنها مشمول اختصاص ارز یارانه ای می شد،  آزادسازی واردات ارز و طلا، ورود بانک 
ها به فعالیت صرافی ها و فروش ارز و ... از اقداماتی بود که دولت انجام داد تا بتواند 
در تلاطم اقتصادی، سوداگری در بازار را کاهش دهد و توانست با پیاده سازی این 

سیاست ها نرخ دلار را تا بیش از 6 هزار تومان کاهش دهد. 
اما در حالی که بیش از یک ماه از کاهش نوسانات و کاهش قابل توجه قیمت دلار در 
بازار می گذرد هنوز قیمت اقلام و کالاهایی که به واسطه نرخ دلار بالا رفتند متناسب با 
کاهش قیمت دلار، پایین نیامده است و این جریان حاکم در بازار، موجب گله مندی 
مردم از دولت در نحوه کنترل بازار شده است. کارشناسان اقتصادی مهم ترین عاملی را 

که باعث شده بازار نسبت به کاهش قیمت دلار بی توجه باشد، نبود اعتماد به سیاست 
های ارزی دولت می دانند و بر این باور هستند تا زمانی که ثبات به اقتصاد برنگردد و 
تنش های سیاسی و بین المللی موثر در اقتصاد کاهش پیدا نکند، نمی توان انتظار 

تخلیه التهاب در بازار را داشت. 
* شناسایی 4 عامل بازدارنده در کاهش قیمت ها پس از ریزش نرخ دلار 

»وحید شقاقی« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره چرایی بی 
توجهی بازارها به افت قیمت ارز به ویژه دلار در یک ماه گذشته گفت: هر چند که قیمت 
دلار در بازار آزاد روند کاهشی در پیش گرفته و چیزی حدود 5 الی 6 هزار تومان ریزش 
داشته اما هنوز قیمت کالا و خدمات در بازارها متناسب با این میزان کاهش تغییر نکرده 
است و حتی در برخی از بازارها از جمله بازار خودرو شاهد افزایش قیمت هم هستیم. 

وی با بیان اینکه این رفتار بازار متاثر از چهار عامل است، ادامه داد: اولین دلیلی که 
هنوز بازار به کاهش قیمت دلار واکنش نشان نداده و منجر به کاهش قیمت ها نشده 
این است که فعالان اقتصادی اعم از فروشندگان،  تولیدکنندگان و صاحبان کالا از آینده 
اقتصادی کشور مطمئن نیستند و به این باور نرسیده اند که روند کاهش قیمت دلار در 

آینده هم استمرار پیدا می کند. 
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: مهم ترین عامل برای ایجاد رونق در کسب و کار 
و برقراری ثبات در بازار، پیش بینی پذیری اقتصاد است که در حال حاضر اقتصاد ایران 

برای مردم قابل پیش بینی نیست. 
شقاقی با اشاره به عامل دومی که مانع از کاهش قیمت ها شده است، اظهار داشت: 
موضوع مهم دیگری که باعث شده همچنان بازار نسبت به کاهش قیمت ها مقاومت 

نشان دهد این است که بسیاری از تولیدکنندگان مواد مورد نیاز را در دوره ای که دلار به 
اوج قیمت خود رسید، تهیه کرده اند. 

وی افزود: برای مثال انبوه سازان مصالح مورد نیاز را در شرایطی که دلار به بالاترین 
نرخ خود رسیده بود، تهیه کرده بودند بنابراین آن واحد مسکونی را با همان قیمت تولید 

محاسبه کرده اند و در برابر کاهش قیمت مقاومت می کنند. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه دلیل دیگری که باعث شده هنوز شاهد کاهش 
قیمت ها در بازار نباشیم این است که بانک مرکزی نتوانسته است هدفگذاری روشنی 
از قیمت ها داشته باشد، گفت: تاکنون بانک مرکزی نتوانسته است هدفگذاری 
روشنی درباره نرخ دلار در ماه های آینده مبتنی بر واقعیات ارایه دهد. هدفگذاری بانک 
مرکزی و مسئولان اقتصادی کشور درباره نرخ ارز باید واقع بینانه باشد و نه خوشبینانه. 
وی افزود: بنابراین گروهی که منافع شخصی دارند از این فرصت استفاده می کنند و 
اجازه نمی دهند قیمت ها کاهش پیدا کند و با سودجویی و احتکار مانع از ایجاد ثبات 

در بازار می شوند. 
شقاقی با بیان اینکه عامل چهارم موضوع عرضه و شکست انحصار در این شرایط 
است، تاکید کرد: در تلاطم های اقتصادی از جمله اقداماتی که منجر به کنترل قیمت 
ها می شود موضوع افزایش عرضه است و شکست انحصار می تواند مانع از رشد قیمت 

ها شود. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه معمولا تخلیه التهاب از بازار به تدریج انجام می 
شود، ادامه داد: همواره اثرپذیری بازارها در شرایط افزایش نرخ ارز سریع تر از کاهش 
قیمت ارز است و افت قیمت ها ناشی از ریزش قیمت دلار در بازه زمانی بیشتری رخ 

می دهد. 
وی با تاکید بر اینکه اگر دولت بتواند اقدامات پیش بینی پذیری بازار را در دستور کار 
قرار دهد و به اجرا برساند از چند ماه دیگر می توان شاهد ریزش قیمت ها متناسب با 
کاهش قیمت دلار در بازار باشیم، گفت: اگر قیمت دلار نوسان نداشته باشد و شاهد 
رشد دوباره آن نباشیم و دولت نسبت به ثبات شرایط اقتصادی اقدامات موردنیاز را 
به اجرا برساند از اوایل سال آینده باید انتظار ریزش قیمت ها در بازارهای مختلف را 

داشت. 
*نافرمانی بازار با وجود بیشترین نهادهای نظارتی 

برای اولین بار نیست که بازار چسبندگی قیمت ها را تجربه می کند و حاضر نیست 
در شرایطی که قیمت دلار که متاثر از آن دچار افزایش قیمت ها شده، ریزش داشته، 

قیمت ها را کاهش دهد و در برابر ریزش قیمت ها مقاومت می کند. 
در اواسط دهه 70 و ابتدای دهه 90 در دولت دهم هم دقیقا همین شرایط افزایش 
ناگهانی چند برابری نرخ ارز رخ داد و به یکباره قیمت ها به چند برابر رسید. در دهه 
70 راهکار دولت وقت افزایش دستمزدها بود اما در سال 91 خسارت های ناشی از 
افزایش قیمت ها جبران نشد و این خسارت های انباشت شده اثرات خود را در سال 

های بعدی نشان داد. 
توسط  به صورت هدفمند  بعضا  برابر کاهش قیمت ها که  در  بازار  مقاومت  این 
بیشترین  در کشورمان  که  در شرایطی است  انجام می شود،  و دلالان  سوداگران 
نهادهای نظارتی از جمله تعزیرات، ستاد تنظیم بازار، سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان و تولیدگان، شورای رقابت و ... وجود دارد. 
برخی از کارشناسان بر این باور هستند تا زمانی که انتظار تورمی درمیان مردم از 
بین نرود،  تا زمانی که ساز و کار عرضه و تقاضا جای نهادهای عریض و طویل نهادهای 
نظارتی را نتواند بگیرد و تا زمانی که زبان گفت وگو بر مبنای طرح واقعیات بین دولت و 
ملت وجود نداشته باشد همچنان قیمت ها به صورت دستوری تعیین می شوند و این 

آب گل آلود بهترین فرصت برای منفعت رانتخواران و سوداگران است.

چرا بازار به افت قیمت دلار واکنش چندانی نشان نداد؟

نافرمانی بازار

رئیس کمیسیون مسکن و خدمات فنی مهندسی اتاق تعاون 
ایران، یکی از موانعی که باعث افزایش زمان و هزینه ساخت مسکن 
در کشور می شود را »فقدان پنجره واحد در سیاست گذاری های 
این صنعت« اعلام و تاکید کرد که در این زمینه اقدام جدی باید 

انجام شود.
در  واحد  پنجره  نبود  وگوییافزود:  اسماعیل خاکفرجی گفت 
عرصه تولید ساختمان، موجب می شود هر کدام از متولیان این 
صنعت مانند سازمان های مسکن و شهرسازی، شهرداری ها، 
استاندارد،  ملی  سازمان  ساختمان،  مهندسی  نظام  سازمان 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی ... جداگانه استانداردهایی 

را در ساختمان سازی تدوین و خودشان را متولی واحد می دانند.
وی گفت: نبود نظارت و تدبیر سبب شده، سازمان های نظارتی و 
خدماتی اشتهای سیری ناپذیر خود را بر صنعت ساختمان تحمیل 

کنند و شیوه ای یکسان مورد عمل قرار نگیرد.
* حذف مقررات زائد در حوزه ساخت و سازها

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های مسکن کارکنان دولت، با اشاره 
به اینکه پیشنهاد ایجاد پنجره واحد در صنعت ساختمان به رئیس 
مجلس شورای اسلامی ارایه شده و انتظار می رود این موضوع در 
قالب طرح در صحن مجلس مطرح و موجب حذف مقررات زائد 

شود. 
وی اضافه کرد: فرهنگ مردم ایران بگونه ای است که مسکن به 
عنوان یک نیاز دیده نمی شود، بلکه به عنوان کالای سرمایه ای 
تلقی شده و این امر پیامد سوداگری را به دنبال دارد و جذابیت 

پیدا می کند.
خاکفرجی تاکید کرد: واقعیت اینکه در بخش مسکن به جای 
آنکه ذهن را به سمت تولید و اشتغال ببریم، جاذبه خرید و فروش 

را تقویت کرده ایم. 
* ناهماهنگی در عرضه و تقاضای مسکن

به گفته رئیس کمیسیون مسکن و خدمات فنی مهندسی اتاق 
تعاون ایران، وزیر سابق راه شهرسازی جلوی تمامی مجوزهای 
ساخت مسکن را گرفته بود و این امر زمینه را برای پیشی گرفتن 

جمعیت متقاضی از میزان عرضه فراهم کرد.
وی گفت: امروز آمار تولید مسکن نسبت به نیازها به مراتب کمتر 
است، بنابراین میزان عرضه و تقاضا به هم خورده است و با وجود 
اشتهای سیری ناپذیر سرمایه گذاری و سوداگری در مسکن و رشد 

نیازهای واقعی، در تولید به شدت با کاهش روبرو شده ایم.
تولید  هزینه های  درصد   25 نظارتی  سازمانهای  سهم   *

مسکن 
خاکفرجی افزایش هزینه های خدمات در تولید مسکن را مشکل 
دیگر این صنعت دانست و اضافه کرد: یک چهارم هزینه های 
تولید مسکن سهم سازمان های نظارتی مانند شهرداری ها، نظام 
مهندسی ساختمان و ... است که هر کدام لایه های مختلفی 

دارند.
وی تصریح کرد: هیچ گونه سیاست تشویقی برای تولیدکنندگان 
وجود ندارد و سیاست درآمدزایی در سازمان های نظارتی بیشتر 

مورد توجه است تا مساله تولید مورد توجه قرار گیرد، بنابراین آنها 
هزینه های تولید را به مراتب بالا برده اند و این مهم بخشی از دلایل 
افزایش هزینه های تولید است که به کاهش ساختمان سازی منجر 

می شود.
* تمرکز 80 درصد تولید و اشتغال در حوزه مسکن

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های مسکن کارکنان دولت موضوع 
افزایش هزینه های عمرانی در ساخت مسکن را یادآور شد و گفت: 
هزینه های عمرانی با توجه به افزایش چند برابری قیمت مصالح در 

چند ماه گذشته، بیشتر شده است. 
به گفته خاکفرجی افزایش قیمت زمین، هزینه انشعاب ها ) آب، 
برق، گاز، تلفن و ...( از دلایل کمرنگ شدن جاذبه تولید مسکن 
در بخش تعاونی است، زیرا تعاونی ها از فعالیت های خود سودی 

دریافت نمی کنند و خدمات ارائه می دهند. 
وی تاکید کرد: هیچگونه یارانه و سیاست تشویقی در زمینه تولید 

و اشتغال در صنعت ساختمان اعمال نمی شود و این در شرایطی 
است که 80 درصد تولید و اشتغال در بخش مسکن متمرکز است.
خاکفرجی یادآور شد: براساس آمار اعلام شده گردش بخش 
ساختمان و مسکن حدود 120 صنعت را به حرکت در می آورد، 
را  مسکن  چرخ  روان  گردش  اجازه  موجود  بروکراسی های  اما 

نمی دهد.
* نوسازی و بهسازی بافت های فرسوده ضرورتی جدی

رئیس کمیسیون مسکن و خدمات فنی مهندسی اتاق تعاون 
ایران خاطرنشان ساخت : تعاونی ها سالمترین شبکه توزیع و ارائه 
خدمات به مردم محسوب می شوند و دولت هم در بودجه تاکید 
ویژه بر تعاونی ها دارد، بنابراین نگاه تعاونی ها در بخش مسکن 
سودآوری نیست، موضوع مسکن مهر مقوله ویژه ای است و توافق 
های سه جانبه و ایرادات فنی در دولت نهم و دهم، انحرافاتی 

داشت و مسکن مهر اینگونه تخریب شد.
وی افزود: تعاونی ها می تواند در بخش نوسازی و بهسازی بافت 
فرسوده و ناکارآمد شهری به عنوان یک نیاز ضروری وارد شوند، زیرا 
این بافت ها به منزله تخریب و انهدام زندگی در شهرها تلقی می 
شوند.  خاکفرجی با بیان اینکه دولت در زمینه نوسازی بافت های 
فرسوده شهری کارهایی انجام داده و کارگروه ویژه ای را در قالب 

طرح بازآفرینی شهری شکل داده است.
وی گفت: اسلامی وزیر جدید راه و شهرسازی نگاه متفاوتی 
نسبت به دوره قبل این وزارتخانه دارد و انتظار می رود برنامه تدوین 
شده و طبق تفاهم نامه ای که قرار است بین وزارت راه و شهرسازی 

و بخش تعاون امضا شود، وارد دوره جدیدی شویم.
به گزارش ایرنا، پیش از این ابوالقاسم داودی معاون مدیر کل 
تعاونی های تولیدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته بود 
از مجموع 2 میلیون و 300 هزار واحد مسکن مهر 700 هزار واحد 
مربوط به تعاونی ها بوده که معادل یک سوم از مجموع خانه های 
مهر محسوب می شود و اکنون نیز حدود یک درصد از ساختمان 
سازی کشور از سوی تعاونی ها انجام می شود که این سهم در 

گذشته حدود 2.5 درصد بود. 

 رئیس کمیسیون مسکن اتاق تعاون در گفت وگو با ایرنا:

سیاستگذاریدربخشمسکنفاقدپنجرهواحداست

یک کارشناس بانکداری الکترونیک می گوید، نظام کنونی کارمزد در حوزه پرداخت 
الکترونیک نه فقط به کارمزدخواهی و تضاد منافع میان بانک ها و شرکت های پرداخت 

دامن زده بلکه فضای کسب و کار بانک ها را نیز متلاطم کرده است.
تأمین درآمد  با سایر کشورها در منابع  ایران  بانک داری در  تفاوت های مهم  از  یکی 
بانک هاست. در ایران درآمد بانکها از محل جمع آوری سپرده و اعطای وام تأمین می شود 
در حالی که در سایر کشورها کارمزد خدمات بانکی بخش اعظم درآمد بانک ها را ایجاد 
می کند. در ایران و براساس نظام کارمزدی کنونی، هزینه خدمات الکترونیک به عنوان 
بخشی مهمی از خدمات بانکی بر دوش بانک هاست. کارشناسان معتقدند حذف این 

هزینه می تواند در شرایط اقتصادی فعلی کمک بزرگی به نظام بانکی کند.
در این خصوص »محمدمهدی صادق« مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سداد 
یکی از شرکت وابسته به بانک ملی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، کارمزد خواهی، تضاد 
منافع میان بانک ها و شرکت های پرداخت را از پیامدهای نظام کارمزدی کنونی دانسته 
و می گوید: در نظام کارمزدی کنونی بحث تحمیل هزینه سرویس به صنعت بانکی کشور 
مطرح است و از طرفی با توجه به اینکه هزینه سرویس از سمت کاربر تقبل نمی شود رقابت 
ناسالمی بین شرکت های پرداخت با نام کارمزدخواهی و بازگشت کارمزد ایجاد شده است.

»نظام کارمزدی کنونی سبب اختلاف هدف گذاری بین بانک ها و شرکت های پرداخت 
شده؛ بانک ها به دنبال جذب منابع و شرکت های پرداخت به دنبال دریافت کارمزد هستند 

و این تضاد منافع چالش هایی را بین شرکت های پرداخت و بانک ها ایجاد کرده است.«
صادق، به افزایش بحث تقلب های مالی با نظام کارمزدی کنونی اشاره دارد: اتفاق 
و  مالی  های  تقلب  گسترش  آمده،  پیش  اشتباه  کارمزدی  نظام  علت  به  که  دیگری 
تراکنش سازی به شیوه های مختلف در شبکه پرداخت است. با توجه به اینکه در این حالت 
افراد ذینفع نبوده، اهمیتی نیز به وقوع تقلب های مالی و هزینه تراکنش های ساختگی 

نمی دهند.
به گفته وی، باوجود بحث کارمزد خواهی، هنوز نیمی از درآمدهای شرکت های پرداخت 

از کارمزد تراکنش ها حاصل می شود.
وی می افزاید: درآمد کارمزدی برای شرکت های مختلف بین 50 تا 70 درصد درآمد 
را پوشش می دهد و با وجود بحث کارمزدخواهی، همچنان بخش زیادی از درآمدهای 
یک شرکت پرداخت از تراکنش های شاپرکی حاصل می شود؛ اما اینکه چرا شرکت های 

پرداخت این کارمزد را بازگشت می دهند دلیل زیادی دارد. 
»با این کار قصد دارند به ظاهر درآمد کارمزدی خود را با افزایش در سهم پذیرندگی خود 
افزایش دهند. در صورتی که اگر هزینه ها را بررسی کنید این بازگشت کارمزد به سمت 
پذیرندگان سبب سودآوری نبوده و تنها سبب درخواست حق کارمزد بیشتر از سمت 

پذیرندگان خواهد شد.«
* چشم پوشی از معضل کارمزدخواهی به دنبال ارزش آفرینی سهام psp ها 

ادامه  و  دانسته  سهام  آفرینی  ارزش  را  خواهی  کارمزد  بحث  در  دیگر  بحث  صادق 
می دهد: خیلی از شرکت های پرداخت )psp( با اعطای کارمزد به پذیرندگان به دنبال 
ارزش آفرینی سهام در بازار سرمایه هستند تا سود عملیاتی؛ این سبب می شود مشکلی 
با پدیده کارمزدخواهی نداشته باشند و با بازگشت کارمزد، سهم بازاری خود را گسترش 

داده و قراردادهای جدیدی با بانک ها منعقد و درآمدهای حاشیه ای دیگری کسب کنند.
»البته همه  این مشکلات به دلیل نظام کارمزدی اشتباه ایجاد شده و سبب تغییر نقش ها 

شده است.«
* الگوبرداری از نظام کارمزدی سایر کشورها در ایران اشتباه است

صادق تاکید دارد، در اصلاح نظام کارمزدی، الگوبرداری از مدل پیاده شده در سایر 
کشورها به چند دلیل امکان پذیر نیست زیرا ساختار سیستم بانکی و نظام کارمزدی در 
صنعت بانکی ما با سایر کشورها متفاوت است. درآمد بانک های ما بهره ای است و از جمع 
آوری سپرده و اعطای وام بدست می آید در صورتی که در سایر کشورها بیشترین درآمد 
بانک ها از محل اخذ کارمزد خدمات دریافت می شود و افراد به پرداخت کارمزد عادت 

دارند.
»مشکل دیگر مدل کسب و کار در کشور است؛ در حال حاضر و در مدل کسب و کار در 
ایران، فروشنده و صاحب کسب وکار یک نفرند؛ در صورتی که در سایر کشورها اینگونه 

نیست. در سایر کشورها مزایایی که پرداخت الکترونیک برای کسب و کار ایجاد می کند 
در ایران ایجاد نشده و از طرفی چون اندازه کسب و کار در ایران معمولًا کوچک است 
پرداخت کارمزد برای صاحب کسب و کار تعریف نشده و مبلغی قابل توجه است؛ اما حجم 
بزرگ کسب و کارهای سایر شرکت ها و مزایای پرداخت الکترونیک نسبت به نقدی، هزینه 

کارمزد را ناچیز و توجیه پذیر می کند.«
* دریافت کارمزد از دارنده  کارت و هزینه ثابت اجاره پوز از پذیرنده

صادق می گوید: کارمزد باید از کسی دریافت شود که بهره بیشتری در این چرخه 
می برد. از طرفی، هزینه کارمزدی نیز باید در نظر گرفته شود. به همین دلیل دریافت 
کارمزد از دارنده کارت اتفاقی شدنی تر است زیرا به نظر می رسد دارندگان کارت بهره 

بیشتری از عدم حمل پول نقد و مبادلات مبتنی بر آن خواهند برد.
»از طرفی، رقم کارمزدی که دارنده کارت در ماه پرداخت خواهد کرد عددی کمتراز 
پذیرنده خواهد بود. درحقیقت افزایش یک تا دو درصدی هزینه ها برای دارنده کارت 
مشکل ساز نخواهد بود و تقریباً هزینه عدم استفاده از پول نقد برای دارنده کارت قابل 

پذیرش خواهد شد.«
»برای مثال اگر هر دارنده کارت در ماه 50 تراکنش داشته باشد با نرخ کنونی کارمزد 
200 تومانی، هزینه خدمات الکترونیک او معادل 10 هزار تومان می شود که عددی قابل 
پذیرش خواهد بود. اما برای پذیرنده ای که چند صد تراکنش دارد این هزینه می تواند رقم 

قابل توجه شده و حتی معادل سود یک روز پذیرنده شود.«
وی می افزاید: مشکل دیگر در پذیرش کارمزد از پذیرنده این که پذیرنده ممکن است 

هزینه را روی قیمت کالا لحاظ کرده و از خریدار آن را دریافت کند.
صادق ادامه می دهد: ابتدا باید از دارنده کارت کارمزد دریافت شود؛ به نظر، پذیرنده ها 
آمادگی پذیرش آن را دارند که البته در قالب هزینه اجاره ثابت بابت پوز یا هزینه خرید 

پایانه های فروش است. 
به گفته وی، اخذ کارمزد در شرایط کنونی از پذیرنده امکان پذیر نخواهد بود و مدل باید 
ترکیب درآمد تراکنشی از دارنده کارت و هزینه ثابت از پذیرنده باشد که این هزینه ثابت باید 

بعد از دریافت کارمزد از دارنده کارت اخذ شود. 
* ادامه سیکل نادرست در صورت اصلاح نشدن نظام کارمزدی

صادق معتقد است: اضافه شدن کیف پول سبب کاهش هزینه سخت افزاری بانک ها 
برای مدیریت شبکه می شود و به طور قطع اضافه شدن کیف پول به کاهش کارمزد بانکی 
کمک خواهد کرد. اما برای شرکت های پرداخت تفاوت عمده ای نخواهد داشت و بحث 
تسویه همواره مطرح می شود؛ اما می تواند کارمزد کمتری نسبت به تراکنش های آنلاین 

داشته باشد. 
»تا زمانی که نظام کارمزدی اصلاح نشود این سیکل نادرست با هر ابزار پرداختی ادامه 
خواهد یافت؛ مگر اینکه مدل کارمزدی درستی از ابتدا برای ابزارهای جدید پرداخت ارائه 

شود و امیدوار باشیم این مدل کارمزدی، به تراکنش های آنلاین نیز گسترش یابد.« 

یک کارشناس بانکداری الکترونیک:

ساختارفعلیکارمزدهافضایکسبوکاربانکهارامتلاطمکردهاست
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به مناسبت پنجاه و یکمین سالگرد درگذشت جهان پهلوان تختی  

تختی؛ اسطوره حماسه ساز

جهان پهلوان غلامرضا تختی، پهلوانی متعلق به همه دوران، شخصیتی که جوانمردی و بزرگ 
منشی او با گذشت نیم قرن از سالمرگش، هنوز برسر زبان هاست. اسطوره ای بود که حماسه 

های اخلاقی او تا سال ها ماندگار خواهد ماند.
شناخت اساطیر و سمبل ها، کلیدی برای شناخت فرهنگ ها و تمدن هاست. اساطیر و 
سمبل ها را بشر برای جواب به دغدغه و اضطراب مداومش خلق کرده است. انسان، همواره برای 
جبران عدم توانایی  ای که در عالم هستی احساس کرده ، دست به خلق و آفرینش می زده، همان 

شاهکاری که ابوالقاسم فردوسی شاعر نامی ایران در شاهنامه از خود بر جای گذاشته است. 
اسطوره و حماسه ارتباطی تنگاتنگ و بنیادین با هم دارند. به نوشته استاد میرجلال الدین 
کزازی استاد نامدار ادبیات فارسی، »حماسه، زاییده اسطوره است و اسطوره به مامی پرورنده 
می ماند که حماسه را می زاید و آن را در دامان خویش می پرورد و می بالاند. حماسه راستین و 
بنیادین جز از دل اسطوره بر نمی تواند آمد. تنها در فرهنگ و ادب مردمانی پدید می آید که دارای 
تاریخ کهن و اسطوره ای دیرینه اند.« بنابراین، اسطوره خاستگاه حماسه است و برای شناخت 

حماسه، ابتدا باید با اسطوره آشنا بود.
بین همه شخصیت ها و پهلوانان اساطیری شاهنامه فردوسی، نام هایی همچون رستم، 
سهراب، اسفندیار، زال، سام، نریمان، بهرام، بیژن، گیو، گودرز، توس، کیکاووس، گرشاسب، 

گشتاسب، کاوه آهنگر، آرش کمانگیر و سیاوش، بیش از دیگران می درخشد.
اما سیاوش که به »خون سیاوش« و »مرگ سیاوش« نیز معروف است، به خاطر زندگی پاک و 
منزه و مرگ مظلومانه و ناجوانمردانه اش می تواند شخصیتی نزدیک و مثال زدنی برای جهان 
پهلوان تختی دوران معاصر ما باشد؛ پهلوانی که نه به عنوان یک افسانه در شاهنامه، بلکه بزرگ 

مردی که در زمان حاضر می زیسته.
سیاوش دارنده والاترین شخصّیت انسانی در اساطیر ایرانی، بویژه در شاهنامه است. زایش، 
زندگی و مرگ او، مایه اسطوره ای کهن را در خود دارد و شخصیّت او آیینی و رازناک است. 
همچون غلامرضا تختی که در طول دوران پر فراز و نشیب ورزشی خود، با وجود اخلاق و کرامات 

والای انسانی، رازهای ناگفته زیادی را با خود به همراه برد و مظلومانه از بین ما رفت.
حکایت جهان پهلوان تختی، به مثابه شخصیت های اساطیری شاهنامه فردوسی به خصوص 
سیاوش می ماند که اکنون بعد از گذشت نیم قرن جزیی از فرهنگ این جامعه تبدیل شده است.
از این رو به جرات می توان گفت که تختی، از نسل پهلوانان اساطیری و ماندگار تاریخ ایران و 
نماد و سمبل ورزش ایران است. شخصیتی که واژهایی همچون پهلوانی، جوانمردی، گذشت، 

دینداری، مردانگی و فداکاری، به نام او گره خورده است. 
ریا و چند چهرگی جایی در اخلاق جهان پهلوان نداشت و اهل سیاه نمایی، نقش بازی کردن 
و تملق گویی نبود. او شخصیتا فردی پهلوان، نجیب، آزاده و با حجب و حیا بود و بسیاری از 
پیشنهادات و پست های مهم زمان خود را رد کرد و در عین حال پهلوانی که مدال طلای جهان 

و المپیک را نخواست تا جوانمردی را معنا کند. 
رفتارهای به جای مانده از او در زمینه های مختلف، هر یک حکایت های بزرگی است که 
پرداختن به آنها دارای ارزش های خاص خود است. تختی همانگونه که در ورزش استثناء است، 
در زندگی و پاسداری از ارزش های خود نیز کم نظیر است. تختی قبل از آنکه در روی تشک با 

حریفان دست و پنجه نرم کند، با نفس خود به مبارزه پرداخته بود. 
جهان پهلوان »غلامرضا تختی« در پنجم شهریور سال 1309 در خانواده ای مذهبی و متوسط 
در محله خانی آباد تهران بدنیا آمد. رجب خان پدر تختی غیر از وی دو پسر و دو دختر داشت 
که همه آنها بزرگتر از رضا بودند. تختی از 20 سالگی کشتی را در باشگاه پولاد زیرنظر »حبیب 

الله بلور« آغاز کرد.
او در رقابت های قهرمانی کشور طی سال های 1329 تا 1338در وزن های 6-7-8 هشت بار 

قهرمان کشور شد و به غیر آن نیز سه مرتبه پهلوان ایران شد.
جهان پهلوان در نخستین حضور خود در تیم ملی در رقابت های جهانی 1951 هلسینکی در 
وزن 79 کیلوگرم صاحب مدال نقره شد و در اولین حضور خود در المپیک در 1952 هلسینکی 

با شکست مقابل »کوریدزه« از شوروی صاحب مدال نقره شد.
افتخارات پهلوان بزرگ کشتی ایران در رقابت های جهانی 1959 و 1961 و 1962 تهران، 
یوکوهاما و تولیدو با کسب دو مدال طلا و یک مدال نقره ادامه یافت و در بازی های المپیک 
1956 و 1960 ملبورن و رم صاحب یک طلا و یک نقره شد. غلامرضا همچنین در بازی های 

آسیایی 1958 توکیو صاحب مدال طلا شد.
تختی آخرین بار در رقابت های جهانی 1966 تولیدو دوبنده تیم ملی را به تن کرد.

غلامرضا تختی اولین کشتی گیر ایرانی است که موفق شد در سه وزن صاحب مدال شود. وی 
همچنین پرافتخارترین کشتی گیر تاریخ کشتی ایران در المپیک است.

وایکینگ پالم سوئدی، عادل آتان ترک، بوریس کولایف روس، پیتر بیلر امریکایی، دیتریش 
آلمانی، ویحزیستیوک روس، عصمت آتلی ترک، حسن کنگور ترک، الکساندر مدوید بلاروس 

و احمد آئیک ترک مهمترین رقیبان تختی در 14 سال حضور وی در عرصه بین الملی بودند.
تختی در لیست بهترین های قرن اتحادیه جهانی کشتی )فیلا سابق( در جایگاه سیزدهم قرار 
دارد و در رقابت های جهانی 2007 باکو نیز از وی بعنوان یکی از مشاهیر کشتی دنیا تجلیل شد.
او آبان ماه 1345 زندگی مشترک خود را آغاز کرد و بابک تنها یادگار تختی است. تختی سرانجام 

17دی ماه سال 1346در حالیکه بابک چهار ماهه بود در هتل آتلانتیک سابق درگذشت.
مراسم گرامیداشت پنجاه و یکمین سالگرد درگذشت جهان پهلوان غلامرضا تختی  روزدوشنبه 

17 دی در ابن بابویه شهر ری برگزار می شود.

اصغرحاجیلو:

 بازیکنان استقلال اعتصاب نکرده اند
مدیر تیم فوتبال استقلال اعتصاب بازیکنان 
این تیم را به دلیل مشکلات مالی تکذیب کرد 
و گفت: بازیکنان باشگاه خود را دوست دارند 
و با وجود مشکلات مالی از هیچ تلاشی برای 

موفقیت استقلال دریغ نکرده اند.
که  این  داشت:  اظهار  حاجیلو  اصغر 
بازیکنان استقلال به دلیل مشکلات مالی 
دست به اعتصاب زده اند به دور از واقیعت 

است و آن را تکذیب می کنم.
او افزود: بازیکنان استقلال باشگاه خود را 
دوست دارند و همواره با تمام مشکلات مالی 

که وجود داشته برای موفقیت تیم خود تلاش کرده اند. 
حاجیلو در پاسخ به این پرسش که چرا تمرین استقلال لغو شد گفت: با توجه به این که قرار 
بود برای برگزاری اردوی تدارکاتی راهی کشور قطر شویم تمرین استقلال لغو شد. ضمن این که 
قرارداد باشگاه استقلال با مجموعه ورزشی صنایع دفاع به اتمام رسیده و مدیران تیم در حال 

مذاکره هستند تا محل مناسبی را برای تمرینات پیدا کنند.
مدیر تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: اردوی تدارکاتی استقلال به واسطه مشکلات خروجی 
چند بازیکن و همچنین مشکلات مالی امروز لغوشد اما به طور حتم با برطرف کردن موانع 
موجود ظرف یکی یا دو روز آینده این مهم انجام خواهد شد و امیر حسن فتحی سرپرست باشگاه 

استقلال در این راه زحمات فراوانی کشیده است.
وی با بیان اینکه باشگاه استقلال سرگرم مذاکره با مهاجم خارجی برای تقویت این تیم در نیم 
فصل دوم مسابقات لیگ برتر می باشد خاطرنشان ساخت:سیاست باشگاه استقلال از روز اول 
فصل نقل و انتقالات این بود در فضایی آرام و بدون حاشیه با بازیکنان مورد نظر مذاکره کند و این 
مذاکرات در حال انجام است و به طور حتم پس از رسیدن به توافقات کامل به صورت رسمی 

اعلام خواهند شد.
حاجیلو در پایان گفت: هواداران استقلال نگران شرایط تیم محبوب خود نباشند و بدانند 
تمامی مدیران، مربیان و بازیکنان استقلال برای شادی و رضایت خاطر دل این عزیزان که 

همواره حامی و پشتیبان تیم بوده اند نهایت تلاششان را به کار خواهند بست.
 

محمدنوازی:

 امیدوارم طلسم 40 سال ناکامی تیم ملی بشکند
بازیکن اسبق تیم ملی گفت: امیدوارم تیم ملی با تدابیر کادر فنی و تلاش بازیکنان به چهار 

دهه حسرت ایران در جام ملت های آسیا پایان دهد.
»محمد نوازی« اظهار کرد: ایران تیم قدرتمندی دارد و کارلوس کی روش هم پس از سال ها 
کار کردن با این تیم، شناخت کاملی از بازیکنان پیدا کرده است. کی روش در تمام این سال ها 

نفراتی را انتخاب کرده که با تفکرات تاکتیکی اش همخوانی داشته اند.
وی گفت: برگزاری مسابقات در امارات باعث می شود تیم ملی از تماشاگران و حمایت زیادی 
برخوردار شود. ثبات هشت ساله در کادر فنی تیم ملی هم کمک می کند که طلسم 40 ساله 

بشکند.
بازیکن تیم ملی ایران در جام ملت های آسیا 200 گفت: صعود ایران به نیمه نهایی مسابقات 
حتمی به نظر می رسد. اما باید قبول کنیم قهرمانی در این تورنمنت آسان نیست و همه رقبا 

تلاش می کنند جام را برای خود حفظ کنند.
وی خاطرنشان کرد: تیم ملی مسابقات جام جهانی را با موفقیت پشت سر گذاشت و بازی ها 
و اردوهای مناسب تدارکاتی خوبی برای شرکت در جام ملت های آسیا داشت و با آمادگی کامل 

در این رویداد شرکت می کند.
نوازی افزود: نخستین مسابقه تیم ملی در این رقابت ها مقابل یمن اهمیت زیادی دارد. نه این 
که نتوانیم این تیم را شکست بدهیم بلکه همواره در تورنمنت های بزرگ اولین مسابقه شرایط 
ویژه ای دارد. باید نتیجه ای کسب کنیم که اگر در روز پایانی مرحله مقدماتی کارمان با عراق به 

تفاضل گل کشیده شد دچار مشکل نشویم.
او در پایان درباره حضور فرهاد مجیدی در جمع کادر فنی استقلال گفت: حضور او باعث 
خوشحالی هواداران استقلال شده است. مجیدی در زمان بازیگری برای این تیم زحمات زیادی 

کشیده و امیدوارم حالا که دستیار وینفرد شفر شده است بازهم به استقلال کمک کند.

نابغه شطرنج ایران: 

شکست کارلسن با مهره سیاه کار سختی بود

علیرضا فیرزوجاه گفت: واقعا کار سختی بود که کارلسن را با مهره سیاه ببرم اما در کل 
از عملکردم در مسابقات قهرمانی جهان راضی ام.

علیرضا فیروزجاه نابغه شطرنج ایران در قالب اردوی تیم ملی در حال آماده شدن برای 
مسابقات تیمی جهان است. فیروزجاه به تازگی در مسابقات سریع قهرمانی جهان 
روسیه موفق به کسب عنوان ششمی شده که البته خودش معتقد است می توانست 
نتیجه خیلی بهتر از این را نیز بدست آورد. هدف این نابغه جوان رسیدن به عنوان 
قهرمانی جهان تا سن 22 سالگی است و برای رسیدن به این هدف بسیار تلاش می 

کند.
و مدال های  بزرگی زده  به کارهای  و در شطرنج دست  فیروزجاه 15 ساله است 
رنگارنگی همچون 6 مدال طلای جام ملت های آسیا، مدال طلای برق آسای آسیا و .. 

را در کارنامه دارد. در ادامه متن گفت و گوی ایسنا با نابغه شطرنج ایران را می خوانید.
* قبل از مسابقات جهانی سریع و برق آسای روسیه انتظار چه رتبه ای از خود 

داشتی؟
"در کل از عملکردم در مسابقات قهرمانی جهان راضی ام. کسب مقام ششم در بخش 
سریع مسابقات جهانی  کار خیلی سختی است، اما به نظرم می توانست خیلی هم بهتر 
از این باشد. من در یک بازی واقعا فرصت سوزی کردم و مساوی شد، اما به هر حال از 

عملکردم راضی هستم."
* در این مسابقات مقابل شطرنج بازان خیلی خوب با ریتینگ های بالاتر از 

خودت پیروز شدی. فکرش را می کردی؟

" می دانستم که از بازیکنان بزرگی همچون آناند و ... می توانم امتیاز بگیرم. هیجان 
داشتم که زودتر با آن ها بازی کنم و برابرشان پیروز شوم. "

* در دور هشتم برق آسای قهرمانی جهان روسیه مقابل مگنوس کارلسن بازی 
کردی، از رقابت با او انتظار چه نتیجه ای داشتی؟

"واقعا کار سختی بود که کارلسن را با مهره سیاه ببرم. هرچند که می توانستم بهتر از 
آن هم بازی کنم اما خب نشد تا او را شکست دهم."

* در بخش برق آسا هم عملکردت خیلی خوب بود تا اینکه در دور هشتم بازی 
ات مقابل مگنوس کارلسن به برد منجر نشد و بعد از آن دیگر نتوانستی خوب 

ظاهر شوی. علت آن را رویارویی با مگنوس می دانی یا دلایل دیگری داشت؟
"دو روز قبل از آن دیدار در مسابقات سریع بازی کردم که توانستم بعد از کارلسن به 
عنوان ششمی هم دست یابم. در بخش سریع با بازیکنان خیلی سختی روبه رو شده 
بودم و این سبب شد که بخش برق آسا برایم خیلی خسته کننده باشد. فکر می کنم 
انرژی کم آوردم. اما این نبود که بازی با کارلسن مرا تحت تاثیر قرار داده باشد و بازی 
های بعدی را خراب کرده باشم. فکر می کنم باخت های بعد از دور هشتم دلایل 

تکنیکی داشت."
* فکر نمی کنی دلیل این شکست ها نبود مربی هم می توانست باشد؟

"حین مسابقات سریع و برق آسا بین هر دور زمان زیادی نداریم. شاید حضور مربی 
هم تاثیر زیادی نداشت، نمی دانم! سوکولف هم که همیشه برای تمرین به ایران می 
آید. بهتر بود که سوکولف هم در حین مسابقات می بود اما برخی اوقات امکانش پیش 
نمی آید. در بعضی مسابقات آسیایی و یا جهانی سوکولف در کنار ما بوده و کمک های 

زیادی به ما کرده است."
* سوکولف تنها در یک بازه زمانی ۱۰ روزه به ایران می آید. نظرت درباره حضور 

سرمربی در این مقاطع کم چیست؟
"سوکولف هر دو ماه 10 تا 15 روز به ایران می آید. حضور 15 روزه این مربی که از 
بهترین های جهان است در کنار ما خیلی خوب است. به نظرم او مربی خیلی خوبی 
است  و اگر بیشتر می توانست در کنار ما باشد بهتر هم می شد اما همین قدر هم به 
ما خیلی کمک می کند. سوکولف در 10 روزی که می آید تکالیفی را می دهد که در 
روزهایی که نیست انجام دهیم. بعد با ایمیل با هم در ارتباطیم و عملکرد و تمرینات ما 

را کنترل می کند. "
* به جز سوکولف خودت مربی دیگری داری؟

نه مربی ندارم. من بیشتر با کتاب و نرم افزار تمرین می کنم. شطرنج بازان تاپ باید 
بیشتر کتاب بخوانند و بدانند با نرم افزار چطور کار کنند. حضور مربی می تواند کمک 

کند اما بیشتر باید خود فرد کار و فکر کند و کتاب بخواند.
* مسابقه پیش روی ات چیست؟

"مهمترین مسابقه پیش رو مسابقات جهانی است که جواز حضور در آن را با قهرمانی 
در جام ملت های آسیا گرفتیم. این مسابقات برای شطرنج ایران مهم است چون برای 
اولین بار است که به مسابقات تیمی جهانی می رویم. امیدواریم که همه در آن مسابقات 
خوب بازی کنیم و یک نتیجه امیدوار کننده کسب کنیم. با یک تیم پنج نفره به این 

مسابقات خواهیم رفت."
* چه جایگاهی برای تیم ایران که برای اولین بار در این مسابقات حاضر خواهد 

شد متصور هستید؟

"فکر می کنم که تیم ایران شانس های زیادی دارد. تیم خیلی جوانی داریم که از 
لحاظ انرژی کم نمی آورد. این مسابقات چون طولانی است انرژی زیادی می طلبد و 

فکر می کنم این نکته مثبت ما در مسابقات است و می تواند خیلی کمک کند."
* هدف خودت در شطرنج چیست؟

"هدفم این است که تا 22 سالگی قهرمان بزرگسالان جهان شوم. در حال حاضر 15 
ساله هستم و می خواهم تا آن زمان به این عنوان مهم برسم و برای آن تلاش می کنم."

* درست را رها کردی؟
" نه ، اما در آخر سال معلم به منزل می آید و با من تمرین می کند و امتحان می دهم."
* در مورد بحث هایی که با فدراسیون در مورد هزینه های مسابقات داشتید 

بگویید.
"مسابقات آسیایی و جهانی را که فدراسیون ما را می فرستد و هزینه هایش را می دهد. 
چون همه جای دنیا شطرنج بازانشان را به مسابقات آسیایی و جهانی می فرستند. 
اما برای مسابقات آزاد فدراسیون برخی مواقع کمک می کند. فدراسیون های همه 
کشورهای جهان برای مسابقات آزاد همین گونه عمل می کنند، هزینه مسابقات آزاد 
و انفرادی ربطی به فدراسیون ها ندارد، اما باز فدراسیون ایران گاهی مقداری کمک 

می کند."
* موضوع ۱۲۰۰ دلار پس چه بود؟

"مسابقات آسیایی فیلیپین و مسابقات جهانی سن پترزبورگ را با هزینه فدراسیون 
رفتم اما آن موضوع برای مسابقات آزاد امارات بود که قبلا قول هایی برای پرداخت داده 

شده بود که امیدوارم انجام شود."
* چقدر در روز تمرین می کنی و چه ورزش دیگری را در کنار شطرنج انجام می 

دهی؟
واقعا شطرنج رشته ای سخت و وقت گیر است. در کنار آن نمی توان مدرسه رفت چون 
باید همه تمرکز روی شطرنج باشد. اگر یک شطرنج باز حرفه ای یک هفته شطرنج کار 
نکند نمی تواند دیگر در آن سطح مبارزه کند. من روزی بین 10 تا 12 ساعت تمرین 
می کنم و دیگر بیش از آن نمی کشم. همچنن خیلی مهم است که در مسابقات انرژی 
کم نیاوریم. به همین دلیل باید در کنار شطرنج ورزش دیگری را دنبال کرد. من خودم 
شنا و پینگ پنگ را دنبال می کنم. خیلی مهم است که یک نفر بتواند 8 ساعت پشت 
میز بنشیند. هرچقدر یک شطرنج باز قوی باشد اما از نظر فیزیکی کم بیاورد نمی تواند 

حرکات درست را ببیند. ورزش دیگر کنار شطرنج خیلی مهم است."
* خواسته ات از وزارت ورزش، کمیته ملی المپیک و فدراسیون چیست؟

" از وزارت ورزش می خواهیم که دغدغه برخی از ملی پوشان که همان خدمت 
سربازی است را حل کند. این برای تیم ملی دغدغه هایی را ایجاد کرده است. سن 18 
سالگی در شطرنج خیلی مهم است. اگر دو سال فرد به سربازی برود دیگر تمرکز بر روی 
شطرنج سخت است. در شرایط عادی اگر فرد یک هفته بر روی شطرنج تمرکز نداشته 
باشد دیگر نمی تواند در آن سطح بازی کند چه برسد به  دو سال خدمت. امیدوارم 
وزارت ورزش این دغدغه را برای افرادی که مقام و یا مدال آسیایی و جهانی دارند را 

برطرف کند.
* چند شطرنج باز داریم که مشمول خدمت سربازی هستند؟

در تیم ملی که 3 نفر هستیم اما شطرنج بازان دیگری هم داریم که مقام های آسیایی 
و جهانی دارند و با این دغدغه مواجه هستند.

آسیا  ملت های  در جام  دیدار  اولین  در  ایران  فوتبال  ملی  تیم 
2019 دوشنبه مقابل تیم یمن قرار می گیرد.

 تیم ملی فوتبال ایران ساعت 19:30 در ابوظبی به مصاف تیم 
یمن خواهد رفت. نخستین مسابقه مقابل ضعیف ترین تیم گروه 
شرایط خاصی را رقم زده است. در حالیکه بسیاری از کارشناسان 
اما  از مدعیان قهرمانی می دانند  را یکی  تیم ملی  آسیا  فوتبال 
کی روش می گوید فینال برای ما دیدار با یمن است! به هر حال 
سرمربی حرفه ای مثل کی روش شاید با این تاکتیک می خواهد 
فشار روانی انتظارات زیاد را از روی ملی پوشان کم کند. یادمان نرود 
که در آستانه جام جهانی برخی منتقدین از کیسه گل شدن ایران 
مقابل اسپانیا و پرتغال صحبت می کردند ولی آن زمان هم کی روش 

طور دیگری حرف زد!
اما  می شود  محسوب  گروه  تیم  ضعیف ترین  کاغذ  روی  یمن 
جذابیت فوتبال به غیرقابل پیش بینی بودنش است و هیچ حریفی 
را نباید دستکم گرفت. هرچند برخی یمن را کلید صدرنشینی 
گروه می دانند و می گویند در صورت پیروزی پرگل مقابل یمن 
صدرنشینی ایران به نوعی تضمین می شود! با این حال اولین 
مسابقه در هر تورنمنتی دشوارترین مسابقه هم محسوب می شود. 
جوانان ایران زمین که چند ماه پیش مقابل ستارگان درجه اول دنیا 

در جام جهانی قرار گرفتند حالا باید به مصاف حریفی ناشناخته 
و گمنام بروند. شاید برخی تصور کنند مساوی گرفتن و حتی 
کم گل خوردن! برای یمنی ها یک موفقیت مقابل تیم اول آسیا 
محسوب شود اما اگر به تاریخچه دیدارهای دو تیم نگاه کنیم متوجه 

می شویم که یمن می تواند حریفی چغر! برای تیم ملی محسوب 
شود. حتی اگر یمنی ها در عرصه فوتبال آسیا یک تیم درجه سوم 
محسوب شوند. آخرین دیدار ایران با یمن در مسابقات غرب آسیا 
در روز 25 آذر 1391 بود. 6 سال پیش با کاپیتانی مهرداد اولادی 

فقید و ترکیب جوان مقابل یمن 2 بر یک پیروز شدیم. در آن زمان 
و  امید نظری  برعهده داشت.  را  تیم ملی  هم کی روش هدایت 
یعقوب کریمی گل های تیم ملی را در آن دیدار زدند. در این مدت 
تیم ملی تغییرات مثبت زیادی داشته و کی روش هم حالا بیش 
از همیشه فوتبال ایران و آسیا را می شناسد او قطعا تیم ایران را با 
ترکیبی هجومی به میدان می فرستد. تیم ملی ایران می خواهد در 
میدان نشان بدهد که یک مدعی واقعی است و اکنون فوتبال آسیا 
به احترام جوانان ایران زمین خبردار می ایستد و همه قاره کهن 

منتظر هنرنمایی جوانان غیرتمند کشورمان در میدان هستند.
ترکیب احتمالی تیم ایران مقابل یمن به این ترتیب است:

علیرضا بیرانوند، مجید حسینی، مرتضی پورعلی گنجی، احسان 
حاج صفی، رامین رضائیان، امید ابراهیمی، کریم انصاری فرد، 
سامان قدوس، مهدی طارمی، وحید امیری و سردار آزمون کمیته 
داوران کنفدراسیون فوتبال آسیا ساتو ریوجی داور باتجربه ژاپنی را 
به عنوان داور وسط مسابقه اول ایران در مرحله گروهی رقابت های 

جام ملت های آسیا معرفی کرده است.
ریوجی سابقه قضاوت بسیاری از مسابقات تیم ملی ایران از جمله 
دیدار مقابل سوریه، امارات و کره جنوبی را نیز در کارنامه خود 

داشته است.

گام اول جوانان ایران زمین در جام ملت ها

نبرد با حریف ناشناخته!

مهدی عموزاده، قهرمان پیشین کاراته جهان 
بدهد  به دست  باید دست  کاراته  گفت: جامعه 
تا یک نفر که اکنون مسئولیت دارد و انتخابات را 
مهندسی می کرد، گزینه خود را به ریاست نرساند.
کاندیداهای  خصوص  در  عموزاده  مهدی 
ابتدا  داشت:  اظهار  کاراته  فدراسیون  ریاست 
باید خوشحالی خود را از عدم ثبت نام افرادی که 
سالیان سال از کاراته سوء استفاده کردند، اعلام 
اتفاقاتی بود که بر  کنم. موضوعی که دلیل آن 
سر بحث ورود این افراد برای کاندیداتوری ایجاد 
و باعث شد آنها نتوانند ورود کنند. این موضوع 

قطعا نور امیدی از سوی وزارت ورزش بود که به 
اعتراض های جامعه کاراته و قهرمانان توجه کرد.

وی عنوان کرد: امیدوارم بعد از این اتفاقات نیز 
تا  نباشیم  این رشته  آنها در  دیگر شاهد حضور 
شرایط برای بازگشت کسانی که خاک این رشته 
این  سوءاستفاده   دوران  شود.  مهیا  خوردند،  را 
افراد تمام شده و این افراد در حال دست و پازدن 
جوانان  و  ورزش  وزارت  امیدوارم  هستند.  الکی 
نظارت بیشتری در انتخابات داشته باشد و اجازه 
ندهد شایعاتی که در خصوص تلاش برخی افراد 
برای تعویق انتخابات به گوش می رسد، به واقعیت 

تبدیل شود.
دارنده نخستین مدال طلای جهان کاراته ایران 
کاندیدای  دو  نام  بودن  نامشخص  خصوص  در 
ثبت نام کننده در انتخابات این فدراسیون عنوان 
مجمع  دبیر  عنوان  به  کاشانی،  وظیفه  کرد: 
در  شفاف  صورت  به  تا  است  کاراته  فدراسیون 
خصوص تمامی کسانی که در انتخابات این رشته 
ثبت نام کردند، صحبت کند. جامعه کاراته دوست 
دارند بداند چه اتفاقاتی در انتخابات این رشته 
در حال رخ دادن است. تا به حال چنین چیزی 
ثبت نام  کاندیداهای  اسامی  که  نداشته  سابقه 
این موضوع  و  نشود  اعلام  انتخاباتی  در  کننده 
یک نقطه منفی در کارنامه دبیر مجمع فدراسیون 

کاراته است.

محمدصادق  نام  ثبت  به  انتقاد  با  عموزاده 
ثبت نام در  با  انتخابات گفت: فرجی  فرجی در 
انتخابات کار غیرقانونی انجام داده است. کسی 
که بازنشسته است طبق قانون اجازه ورود ندارد 
و اینکه اعلام شده است ایشان به دنبال دریافت 
مجوز ورود برای حضور در انتخاب است به کل 
اشتباه است. فرجی در زمان ثبت نام بازنشسته 
بود و نمی توانست ثبت نام کند. اگر قرار بود شاهد 
بازگشت فرجی و ثبت نام او باشیم، وزارت ورزش 
فرصت دو تا سه ماه به او می داد تا این کار را انجام 
دهد و دیگر شاهد برگزاری انتخابات نبودیم. طبق 
قانون فرد بازنشسته حق امضا ندارد و ورود ایشان 

در این شرایط  کاملا غیرقانونی است.
وی  در خصوص احتمال دخالت در انتخابات 
فردی  گذشته  دوره  چند  در  کرد:  خاطرنشان 
مسئولیت  کاراته  فدراسیون  در  اکنون  هم  که 
دارد انتخابات  را مهندسی کرده است. برخی از 
روسای هیت های کاراته انسان های بسیار درستی 
هستند، اما تعدادی از آنها نیز گوش به فرمان اند. 
رای  کسی  به  مجمع  اعضای  بار  این  امیدوارم 
بدهند که همه جامعه کاراته ایران را ببیند و به فکر 
کاراته باشد. فکر می کنم اگر کسانی که دلسوز این 
رشته هستند دست به دست هم بدهند این اجازه 
را نخواهند داد تا این فرد گزینه خود را به ریاست 

برساند.

یک نفر در فدراسیون کاراته انتخابات را مهندسی می کرد

مهدی عموزاده:  چرا اسامی همه نامزدها اعلام نشد؟
مدافع سابق تیم ملی فوتبال ایران گفت:ژاپن، کره و 
استرالیا تیم های بسیار قدرتمندی هستند و این کشورها 
از نظر امکانات شرایط بسیار خوبی دارند، به همین دلیل 

کار تیم ما سخت خواهد بود.
 مهدی مهدوی کیا که  شنبه شب گذشته به همراه علی 
دایی جزو میهمانان ویژه دیدار افتتاحیه جام ملت های 
آسیا بود در خصوص حضورش در این دیدار گفت:به 
دعوت کنفدراسیون فوتبال آسیا برای مراسم افتتاحیه 
به امارات آمدیم و قرار است امروز یکشنبه به دبی برگردم.

وی در خصوص دیدار امارات و بحرین و ارزیابی اش از این مسابقه گفت: بازی خوبی انجام نشد و چنگی به دل نزد. 
نمی توانیم بگوییم بحرین تیم خوبی بود چون نسل طلایی که مقابل ما بازی می کردند را در اختیار ندارند. امارات هم 

همه برنامه هایش را روی  عمر عبدالرحمن ریخته بود و مصدومیت این بازیکن خیلی به این تیم ضربه زد.
وی با اشاره به اینکه در امارات می ماند تا بازی با یمن به اتمام برسد گفت: برای دیدار تیم ملی ایران با یمن دوباره به 
ابوظبی بر می گردم که بازی تیم ملی را تماشا کنم. بعد از آن امارات را ترک خواهم کرد ولی ان شااللهبرای فینال جام 

ملت های آسیا به امارات بر می گردم.
مدافع سابق تیم ملی در خصوص تیم ملی ایران و حمایت هایی که باید از این تیم صورت بگیرد گفت: ما همه حامی 
ایران هستیم چون تیم ملی کشورمان است. ما از ته دلمان دعا می کنیم و دوست داریم ان شاالله تیم ملیتابو را بشکند و 
به فینال جام ملت های آسیا برسد. مهدوی کیا با اشاره به کار سخت ایران در مسابقات جام ملت های آسیا گفت: ژاپن، 
کره و استرالیا تیم های بسیار قدرتمندی هستند و کار خیلی سخت است. باید قبول کنیم که این کشورهایی که نام بردم 
از نظر امکانات شرایط بسیار خوبی دارند و به همین دلیل کار تیم ما سخت خواهد بود. وی در پایان خصوص وضعیت 
خودش نیز گفت: در آلمان واقعا از نظر فکری و کاری راحت هستم، می دانید که مربی تیم 21 ساله های هامبورگ 
هستم و درست است که کار سخت است اما تجربه خوبی برایم محسوب می شود. البته چون ما در آلمان خارجی 
هستیم سخت است که به سرمربیگری  در بوندسلیگا برسیم ولی همه تلاشمان را انجام می دهیم که هم تجربیات 

خوبی کسب کنیم و هم به دنبال فرصت باشیم.

مهدوی کیا:

کار تیم ملی با ژاپن، کره و استرالیا سخت است

رئیس هیأت کشتی استان قم از دعوت کشتی گیر جوان 
و آینده دار قم برای همراهی تیم ملی ایران در مسابقات 

برون مرزی 2019 خبر داد.
از  یکی  مردی  رضا  کرد:  اظهار  وزیری  محسن 
استعدادهای نخبه کشتی قم به شمار می رود که با پرورش 
و تربیت صحیح زیر نظر مربیان مجرّب و با دانش کشتی 
قم، مسیر موفقیت را از رده های پایه به خوبی طی کرده و 

اکنون در تیم ملی جوانان ایران حضور دارد.
وی ادامه داد: مردی علاوه بر مدال هایی که در رده های 
سنی مختلف از مسابقات داخلی کسب کرده، با عضویت 
در ترکیب تیم ملی اعزامی ایران به پیکارهای قهرمانی آسیا 
موفق به کسب مدال برون مرزی نیز شده و قطعا در آینده 

شاهد موفقیت های بیشتر این کشتی گیر در سطح بین المللی خواهیم بود.
رئیس هیأت کشتی استان قم اضافه کرد: با برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون کشتی دور جدید تمرینات تیم ملی کشتی فرنگی 
جوانان ایران از امروز زیر نظر کادر فنی به میزبانی هیأت کشتی استان سمنان در شهرستان سیرجان آغاز می شود و فرنگی کاران 10 وزن در 
اردو به تمرین می پردازند. وی با اشاره به اسامی نفرات دعوت شده به این اردو، بیان کرد: در این اردو کشتی گیران اوزان 55، 60، 63، 67، 72، 
77، 82، 87، 97 و 130 کیلوگرم حضور دارند و تنها نماینده قم رضا مردی است که در وزن 63 کیلوگرم با دیگر رقبای خود برای رسیدن به 
دوبنده تیم ملی رقابت خواهد کرد. وزیری با بیان اینکه رضا مردی در وزن 63 کیلوگرم سه رقیب دیگر نیز در کنار خود دارد، عنوان کرد: در این 
وزن سیاوش منصور از اردبیل، محسن مدهنی به همراه شاهین بداغی از خوزستان دیگر مدعیان عضویت تیم ملی ایران در مسابقات 2019 
کشتی فرنگی قهرمانی جوانان آسیا هستند. وی در پایان اظهار کرد: این تیم به سرمربیگری چهره خوشنام کشتی ایران یعنی حمید باوفا و 
مربیگری حسن حسین زاده، مهرداد اسفندیاری فر، ملک محمد بویری و روح الله دل انگیز خود را برای رقابت های سال جدید میلادی در سطح 

قهرمانی آسیا و جهان آماده می کند.

رئیس هیأت کشتي استان قم خبر داد

مرد کشتي قم در اردوي تیم ملي
مدیر باشگاه ایثار قم از صعود تیم ایثار قم به 
مرحله حذفی لیگ بسکتبال با ویلچر و رویارویی 
با نماینده استان هرمزگان در این مرحله خبر داد.
علی خوشرفتار اظهار داشت: مرحله برگشت 
مسابقات لیگ ملی بسکتبال با ویلچر در قزوین 
برگزار شد و نماینده قم توانست با کسب 3 برد 
دیگر در این رقابت ها تیم صدرنشین گروه خود 

شود.
وی افزود: تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم در لیگ 
ملی بسکتبال با ویلچر حضور دارد در حالی که 
این تیم در گذشته یکی از تیم های پر افتخار لیگ 
برتر کشور بود و سابقه 2 قهرمانی پی در پی در این 
رقابت ها را نیز داشته است. مدیر باشگاه ایثار قم  گفت: در دور برگشت مرحله گروهی لیگ ملی بسکتبال با ویلچر تیم ایثار قم 3 بازی 
برگزار کرد که ابتدا 71 بر 47 تیم هیئت شهر ری را شکست داد، سپس 65 بر 25 تیم هیئت بوکان آذربایجان غربی را مغلوب کرد و در 
نهایت 63 بر 32 از سد تیم فیروز قزوین گذشت تا به عنوان صدرنشین راهی دور حذفی شود. خوشرفتار بیان داشت: مرحله حذفی 
لیگ ملی بسکتبال با ویلچر 2 هفته دیگر به صورت رفت و برگشت برگزار خواهد شد و حریف تیم قم در مرحله حذفی تیم هیئت 
هرمزگان است که انتظار می رود ایثار بتواند بدون چالش خاصی از سد این تیم عبور کند. وی عنوان کرد: رشته بسکتبال با ویلچر در 
سال های گذشته همواره در قم رشته ای موفق و کلیدی در عرصه ورزش جانبازان و معلولین بوده است و حاصل این فعالیت حضور 
ورزشکاران قمی این رشته در تیم های ملی است و مدال های ارزشمندی نیز برای ایران به دست آمده است. مدیر باشگاه ایثار قم 
تصریح کرد: در سال های گذشته منابع مالی وسیع تری در اختیار داشتیم و در آن زمان امکان جذب بازیکنان ملی پوش و پرداخت 
هزینه ها فراهم بود اما در حال حاضر با توجه به کمبودها ترجیح می دهیم با هزینه های کمتر در لیگ ملی حضور داشته باشیم و البته 

این شرایط به سود بازیکنان بومی ما نیز هست.

مدیر باشگاه ایثار قم خبر داد؛

صعود تیم ایثار قم به مرحله حذفی لیگ بسکتبال با ویلچر
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وقتی باید به هشدارهای بدن توجه کنید
بدن انسان زمانی که با مشکل مواجه می شود، با ارائه برخی نشانه ها و سیگنال های 
هشدار دهنده تلاش می کند تا ما را از بروز آن آگاه سازد. به عنوان مثال، ممکن است 
هنگام انجام کارهای روزانه خود به ناگاه با احساس فشاری عجیب در سینه خود مواجه 
شوید که تا پیش از این، چنین شرایطی را تجربه نکرده اید. فشار پس از مدت کوتاهی از 

بین رفته، اما پس از چند دقیقه دوباره باز می گردد.
همانند بسیاری از مردم، ممکن است با خود فکر کنید که اکنون نمی توانید کار را 
رها کرده و موجب ناراحتی دیگران شوید. همچنین، زمانی که مشخص شود با مساله 
خاصی روبرو نبوده اید، دوست ندارید همانند فردی نادان به نظر برسید. با مراجعه به 
پزشک ممکن است مشخص شود با مساله ای به جز یک سوء هاضمه مواجه نبوده اید، 

اما مشکلی دیگر مانند یک زخم در دستگاه گوارش شناسایی شود.
در ادامه با برخی نشانه های هشدار دهنده که نباید هرگز نادیده گرفته شوند، بیشتر 
آشنا می شویم. در صورت مواجهه با آنها برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه 
کنید زیرا می تواند صرفه جویی در زمان و هزینه را به همراه داشته یا حتی جان شما را 

نجات دهد.
فک درد

فک با قلب شما رابطه نزدیکی دارد و حتی اگر با سینه درد مواجه نباشید، احساس درد 
ناگهانی در فک می تواند نشانه ای از یک شریان مسدود شده باشد. اگر این شرایط با 

سینه درد و/یا تنگی نفس همراه است، بلافاصله به پزشک مراجعه کنید.
تورم قوزک

عملکرد ضعیف کلیه ها یا نارسایی کلیه می تواند به احتباس مایع در بدن، به ویژه در 
اندام های پایینی، منجر شود. در صورت مواجهه با تورم قوزک پا برای بیش از یک یا دو 
روز، در شرایطی که دلیل مشخصی برای آن وجود ندارد، برای بررسی دقیق شرایط به 

پزشک مراجعه کنید.
آسم

گاهی اوقات آنچه شبیه به آسم یا دشواری در تنفس به نظر می رسد، در حقیقت، 
یک انسداد شریانی است. اگر با آسم، آلرژی های فصلی، یا اضطراب مواجه نیستید، 
احساس تنگی و فشار در قفسه سینه و ناتوانی در تنفس درست ممکن است نشانه ای از 
یک حمله قلبی باشد. افراد بسیاری ممکن است این شرایط را با قرار گرفتن در معرض 
گرده گیاهان یا گرد و غبار ارتباط دهند، اما بهترین گزینه مراجعه به پزشک و بررسی 

دقیق شرایط برای پیشگیری از مواجهه با شرایطی جدی است.
تکرر ادرار

اگر تلاش می کنید تا بدن خود را هیدارته نگه دارید، تکرر ادرار می تواند نشانه خوبی 
باشد. اما اگر بیشتر از حد عادی مایعات مصرف نمی کنید و با تکرر ادرار مواجه هستید، 
این شرایط می تواند نشانه ای از ابتلا به دیابت نوع 2 باشد زیرا بدن تلاش می کند قند 
اضافه را از طریق تولید ادرار بیشتر دفع کند. در مردان، تکرر ادرار می تواند نشانه ای از 

بروز مشکل در پروستات نیز باشد.
سکسکه

به طور معمول، سکسه شرایطی آزاردهنده اما بی ضرر است. اگر خیلی سریع یک 
نوشیدنی را مصرف کنید ممکن است با سکسکه مواجه شوید. اما اگر سکسه بدون 
دلیلی مشخص شکل می گیرد، دردناک است و متوقف نمی شود، می تواند نشانه ای از 
یک سکته مغزی باشد. این شرایط در زنان بیشتر از مردان رخ می دهد و به طور معمول 
با احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی در دست ها، تاری دید، و دیگر نشانه های 

کلاسیک سکته مغزی همراه است.
زبان درد

احساس درد در زبان اغلب یک نشانه اولیه از کمبود ویتامین B12 است، به ویژه اگر 
با خستگی و ضعف، و شکنندگی ناخن ها همراه باشد. زبان متورم و دردناک شرایطی 
است که به نام گلوسیت شناخته می شود. اگر کمبود ویتامین B12 جدی شود، بر 
سیستم عصبی، تعادل، تنفس، بینایی و خلق و خوی شما تاثیرگذار خواهد بود. پس به 

زبان خود توجه داشته باشید!
موی زائد صورت

رشد مداوم، غیرعادی و بیش از حد موی زائد در صورت زنان می تواند نشانه ای از 
سندرم تخمدان پلی کیستیک باشد که یک اختلال غدد درون ریز است و می تواند بر 
باروری زنان اثرگذار باشد. موی زائد صورت نشانگری از اختلال هورمونی ناشی از این 

شرایط است.
احساس تشنگی مداوم

دست در دست تکرر ادرار که پیش تر به آن اشاره شد، احساس تشنگی مداوم می تواند 
نشانه ای از ابتلا به دیابت باشد. همان گونه که اندام ها قند اضافه را از طریق ادرار دفع 

می کنند، بدن تلاش می کند تا ذخیره مایع را دوباره پر کند.
نازک شدن ابروها

شاید باورش دشوار باشد، اما نازک شدن ابروها می تواند نشانه ای آشکار از مشکلات 
تیروئید باشد. با مراجعه به پزشک می توانید آزمایش هایی را برای بررسی عدم تعادل 

هورمون تیروئید انجام دهید.

احساسات چه تاثیری بر سیستم ایمنی بدن  دارد؟
متخصصان در یک بررسی جدید به شواهد تازه ای دست یافتند که نشان می دهد قرار 
گرفتن در معرض احساسات منفی تاثیر حائز اهمیتی بر عملکرد سیستم ایمنی بدن دارد.

به گزارش ایسنا، در مطالعات بسیاری که تاکنون انجام گرفته مشاهده شده است 
که قرار گرفتن در معرض استرس، اضطراب و خلق و خوی منفی می تواند تا حدود 
زیادی بر سلامت جسم تاثیر بگذارد. همچنین در یک بررسی محققان دریافتند که 
استرس مزمن تاثیر منفی بر حافظه دارد. علاوه بر این، احساس افسردگی و ناراحتی 
خطر مشکلات قلبی-عروقی از قبیل سکته مغزی را افزایش می دهد. اکنون گروهی از 
متخصصان علوم پزشکی در آمریکا در بررسی جدیدی اظهار داشتند: احساسات منفی 
می تواند نحوه عملکرد واکنش سیستم ایمنی را تغییر دهد و این احساسات با افزایش 
خطر التهاب مرتبط هستند. در این بررسی متخصصان از شرکت کنندگان درخواست 
کردند تا احساسات خود را در مدت زمان دو هفته ثبت و ضبط کنند. همچنین، واکنش 
ایمنی بدن این افراد و وجود شاخص های التهاب زا از طریق ارزیابی نمونه خون آنان مورد 
بررسی قرار گرفت. التهاب، بخشی از واکنش سیستم ایمنی است و در حالت طبیعی در 
اثر واکنش بدن به عفونت یا جراحت اتفاق می افتد. با این حال سطح بالایی از التهاب 
می تواند سلامتی را به خطر انداخته و فرد را در معرض ابتلا به انواعی از بیماری ها از 
قبیل التهاب مفصل قرار دهد. متخصصان مشاهده کردند در خون افرادی که چندین 
بار در طول روز و در بازه زمانی طولانی احساسات منفی را تجربه می کنند سطح بالاتری 
از زیست شاخص های التهاب وجود دارد. به گزارش مدیکال نیوز تودی، همچنین 
تجربه احساسات مثبت حتی برای مدت کوتاهی پیش از گرفتن نمونه خون با کاهش 
سطح التهاب همراه است. با این حال متخصصان تاکید کردند که این اثرگذاری تنها 
در شرکت کنندگان مرد مشاهده شده  است.  متخصصان امیدوارند در آینده این یافته و 
مطالعات مشابه به پزشکان و درمانگرها امکان دهد تا به راهکارهای بهتری برای بهبود 

خلق و خو و در نتیجه حفاظت از جنبه های مختلف سلامت جسمی دست پیدا کنند.

آلودگی هوا یکی از معضلات زندگی مدرن و صنعتی است. 
مردم کشورهای در حال توسعه بیشتر در معرض هوای آلوده 
قرار دارند. در این مطلب نگاهی مختصر به آلودگی هوا و برخی 

راهکارهای مقابله با عوارض آن می پردازیم.
بروز  باعث  می تواند  هوا،  در  نامعمول  معلق  ذره  هر  وجود 
مشکلاتی در عملکرد طبیعی ارگان های بدن شود که به این ذرات 
سموم موجود در هوا گفته می شود. طبق داده های موجود، از 
اصلی ترین آثار این سموم یا همان آلودگی هوا بر بدن می توان به 
مواردی همچون تنفس، قلب و عروق، چشم، پوست، اعصاب، 

خون، سیستم ایمنی و سیستم تولیدمثل بدن اشاره کرد. 
گفتنی است قرار داشتن در معرض آلودگی هوا در طولانی مدت 
می تواند انواع سرطان ها را نیز در پی داشته باشد. البته طبق 
گزارشی که در سال 2016 در مرکز ملی اطلاعات بیوتکنولوژی 
امریکا منتشر شده است، خودروها در بیش از 80درصد آلودگی 
هوای ایران دخیل هستند. همچنین در این مقاله اشاره شده 
است که هر موتورسیکلت در ایران 60 برابر بیشتر از یک خودرو، 
تولید آلودگی می کند. نکته جالب توجه دیگر این است که در 
گزارش بانک جهانی در سال 2005 آمده است که مرگ ومیر 
ناشی از آلودگی هوای شهری در ایران، منجر به هدر رفتن 640 
میلیون دلار در سال می شود. البته توجه داشته باشید که این 

گزارش بانک جهانی متعلق به سال 2005 است.
تأثیر آلودگی هوا بر سلامت

هوای آلوده می تواند سلامت تمامی افراد اعم از پیر، جوان، 
بیمار یا سالم را تحت تأثیر قرار دهد. مشکلات تنفسی از عمده 
و  شرایط  تنفسی،  مشکلات  بر  علاوه  هواست.  آلودگی  آثار 
بیماری های دیگری نیز ممکن است رخ دهد که این شرایط و 

بیماری ها به برخی عوامل بستگی دارند.
در واقع خطر بالقوه و جدی ای که آلودگی هوا می تواند بر یک 
فرد داشته باشد، به شرایط سلامت فعلی فرد، نوع آلاینده ها، 
غلظت و طول زمان قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا بستگی 

دارد.
میزان آلودگی هوای زیاد می تواند فوراً منجر به بروز مشکلاتی 

در سلامتی افراد شود که شامل موارد زیر است:
-- تشدید بیماری های قلبی، عروقی و تنفسی

-- فشار مضاعف بر قلب و ریه ها؛ در واقع قلب و ریه ها باید 
سخت تر کار کنند تا اکسیژن رسانی کافی به بدن داشته باشند.

-- صدمه به سلول ها در سیستم تنفسی 
لازم به ذکر است قرار گرفتن طولانی مدت در معرض آلودگی 
هوا می تواند خطرات جدی تر و دائمی از قبیل موارد زیر در بر 

داشته باشد:
-- سرعت بخشیدن به فرایند پیر شدن ریه ها

-- از بین رفتن ظرفیت ریه ها و کاهش عملکرد ریه و اثرگذاری 
منفی بر روی آن

-- افزایش شیوع بیماری هایی مثل آسم، برونشیت، آمفیزم و 
همچنین افزایش احتمال سرطان

-- طول عمر کمتر

 برخی افراد، بیشتر از سایرین در معرض مشکلات ناشی از 
آلودگی هوا قرار دارند و با خطرات جدی تری مواجه اند از قبیل:

-- افرادی که دارای بیماری قلبی، بیماری عروق کرونر و یا 
نارسایی احتقانی قلب هستند.

-- افرادی که بیماری ریوی از قبیل آسم، آمفیزم، بیماری مزمن 
انسدادی ریه دارند.

-- خانم های باردار
-- افرادی که در بیرون و فضای باز کار می کنند.

-- افراد سالخورده
-- کودکان زیر 14 سال

-- ورزشکارانی که در فضای باز ورزش می کنند.
بنابراین افرادی که در این گروه قرار می گیرند ممکن است در 
مقابل آلودگی های هوای کم نیز آسیب پذیر باشند و یا نسبت به 
افرادی که در این گروه نیستند، آسیب های شدیدتری را متحمل 

شوند.
چه عواملی باعث آلودگی هوا می شوند؟

بیشتر عوامل آلودگی هوا ناشی از مصرف و سوزاندن انرژی 
و  باعث رهاسازی گازها  است. سوزاندن سوخت های فسیلی 
مواد شیمیایی به داخل هوا می شود. گفتنی است مصرف انرژی 
آلودگی هوا می شود، بلکه چرخه مصرف  ایجاد  نه تنها باعث 
انرژی و رهاسازی گازها و مواد شیمیایی، باعث افزایش و تشدید 
آلودگی نیز می شود. خودروها، موتورسیکلت ها، کارخانه ها و 
فعالیت های صنعتی و از این قبیل موارد بیشترین سهم آلودگی 
هوا را دارا هستند. گفتنی است آلودگی هوای ناشی از کربن 

دی اکسید و متان، دمای زمین را نیز افزایش می دهند.
حال بیایید به چند مورد از کارهایی که برای مقابله با آلودگی هوا 

و مضرات آن می توانیم انجام دهیم نگاهی بیاندازیم.
مواقع آلودگی هوا چه باید کرد؟

تا از شرایط هوای  باید اخبار آلودگی هوا را دنبال کنیم   -1
محیط زندگی خود باخبر باشیم.

2- در مواقعی که هوای محل زندگی مان آلوده اعلام می شود، 
و  کنیم  اجتناب  باز  فضای  در  ورزش  و  بدنی  فعالیت های  از 

حتی الامکان از خانه بیرون نرویم.
3- همیشه به یاد داشته باشید که از انجام فعالیت های بدنی و 
ورزش در مکان های پرترافیک به شدت پرهیز کنید چراکه حتی 
وقتی هوا پاک باشد، ترافیک خیابان ها و بزرگراه ها می تواند تا 

فاصله یک چهارم کیلومتری را آلوده سازد.
انرژی کمتری در خانه خود استفاده کنیم؛. مصرف  از   -4
باشد.  تأثیرگذار  هوا  شدن  آلوده تر  در  می تواند  انرژی  هرگونه 
بنابراین می توانیم با کاهش مصرف انرژی، به کاهش آلودگی 
هوا، محدود کردن انتشار گازهای گلخانه ای و همچنین ذخیره 

منابع مالی خود کمک کنیم.
5- سعی کنیم در طول سال بیشتر راه برویم، دوچرخه سواری 
کنیم و از وسایل نقلیه عمومی استفاده کنیم. به یاد داشته باشید 
که با استفاده از ترکیب وسایل نقلیه عمومی مثل اتوبوس، مترو و 
یا وسایل نقلیه پاک، به جای رفت وآمد با خودروی شخصی خود 

می توانیم آلودگی هوای شهر خود را کاهش دهیم.
6- از سوزاندن چوب و زباله خودداری کنیم؛ سوزاندن چوب و 

زباله یکی از عوامل اصلی آلودگی هوا از نوع ذرات معلق است.
7- اجازه ندهیم کسی در منزل و فضاهای بسته از سیگار، 

قلیان و یا هر نوع دیگری از این قبیل مواد استفاده کند.
لازم به ذکر است در برخورد با پدیده آلودگی هوا، نیازمند یاری 

مردم و مسئولین به طور هم زمان هستیم. بنابراین هرکدام از ما 
به عنوان یک شهروند باید تمام تلاش خود را جهت بهبود شرایط 
زندگی و آب وهوای محل زندگی خود به کار بگیریم. همان طور 
که می دانیم، پیشگیری از هر مشکلی، بهتر از درمان آن است 
و آلودگی هوا نیز یکی از مهم ترین این مشکلات است. حالا به 
معرفی برخی خوراکی ها که می توانند در مواقع آلودگی هوا به 

کمک ما بیایند می پردازیم.
خوراکی های مؤثر در شرایط هوای آلوده

1- روغن زیتون
بهبود  را  ریه ها  عملکرد  زیتون  روغن  در  موجود   E ویتامین 
می بخشد. همچنین اسیدهای چرب موجود در روغن زیتون 
التهاب مفید هستند. بهترین راه مصرف روغن  برای کاهش 
زیتون به جهت بهره مندی حداکثری از فواید آن، استفاده آن 
روی سالاد است چراکه استفاده از روغن زیتون برای پخت وپز و 
حرارت دادن آن می تواند تغییراتی شیمیایی در آن ایجاد کرده و 

برخی از فواید آن را برای سلامتی از بین ببرد.
2- تخم کتان

تخم کتان دارای مقادیر زیادی از فیتواستروژن ها و اسید چرب 
آنتی اکسیدانی  خواص  دارای  فیتواستروژن ها  است.   3 امگا 
هستند که به کاهش علائم آسم و سایر واکنش های آلرژیایی 

کمک می کنند.
3- گوجه فرنگی

افرادی که در معرض آلودگی هوا قرار دارند بهتر است از گوجه 
فرنگی در رژیم غذایی خود استفاده کنند. گوجه فرنگی دارای 
لیکوپن است. لیکوپن نوعی آنتی اکسیدان است که از بدن در 

مقابل بیماری های تنفسی محافظت می کند.
4- بروکلی

طی یک تحقیق 12 هفته ای مشخص شد افرادی که از کلم 
بروکلی استفاده می کنند، سموم مرتبط با آلودگی های لایه اوزون 
و ذرات معلق را بیشتر از سایرین دفع می کنند. این اتفاق به دلیل 
وجود سولفورفان، نوعی ترکیب ضد سرطان است که در کلم 

بروکلی وجود دارد. 
به این منظور محققان به شرکت کنندگان در این تحقیق دو نوع 
نوشیدنی برای مصرف دادند. نوشیدنی گروه اول شامل آب، 
آب لیمو، آناناس و پودر جوانه بروکلی و نوشیدنی گروه دوم شامل 
همین ترکیب بدون پودر جوانه بروکلی بود. در انتها مشخص شد 
گروهی که نوشیدنی با پودر جوانه بروکلی خورده بودند میزان 
بیشتری از مواد سرطان زای معروف به بنزن و ماده مضر برای 

ریه ها به نام آکرولین دفع کرده بودند.
5- آووکادو و اسفناج

گروه تحقیقات محیطی دانشگاه کینگ کالج لندن یک بررسی 
برای یافتن چگونگی تأثیرگذاری ویتامین E بر کاهش آثار آلودگی 
هوا بر ریه ها انجام دادند. طبق این تحقیق مشاهده شد، مصرف 
غذاهایی که دارای مقادیر زیاد ویتامین E هستند مثل آووکادو و 
اسفناج می تواند به مقابله با آثار و عوارض انواع آلودگی ها کمک 

کند.

در هوای آلوده چه باید کرد؟

مضرات آلودگی هوا و روش های کاهش آن

برخلاف باور عمومی، آب مروراید به واسطه کار کشیدن بیش از 
حد از چشم ها شکل نمی گیرد. شما به واسطه مطالعه بیش از 
حد، تماشای بیش از حد تلویزیون، استفاده طولانی مدت از رایانه 

یا دیر خوابیدن به آب مروارید مبتلا نمی شوید.
از بخش های  یکی  افزایش سن  با  مرتبط  بیماری های  بروز 
مسائل  فهرست  شود.  می  محسوب  پیری  دوران  ناخوشایند 
سلامت مرتبط با افزایش سن گسترده بوده و از دیابت تا زوال عقل 
و مشکلات قلبی عروقی را در بر می گیرد. آب مروارید نیز یکی از 
بیماری های مرتبط با افزایش سن است که بر بینایی انسان تاثیر 

می گذارد.
آب مروارید یکی از بیماری های شایع در دوران پیری محسوب 
می شود و خوشبختانه امروزه تشخیص و درمان آن بسیار راحت 

است.
آب مروارید چیست؟

آب مروارید شرایطی است که به تاری دید منجر می شود. در 
حالت عادی، انسان از دیدی شفاف برخوردار است، اما با افزایش 
سن، تخریب پروتئین هایی در چشم می تواند موجب افت قدرت 

بینایی و تاری دید انسان شود.  
در بیشتر موارد، آب مروارید به آرامی و طی چند سال توسعه 
می یابد، از این رو، افراد بسیاری ممکن است حتی از ابتلا به این 
بیماری آگاه نباشند. در بسیاری از موارد، آب مروارید در بازه سنی 

60 تا 80 سال رخ می دهد.
دلایل آب مروارید چه هستند؟

برخلاف باور عمومی، آب مروراید به واسطه کار کشیدن بیش از 
حد از چشم ها شکل نمی گیرد. شما به واسطه مطالعه بیش از 
حد، تماشای بیش از حد تلویزیون، استفاده طولانی مدت از رایانه 

یا دیر خوابیدن به آب مروارید مبتلا نمی شوید.
آب مروراید می تواند در نتیجه برخی انتخاب های سبک زندگی 
شکل بگیرد. سیگار کشیدن یا نوشیدن الکل می توانند در بروز آب 

مروارید نقش داشته باشند. انتخاب های غذایی ضعیف نیز می 
توانند از دیگر عوامل اثرگذار باشند. همچنین، ابتلا به آب مروارید 
می تواند زمینه ژنتیکی داشته باشد. آسیب دیدگی های شدید 
چشم می توانند به آب مروارید منجر شوند. در نهایت، دیابت و قرار 
گرفتن بیش از حد در معرض نور فرابنفش )یا خورشید( می توانند 

در بروز آب مروارید نقش داشته باشند.
انواع مختلف آب مروارید چه هستند؟

انواع مختلفی از آب مروراید وجود دارند. شایع ترین نوع با افزایش 
سن مرتبط است، و با ورود به به دهه شش و هفتم زندگی احتمال 
ابتلا به این شرایط نیز افزایش می یابد. آب مروارید تروماتیک نوع 
دیگری از این بیماری است، که در نتیجه یک آسیب دیدگی جدی 
چشم شکل می گیرد و بین ورزشکاران یا افراد فعال در مشاغلی که 

چشم ها در معرض خطر قرار دارند، بیشتر دیده می شود.
آب مروارید مادرزادی که نوزادان را در نخستین سال زندگی تحت 
تاثیر قرار می دهد، بسیار نادر است. آب مروارید ثانویه نیز یکی 
دیگر از انواع کمتر رایج این بیماری است که می تواند با داروها )به 
عنوان مثال، کورتیکواستروئیدها( یا یک بیماری، مانند دیابت در 

ارتباط باشد.
علائم آب مروارید چه هستند؟

مشهودترین نشانه آب مروارید تاری دید است. دید انسان ممکن 
است به طور کلی تار شده یا نقاطی تار در آن ایجاد شوند. رنگ ها 
ممکن است با درخشش و جذابیت کمتر در مقایسه با گذشته به 

نظر برسند.
حساسیت به نور یکی دیگر از علائم آب مروارید است. همچنین، 
اگر فردی به طور مرتب مجبور به تغییر نمره عینک تجویزی خود 
شده و این کار کمکی به بهبود بینایی وی نمی کند، ممکن است 

به آب مروارید مبتلا شده باشد.
چگونه متوجه ابتلا به آب مروارید شویم؟

نخستین و بهترین رویکرد برای تشخیص آب مروارید مراجعه به 

چشم پزشک برای بررسی دقیق شرایط است. پزشک می تواند 
شرایط کره چشم را بررسی کرده و چگونگی تاثیرگذاری شرایط 
نوری مختلفی بر چشم و احتمال ابتلا به آب مروارید یا مشکلات 

چشمی دیگر را بررسی کند.
ذکر این نکته اهمیت دارد که تشخیص ابتلا به آب مروارید بدون 
معاینه و بررسی کامل چشم غیر ممکن است. از این رو، اگر طی 
روزها یا هفته های اخیر با اندکی تاری دید مواجه شده اید، دچار 

هراس و نگرانی نشوید.
چگونه از ابتلا به آب مروارید پیشگیری کنیم؟

از آنجایی که آب مروارید اغلب در افراد پیر ظاهر می شود و اغلب 
با سابقه خانوادگی مشکلات چشم مرتبط است، پیشگیری از آن 
می تواند بسیار دشوار باشد. با این وجود، برخی اقدامات پایه 

ایمنی چشم را می توانید مد نظر قرار دهید.
اگر قصد دارید مدت زمانی طولانی را خارج از خانه سپری کنید 
همواره از عینک آفتابی استفاده کنید. هنگام انجام ورزش یا کار 
در محیط های که احتمال آسیب دیدگی چشم ها زیاد است )به 
عنوان مثال، سایت های ساخت و ساز( با استفاده از لوازم ایمنی 
از چشم های خود محافظت کنید. از سیگار و الکل پرهیز کنید و 
به رژیم غذایی خود توجه داشته باشید، به ویژه اگر به دیابت مبتلا 

هستید.
آب مروراید چگونه درمان می شود؟

در بیشتر موارد، انجام عمل جراحی برای تخلیه آب مروارید و 
جایگذاری عدسی مصنوعی ضروری است. پزشک نوع عدسی 
مناسب برای بیمار را پیش از انجام عمل جراحی انتخاب خواهد 

کرد.
خبر خوب این است که انجام عمل جراحی برای درمان آب 
مانند  دیگر،  چشمی  مشکلات  اصلاح  به  تواند  می  مروارید 
آستیگماتیسم نیز کمک کند. بر همین اساس، نیاز به استفاده 
از لنزهای اصلاح کننده کاهش می یابد، اگرچه شرایط از فردی 

به فرد دیگر متفاوت است. متاسفانه درمان دارویی موثر برای آب 
مروارید وجود ندارد.

غلبه بر آب مروارید
اگر به آب مروارید مبتلا شده اید جای نگرانی نیست. عمل 
جراحی برای درمان این شرایط نه تنها نسبتا ساده است، بلکه می 
تواند به بهبود دید کلی شما نیز کمک کرده و نیاز به استفاده از 
عدسی های اصلاح کننده را کاهش دهد. عمل جراحی به طور 
معمول با استفاده از بی حسی موضعی انجام می شود، از این رو، 
بیمار قادر خواهد بود پس از انجام عمل جراحی بدون بستری 

شدن به خانه باز گردد.

آنچه باید درباره آب مروارید بدانید

یک جلسه ورزش، حساسیت به انسولین را بهبود می دهد، یعنی سلول ها به گلوکز بهتر 
جواب خواهند داد. بعد از یک جلسه تمرین، سلول ها راحت تر می توانند گلوکز را دریافت 
کنند جوری که لوزالمعده مجبور نخواهد بود زیاد انسولین ترشح کند. در نتیجه ریسک 

دیابت نوع دوم و بیماری قلبی کاهش می یابد.
همه ی ما دوست داریم خیلی زود از تلاش هایمان نتیجه بگیریم. در مورد ورزش نیز همه 
می دانیم که فوایدش در بلندمدت بروز می کند. مثلًا ورزش هوازی به مرور زمان موجب 
سازگاری هایی در سیستم قلب و عروق و رگ های خونی می شود که باعث می شود قلبتان 
مؤثرتر خون را پمپاژ کند. ورزش کردن، ریسک بیماری های قلبی و عروقی را از چند جهت 
کاهش می دهد که شامل کاهش فشارخون، تأثیر بر لیپیدهای خون، کاهش قند خون، 

کنترل التهاب خفیف و کاهش ریسک سندرم متابولیک می شود.

اما تمرینات قدرتی سازگاری های دیگری در بدن ایجاد می کنند. وقتی عضلات خود را 
در برابر مقاومت تمرین می دهید، فیبرهای آن مدام آسیب می بینند و ترمیم می شوند. طی 
این فرایند، عضلات رشد می کنند. افزایش سایز عضله همراه با تغییرات نورولوژیکی مرتبط 

با تمرینات بدن سازی است.
این تغییرات زمان برند؛ اما چیزی که این میان تعجب برانگیز است، برخی از فواید ورزش 
است که تقریباً فوراً روی می دهد. به عبارتی دیگر، شما حتی بعد از یک جلسه تمرین 

شاهد این فواید خواهید بود.
*فواید فوری ورزش هوازی

می دانیم که ورزش به کاهش فشارخون کمک می کند. مطالعات نشان داده اند تمرینات 
هوازی از فشارخون در افراد سالم و افراد دچار فشارخون بالا می کاهند. در واقع، یک 
متاآنالیز منتشر شده در Annals of Internal Medicine نشان داد که تمرین هوازی، 
فشارخون سیستولیک را به طور متوسط به میزان 3.84 میلی متر جیوه و دیاستولی را 
2.58 میلی متر جیوه کاهش داد؛ اما علاوه بر این، ورزش هوازی، تأثیر فوری بر فشارخون 
نیز دارد، یعنی تنها یک جلسه تمرین هوازی می تواند به مدت 13 ساعت بعد از تمرینات با 

شدت متوسط تا شدید، فشارخون را پایین بیاورد.
به همین ترتیب، یک جلسه ورزش، حساسیت به انسولین را بهبود می بخشد، یعنی 
سلول ها به گلوکز بهتر جواب خواهند داد. بعد از یک جلسه تمرین، سلول ها راحت تر 
می توانند گلوکز را دریافت کنند جوری که لوزالمعده مجبور نخواهد بود زیاد انسولین ترشح 

کند. در نتیجه ریسک دیابت نوع دوم و بیماری قلبی کاهش می یابد. 
مطالعه ای که روی افراد چاق انجام شد دریافت انجام تمرین هوازی با 50 درصد توان 
)شدت کم( برای تنها یک جلسه که کالری سوزی آن چیزی در حدود 350 کیلوکالری 
بود، حساسیت به انسولین به مدت 19 ساعت، در وضعیت بهبود یافته ای ثابت باقی ماند. 

با توجه به این نتایج به راحتی می توانیم بفهمیم چرا کارشناسان توصیه می کنند کسانی 
که دیابت نوع دوم یا سندرم متابولیک دارند ورزش کنند. ورزش کردن به کنترل قند خون 

کمک می کند.
*فواید روانی ورزش

مطالعات نشان می دهند فعالیت بدنی منظم، خلق و خو را بهتر کرده و ریسک افسردگی 
را پایین می آورد و به کنترل استرس و اضطراب کمک می کند. 

شاید فکر کنید یک جلسه ورزش می تواند استرس را تسکین بدهد اما این طور نیست: 
برخی پژوهش ها نشان داده اند حتی ده دقیقه تمرین با شدت متوسط، مانند پیاده روی 
می تواند به طور موقت از احساس اضطراب بکاهد و حالتان را بهتر کند. شاید شنیده باشید 
ورزش کردن باعث ترشح اندورفین می شود که هورمونی آرامش بخش و بهبوددهنده ی 
خلق و خو است. این هورمون، همان گیرنده ها در مغز را فعال می کند که داروها رویشان 
اثر می گذارند.  هنوز معلوم نیست با چه شدتی باید ورزش کنید تا اندورفین تان بیشتر شود، 
اما برخی مطالعات توصیه کرده اند تنها 10 دقیقه ورزش هوازی کافی است تا اندورفین را 
افزایش دهد، و پژوهش های دیگری نیز گفته اند به 20 تا 30 دقیقه فعالیت نیاز است تا 
اندورفین بیشتر ترشح شود. اینکه چه زمانی اثر افزایش اندورفین را احساس می کنید بسته 
به کیفیت تمرین، نوع تمرین و مدت تمرین می تواند متفاوت باشد. ضمناً انجام درست 
تمرینات به تمرکز و دقت و نظم نیاز دارد و وقتی بتوانید از پس همه ی این ها به خوبی 
بربیایید، حتماً احساس خوبی خواهید داشت. این حس خوب می تواند تمام روز با شما 
باشد. ورزش باعث پمپاژ خون به سمت مغز می شود و یک جلسه تمرینی شدید به مدت 
30 دقیقه یا بیشتر، بخشی از مغز را که به تمرکز کمک می کند فعال خواهد کرد. بنابراین 
شما بعد از یک جلسه تمرین و عرق ریختن، نسبت به قبل از آن، متمرکزتر خواهید بود که 

این هم فایده ی فوری دیگری از ورزش است.

نتایج فوری فعالیت بدنی
فوایدی از ورزش که خیلی زود خواهید دید

پرونده های کلاسه 9509982512400635 و 9509982512400469 شعبه 4 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم 
تصمیم نهایی شماره 9609972512401301

خواهان ها:
1. آقای مجتبی صادقیان فرد فرزند جواد به نشانی قم- بلوار امین- جنب ک 23 جنب بانک کشاورزی – کابینت پارسیان

2. آقای محسن صبوری فرد فرزند عبدالرضا با وکالت آقای نعمت اله بردبار فرزند محمدعلی به نشانی قم- 45 متری صدوق- کوچه 
52- پلاک 117 همراه : 09121520965

خواندگان: 
1. آقای حمیدرضا رجایی فرزند احمد 2. آقای حمیدرضا رجایی فرزند احمد همگی به نشانی قم- چهارمردان- کوچه بانک قوامین- 

اولین منزل دست راست
3. آقای محسن صبوری فرد به نشانی قم- میدان ایستگاه – منازل سازمانی راه آهن- پ 538 

4. آقای اله داد پاپی به نشانی قم – میدان سعیدی- بانک رفاه سعیدی شعبه سرپرستی
5. آقای مجتبی صادقیان به نشانی قم – سالاریه- بلوار گلستانه – بین کوچه ژاله و یاسمن- جنب پیتزا شهرزاد- کابینت پارسیان

خواسته ها: 1. اعسار از پرداخت هزینه دادرسی . 2. جلب ثالث )غیرمالی( 3. مطالبه خسارت تاخیر تادیه 4. مطالبه خسارت دادرسی 

5. مطالبه وجه سفته 6. تامین خواسته
" رای دادگاه"

در خصوص دادخواست آقای محسن صبوری فرد با وکالت آقای بردبار به طرفیت آقایان مجتبی صادقیان و حمیدرضا رجائی به خواسته 
محکومیت تضامنی خواندگان به پرداخت مبلغ شصت میلیون تومان به انضمام خسارات دادرسی و تاخیر تادیه، مستند به 6 فقره سفته 
به شماره 318248- 318247-318246- 318245- 318244- 318243 با سررسید 94/6/4 هرکدام ده میلیون تومان که متعهد 
اصلی آقای علی صادقیان و ظهیرنویس آقای رجائی بوده و با توجه به کپی مصدق مستندات ابزاری و واخواست سفته ها و عدم کفایت 
دفاعیات خواندگان به استناد ماده 198 و 515 قانون آئین دادرسی مدنی و 1280 و 1301  قانون مدنی و 249 قانون تجارت حکم به 
محکومیت تضامنی خواندگان به پرداخت مبلغ خواسته و خسارات دادرسی و تاخیر تادیه از تاریخ صدور رای تا زمان پرداخت ، در وجه 
خواهان صادر و اعلام می گردد. دعوی جلب ثالث آقای مجتبی صادقیان به طرفیت مجلوبین فوق الذکر به لحاظ صدور سفته ها از سوی 
آقای صادقیان موجه نبوده و محکوم به بطلان است این حکم نسبت به آقای رجائی غیابی و نسبت به آقای صادقیان حضوری است و 
ظرف مدت 20 روز از تاریخ ابلاغ دادنامه حسب مورد قابل اعتراض یا تجدیدنظرخواهی در همین دادگاه یا دادگاه تجدیدنظر استان قم 

می باشد. 
رئیس شعبه چهارم داداه عمومی حقوقی شهرستان قم- مهدی یزدی
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اجتماعی

رشد بالای جمعیت در شهر قم و افزایش مهاجرت، 
این استان را با بحران کمبود مدرسه مواجه کرده است 
که اگر چاره ای اساسی برای آن اندیشیده نشود، این 
معضل در چند سال آینده قابل مدیریت کردن نخواهد 

بود.
آموزش و پرورش نهادی تحول ساز در زندگی بشر 
است و نقش بنیادی و کلیدی در سرنوشت جوامع ایفا 
می کند چرا که افراد جامعه بهترین و مستعدترین سن 

فراگیری خود را در مدرسه می گذرانند. 
مدرسه تجلی کارآمدی و توانمندی آموزش و پرورش 
در  توان  می  را  جوامع  آینده  علت  همین  به  است، 
از  آموزشی  مراکز  این  اگر  و  کرد  مشاهده  مدارس 
استاندارد مطلوب برخوردار باشند، اهداف نظام تعلیم 
و تربیت محقق خواهد شد در غیر این صورت مسیر به 

بیراهه ختم می شود. 
در سال تحصیلی جاری، استان قم با دارا بودن 256 
هزار دانش آموز در حدود 660 مدرسه از کمبود مدرسه 
و کلاس درس رنج می برد، این کمبود بیشتر در مناطق 
جدید شهری است که هر سال بر تعداد دانش آموزان 

آن افزوده می شود. 
و  تجهیز  توسعه،  کل  اداره  اعلامی  آمار  اساس  بر 
نشود،  مرتفع  کمبود  این  اگر  قم،  مدارس  نوسازی 
آموزش و پرورش قم در پنج سال آینده با بحران بزرگی 
روبه رو می شود که می تواند مشکلات اجتماعی زیادی 

در پی داشته باشد. 
یکی از راه های مدیریت معضل فضاهای آموزشی 
در شهر قم، واگذاری زمین های تملک شده توسط 
شهرداری برای احداث فضاهای آموزشی در مناطق 
جدید شهری و در نظر گرفتن اعتبارات دولتی برای 

احداث فضاهای مورد نیاز با همکاری خیران است. 
* جمعیت دانش آموزی قم 14 هزار نفر افزایش 

یافته است 
مدیرکل آموزش و پرورش قم در گفت و گو با ایرنا، 
بیان کرد: جمعیت دانش آموزی قم در سال تحصیلی 
جاری نسبت به سال تحصیلی گذشته 14هزار نفر 
افزایش یافته و از 242 هزار به 256 هزار دانش آموز 

رسیده است. 
رشد  به  توجه  با  افزود:  الاسلام  شیخ  حمیدرضا 
داده  رخ  قم  در  گذشته  های  سال  در  که  جمعیتی 
است، پیش بینی می شود در آینده این رشد افزایش 

چشمگیری داشته باشد. 
وی با بیان این که افزایش جمعیت دانش آموزی در 
قم بسیار بالا است، اضافه کرد: تا چهار سال آینده 
آمار دانش آموزی در سطح کشور از 13 میلیون به 17 
میلیون افزایش می یابد که سهم استان در این زمینه به 

ویژه ورودی پایه اول ابتدایی درصد بالایی است. 
وی در ادامه گفت: در چهار سال گذشته 149 باب 
مدرسه در استان قم ساخته شده، اما همچنان از لحاظ 
تعداد فضای آموزشی رتبه پایین و بیست و هفتم را دارا 

است. 
شیخ الاسلام افزود: این استان در سال 92 رتبه 32 
کشور و آخرین رتبه را دارا بود، ولی با اقدامات خیران و 
تلاش های صورت گرفته پنج رتبه جابه جا شده است. 
وی خاطرنشان کرد: بیشترین کمبود فضای آموزشی 
مربوط به دوره ابتدایی است و در زمان حاضر بیش 
از 70 درصد مدارس دوره ابتدایی در استان 2 نوبته 

است. 
به گفته وی، کمبود فضای آموزشی قم بیشتر مربوط 
پردیسان  شهرک  جمله  از  شهری  جدید  مناطق  به 
در منطقه چهار، شهرک امام حسین در منطقه سه و 
همچنین مناطقی مانند انسجام، روبه روی بوستان 
علوی و بلوار مرجعیت که در حال رشد و توسعه می 

باشد ،است. 
مدیرکل آموزش و پرورش قم با اشاره به این که در 
زمان حاضر استان قم به 100 باب مدرسه نیاز دارد، 
گفت: اگر در چند سال آینده مدرسه سازی از سوی 
خیران و جذب اعتبارات استانی و ملی با روند کنونی 
و  بود  خواهیم  جوابگو  را  جدید  نیازهای  رود،  پیش 

کمبود 100 مدرسه در جای خود باقی خواهد ماند. 
وی تاکید کرد: اگر خللی در تخصیص اعتبارات پیش 

آید، به طور حتم با مشکلاتی مواجه می شویم. 
شیخ الاسلام با بیان این که بالا بودن تراکم دانش 
آموزی بر کیفیت آموزشی تاثیرگذار است، خاطرنشان 
کرد: با وجود تمام مشکلاتی که استان قم از نظر تراکم 
بالای دانش آموزی با آن مواجه است، رتبه این استان 

در کنکور 97 چهارم بود. 

* بی توجهی به کمبود مدرسه، مدارس قم را سه 
نوبته خواهد کرد 

به  نیز  قم  ساز  مدرسه  خیرین  مجمع  عامل  مدیر 
خبرنگار ایرنا گفت: با توجه به افزایش جمعیت دانش 
گرفتن  نادیده  است،  مواجه  قم  سال  هر  که  آموزی 
کمبود مدرسه در این شهر، قم را به سمت مدارس سه 

نوبته خواهد برد. 
سید ناصر علایی طباطبایی افزود: مناطق مختلف 
استان قم با کمبود مدرسه روبه رو است به ویژه شهرک 
پردیسان که با توجه به جمعیت مستقر در آن ،به 40 

باب مدرسه نیاز دارد. 
وی اضافه کرد: بلوار غدیر از دیگر مناطق تازه تاسیس 
قم است که کاربری زمین های آن به مسکونی تبدیل 
شده و ضرورت دارد نسبت به احداث مدرسه در این 

منطقه اهتمام شود. 
طباطبایی خاطرنشان کرد: بزرگترین مشکل منطقه 
الغدیر قم، نبود زمین در اختیار برای ساخت مدرسه 
است، در حالی که مهمتر از مدرسه زمین است که باید 

تامین گردد. 
وی افزود: انتهای بلوار 15 خرداد، شهرک فاطمیه 
قم و قلعه کامکار از دیگر مناطقی است با رشد جمعیت 

مواجه هستند و نیاز مبرم به مدرسه دارند. 
مدیر عامل مجمع خیرین مدرسه ساز قم گفت: در 
و  بیست  آموزی  تراکم دانش  نظر  از  زمان حاضر قم 
هشتمین استان کشور است و برای رسیدن به تراکم 

طبیعی نیاز به ساخت مدرسه دارد . 
وی افزود: به طور حتم اگر مدرسه به میزان کافی 
ساخته نشود، ممکن است به سمت سه نوبته شدن 

مدراس برویم . 
مدیرعامل مجمع خیرین مدرسه ساز قم با بیان این 
که بیش از 40 درصد مدارسی که در قم ساخته می 
خیران  فعالیت  گفت:  است،  خیران  دست  به  شود 
مدرسه ساز در این استان نسبت به وسعت و جمعیت 
قم رونق خوبی دارد، ولی به علت مهاجرت ها و افزایش 

جمعیت، تراکم دانش آموزی در قم بالا است. 
وی افزود: قم نسبت به سایر استان ها نیاز بیشتری به 
مدرسه دارد و بنا بر آمار سازمان نوسازی کشور، تعهدات 

خیران در قم بالاتر از استان های دیگر است. 
این مسئول در مجمع خیرین مدرسه ساز با بیان این 
که تلاش می کنیم فعالیت خیرین را بیشتر توسعه 
دهیم، بیان کرد: برای این کار برنامه ریزی کرده ایم تا 

بیشتر از گذشته از ظرفیت بانوان استفاده شود. 
طباطبایی افزود: با برگزاری جشنواره ها و در جریان 
قرار دادن بانوان خیر، سعی می کنیم آن ها را نسبت 
به نتایج اجتماعی و ثواب اخروی ساخت مدرسه آگاه 

کنیم تا آنها بیش از آنچه که هست، وارد صحنه شوند. 
وی با بیان این که در تلاشیم تا از ظرفیت اصناف 
نیز به طور خاص استفاده شود، ابراز امیدواری کرد: با 
افزایش حضور خیران و به موازات آن افزایش اعتبارات 
دولتی کاری در خور شان دانش آموزان قم انجام شود. 
* فضاهای آموزشی قم در پنج سال آینده پاسخگوی 

نیازها نیست 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم در گفت 
و گو با ایرنا، بیان کرد: با وضعیت اعتبارات فعلی در پنج 
سال آینده در صورتی که تمام مدارس موجود نیز 2 
نوبته شود، فضاهای آموزشی و پرورشی پاسخگوی نیاز 

دانش آموزان استان نخواهد بود. 
به  مدرسه  کمبود  گزارش  افزود:  پورگلیان  محسن 
ارائه شده ، ولی نحوه  صورت کامل به مسئولان قم 
تصویب و تخصیص اعتبارات استانی نشان می دهد در 

زمان حاضر اولویت ها چیز دیگری است. 
وی ادامه داد: جمعیت دانش آموزی استان قم در 
سال تحصیلی 98-97 حدود 256 هزار دانش آموز بود 
که 95 درصد در شهر و پنج درصد در مناطق روستایی 

مشغول به تحصیل هستند. 
پورگلیان اضافه کرد: از کل جمعیت دانش آموزی، 
89 درصد در مدارس دولتی و 11 درصد در مدارس 
غیردولتی حضور دارند که حدود 122 هزار نفر معادل 
بیش از 50 درصد از دانش آموزان در مقطع ابتدایی، 
حدود 50 هزار نفر در متوسطه اول و 34 هزار تن دیگر 

در متوسطه دوم مشغول به تحصیل هستند. 
و 200  هزار  حاضر 6  زمان  در  که  این  بیان  با  وی 
استان  در  مدرسه  قالب 657  در  فعال  درس  کلاس 
وجود دارد، گفت: این تعداد شامل 507 مدرسه در 
شهر و 150مدرسه در روستا است که مدارس شهری 
پنج هزار و600 کلاس درس و مدارس روستایی 600 

کلاس درس دارند. 
پورگلیان با اشاره به این که هر مدرسه به طور متوسط 
کلاس  تعداد  کرد:  اضافه  دارد،  درس  کلاس   10
علت  که  است  بالایی  نسبت  به  شاخص  مدرسه  در 
آن شهری بودن بیشتر مدارس استان است که این 
شاخص در بسیاری از استان ها بین چهار و پنج کلاس 

است . 
وی با بیان این که در قم 921 هزار مترمربع فضای 
آموزشی وجود دارد، بیان کرد: 63 درصد از کلاس ها و 
مدارس در مقطع ابتدایی، 25 درصد در متوسطه اول و 

12 درصد در متوسطه دوم است. 
پورگلیان با بیان این که شاخص ملی تعداد مدارس 
2 نوبت حدود 15 درصد است، خاطرنشان کرد: این 
شاخص در استان قم 39 درصد و در شهر قم 48 درصد 
است که تراکم دانش آموزی، جمعیت و سرانه آموزشی، 

2 نوبت بودن مدارس را تایید می کند. 
به گفته مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس، 
سه شاخص شامل سرانه فضای آموزشی موجود، سرانه 
فضای آموزشی متوسط و سرانه آموزشی استاندارد در 
سنجش وضعیت سرانه زیربنای آموزشی لحاظ می 

شود. 
وی افزود: سرانه آموزشی متوسط در کشور 5.17 
مترمربع فضای آموزشی مسقف برای هر دانش آموز 
است که این سرانه در قم 4.32 مترمربع که حدود 

0.9 از سرانه متوسط کشوری پایین تر است. 
وی اضافه کرد: سرانه استانداردهای جدید در سطح 
کشور 8.39 مترمربع است و قم با 4.32 مترمربع جزو 
استان هایی است که از سرانه متوسط پایین تر و رتبه 
27 را در کشور دارا است و با وجود همه تلاش های 
خیران و احداث مدارس از سرانه متوسط و استاندارد 

فاصله داریم. 
مدیرکل نوسازی مدارس قم ادامه داد: در مدارس 
مقطع متوسطه دوم به لحاظ سرانه مشکل کمتری 
وجود دارد و عمده مشکل در مقاطع ابتدایی و متوسطه 

اول است. 
وی با بیان این که برای دستیابی به سرانه متوسط 
کشوری، جمعیت دانش آموزان مدارس دولتی در نظر 
گرفته می شود، تاکید کرد: حدود 228 هزار دانش آموز 
در مدارس دولتی تحصیل می کنند که اگر بخواهیم 
به سرانه کشور برسیم باید بیش از 200 هزار مترمربع 

زیربنا فضای آموزشی ایجاد کنیم. 
پورگلیان ادامه داد: با این احتساب که هر مدرسه 
12 کلاسه 2 هزار مترمربع زیربنا نیاز دارد، تعداد 980 
کلاس درس معادل 82 مدرسه در استان قم نیاز است 

تا به سرانه متوسط کشوری برسیم. 
مدارس  این  احداث  برای  نیاز  مورد  اعتبار  به  وی 
اشاره و بیان کرد: با وضعیت نوسانات اقتصادی، هزینه 
احداث هر مدرسه بیش از 40 میلیارد ریال شده است 
و پیمانکاران با عدد و رقم های قبل حاضر به همکاری 

نیستند. 
وی افزود: اگر هزینه احداث هر مدرسه را 40 میلیارد 
ریال در نظر بگیریم، سه هزار و 400 میلیارد ریال نیاز 
این  اگر  و  برسیم  متوسط کشوری  به سرانه  تا  است 
مساله را در برنامه پنج ساله در نظر بگیریم برای رسیدن 
به متوسط سرانه کشوری سالانه حدود 600 تا 650 

میلیارد ریال اعتبار نیاز است. 
فضاهای  فاصله  که  این  بیان  با  ادامه  در  پورگلیان 
زیاد  ملی  استاندارد  سرانه  از  قم  در  موجود  آموزشی 
است، بیان کرد: برای رسیدن به استاندارد ملی باید 
حدود 840 هزار مترمربع که برابر با 391 مدرسه است 
به فضای آموزشی قم افزوده شود که برای دستیابی به 
این تعداد مدرسه، در قالب برنامه پنج ساله باید سالانه 

2 هزار و 400 میلیارد ریال هزینه شود. 
وی تاکید کرد: احتساب این تعداد مدرسه و اعتبار 
برای رسیدن به متوسط و استاندارد کشوری با فرض 
این است که متوسط کشوری و جمعیت دانش آموزی 

قم در پنج سال آینده ثابت بماند. 
به گفته پورگلیان، بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ 
افزایش جمعیت در قم 2.33 درصد و 90 درصد بالاتر 
از نرخ متوسط رشد جمعیت در کشور که 1.24 درصد 
است، می باشد و این میزان شامل زاد و ولد و مهاجرت 

است. 
وی با بیان این که متوسط زاد و ولد استان 25 هزار تن 
در سال است، گفت: متوسط سالانه خروج از سیستم 
دانش  هزار   15 حدود  دوازدهم  پایه  یعنی  آموزشی 
آموز در سال است که افزایش سالانه جمعیت دانش 

آموزشی در قم، حدود 10 هزار نفر است . 
وی تصریح کرد: 10 هزار دانش آموز جدید سالانه 
به 333 کلاس درس و به عبارت دیگر 28 مدرسه 12 
کلاسه نیاز دارند.  پورگلیان خاطرنشان کرد: امسال 
اعتبار مصوب برای اداره نوسازی مدارس در قم 220 
میلیارد ریال و تخصیص نهایی حدود 100 میلیارد ریال 
است که 400 میلیارد ریال آن نیز صرف تعمیر، تجهیز و 
انشعابات مدارس می شود و فقط 60 میلیارد ریال برای 

مدرسه سازی می ماند. 
و  ها  ورودی  به  پاسخ  برای  مجموع  در  افزود:  وی 
به سرانه متوسط کشوری سالی یک هزار و  رسیدن 

300 میلیارد ریال اعتبار نیاز است. 
 30 سهمی  خیران  که  این  به  توجه  با  گفت:  وی 
درصدی در ساخت مدارس دارند، اگر سهم خیران از 
این اعتبار کم شود، دولت باید سالی 930 میلیارد ریال 
برای احداث مدرسه در قم هزینه کند که تحقق این امر 

نیازمند اراده استانی است. 
به  قم  روستایی  مدارس  افزود:  پورگلیان همچنین 
لحاظ سرانه فضای آموزشی از استاندارد نیز بالاتر است 
و در حال حاضر باید کیفیت فضاهای آموزشی در این 

مناطق افزایش یابد.

استاندار هرمزگان :

میان رشته های دانشگاهی و بازار کار هرمزگان 
تناسبی وجود ندارد

استاندار هرمزگان گفت: میان رشته های دانشگاهی و بازار کارتناسبی وجود ندارد و این 
یکی از مشکلات مهم در این استان است.

فریدون همتی شامگاه سه شنبه  گذشته در نشست ستاد راهبری و مدیریت اقتصاد 
مقاومتی استان هرمزگان اظهار داشت: برای حل این مشکل باید کارگروهی شکل بگیرد 
تا به سمت توسعه رشته های دانشگاهی تامین کننده نیاز اشتغال هرمزگان حرکت کنیم. 
وی افزود: رفع مشکل بیکاری و افزایش ضریب اشتغال از جمله مهمترین اولویت های 
کاری است و باید همه ما در جهت تحقق این موضوع تلاش کنیم. همتی در بخش دیگری 
از صحبت های خود با اشاره به پرداخت تسهیلات به طرح های اشتغالزایی روستایی در 
هرمزگان، گفت: تاکنون به 514 طرح اشتغالزایی روستایی در استان تسهیلات پرداخت 
شده است. وی خاطرنشان کرد: همچنین یک هزار و 130 میلیارد ریال اعتبار نیز برای 
پرداخت تسهیلات به طرح های اشتغالزایی افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی در 
هرمزگان در نظر گرفته شده است. استاندار هرمزگان در این نشست با اشاره به ارائه 
گزارش وضعیت چهار هزار و 500 هکتار از زمین پایین دست سد جگین، گفت: استعداد 
بسیاری به لحاظ آب و زمین های کشاورزی در این منطقه وجود دارد که تاکنون به درستی 
مورد استفاده قرار نگرفته و با تعطیلی مواجه بوده است. همتی اظهار داشت: در راستای 
استفاده مطلوب از استعداد موجود در سد جگین باید کمیته ای در این راستا تشکیل و 
مسائل پیرامون آن را بررسی و تصمیم های مناسبی جهت بهره برداری مطلوب از ظرفیت 
موجود اتخاذ کند. وی تاکید کرد: پروژه هایی در مقیاس بزرگ باید به افراد و شرکت های 
دارای توانمندی علمی و سرمایه بالا سپرده شود تا با تجربه های شکست خورده مواجه 
نشویم. استاندار هرمزگان تصریح کرد: نباید انتظار داشت که پروژه های بزرگ به افرادی 
سپرده شود که توانایی مالی ندارد و ما وظیفه داریم استعدادها را به نحو مطلوب به کار 
بگیریم. همتی ابراز داشت: تمامی زمین های مستعدی که برای اجرای طرح ها و پروژه ها 

از سوی دستگاه ها واگذار می شوند دارای ارزیابی های زیست محیطی و علمی هستند.

استاندار لرستان:

حفظ و احیای تالاب ها ، ضروری است
خرم آباد - ایرنا - استاندار لرستان با اشاره به اهمیت تالاب ها در کاهش ریزگردها و تعدیل 
آب و هوا گفت: باید از تمام ظرفیت های استان برای حفظ و نگهداری تالاب ها استفاده 

شود.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست لرستان، سید 
موسی خادمی در بازدید از تالاب های پلدختر اظهار داشت: تالاب  ها زیستگاهی برای 
چرخه حیاتی گیاهان و جانوران هستند.  وی با اشاره به کارکردهای مختلف تالاب ها از 
جمله بحث تعدیل آب و هوا، کاهش ریزگردها و تغذیه سفره های آب زیرزمینی افزود: باید 
از تمام ظرفیت استان برای حفظ و نگهداری تالاب ها استفاده شود.  به گفته وی فعالیت 
های چشمگیر در حوزه های فرهنگی و اجتماعی و اجرایی جهت حفظ و احیای تالاب ها، 
ساخت و مرمت دیواره تالاب آبتاف تنگ فنی را که در اثر بارندگی های اخیر به شدت آسیب 
دیده بود اقدامی مهم جهت حفظ این اکوسیستم است.  مدیرکل حفاظت محیط زیست 
لرستان نیز در این بازدید با اشاره به اهمیت تالاب ها، از آن ها به عنوان یکی از مهمترین 
اکوسیستم های طبیعی نام برد که جوامع مختلف گیاهی و جانوری از مزایای آن به طور 
همزمان بهرمند خواهند شد.  مهرداد فتحی بیرانوند گفت: متاسفانه به علت بی مهری ها و 
اعمال سیاست  های غلط در سنوات گذشته، برخی از تالاب  ها به اراضی کشاورزی تبدیل 
شده اند تا جایی که حتی بسیاری از ساکنان حاشیه این تالاب  ها سند رسمی اراضی اطراف 
این تالاب  ها را نیز اخذ کرده اند.  فتحی بیرانوند با اشاره به اقدامات انجام گرفته توسط این 
اداره کل برای حفاظت و احیاء تالاب های استان گفت: سیاست این اداره کل حفظ تالاب 
های موجود و احیاء تالاب های از دست رفته و تغییر کاربری داده شده به طوری که جلسات 
و کارهای خوبی جهت احیاء این تالاب ها با مشارکت جوامع محلی و لحاظ نمودن منافع 
این جوامع برگزار شده است.  وی با بیان نقش جوامع محلی در حفاظت از تالاب ها اظهار 
داشت: حفاظت اکوسیستم  های تالابی به بهره  برداری  های پایدار مردم از تالاب  ها گره 
می خورد و مردم هم باید در طرح حفاظت از تالاب  ها مشارکت کنند.  مدیرکل حفاظت 
محیط زیست لرستان با اشاره به تدوین طرح مدیریت زیست بومی تالاب ها گفت: تالاب 
دارای کارکردهای مختلفی مانند حفظ تنوع زیستی، تامین معیشت ذی نفعان و تعدیل آب 

و هوا می باشد که در مدیریت زیست بومی همه این کارکردها مد نظر قرار می گیرد. 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم:

بسته ویژه اعتباری برای تکمیل پروژه های 
نیمه تمام پیش بینی شود

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم گفت: پیش بینی بسته ویژه اعتباری 
برای تکمیل پروژه های نیمه تمام و فرسایشی خصوصا در منطقه یک ضروری است.

حسن مالکی نژاد با اشاره به وضعیت پروژه های نیمه کاره شهر قم از جمله خیابان زینبیه، 
پل کارگر، پل نیروی هوایی، خیابان شهید فهیمی، پروژه دروازه ری، سجادیه، چهل اختران، 
ادامه بلوار فردوسی، بلوار محتشم کاشانی، ادامه بلوار شهید روحانی تا کمربندی امام 
علی)ع( اظهار کرد: این پروژه ها گره گشای مشکلات شهری است و می تواند درآمدزایی نیز 
برای شهرداری داشته باشد. وی با بیان اینکه بیشترین پروژه نیمه کاره شهرداری به منطقه 
یک تعلق دارد نشان از اهمیت منطقه و نیز عدم توجه به آن در سالیان گذشته دارد، به 
ضرورت تکمیل تملکات ادامه بلوار عماریاسر اشاره و تصریح کرد: با بودجه ای که به منطقه 
یک اختصاص یافته اتمام این پروژه های نیمه تمام مشکل است وباید ظرفیت و اعتباری 
ویژه برای مردم پیش بینی شود. مالکی نژاد با بیان اینکه پروژه چهل اختران بیش از هفت 
سال نیمه تمام باقی مانده است افزود: چهره نامناسب شهری در این محدوده ایجاد شده و 
جلوه مناسبی بین زائرین و گردشگران ندارد و رهبری نیز تاکید ویژه بر ساماندهی این پروژه 
داشته اند. وی اذعان کرد: حداقل باید بخش خاکی این پروژه ساماندهی پیدا کند تا مردم 
با مشکل در این محدوده مواجه نباشند. رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر 
قم با بیان اینکه احداث پروژه های منطقه یک تاثیر بسزایی در کاهش بار ترافیکی هسته 
مرکزی شهر دارد گفت: مردم ما مشکلات را تحمل کرده اند اما انتظار دارند که سریع تر این 
پروژه ها تکمیل شود. وی یکی از معضلات بزرگ ناتمام ماندن پروژه های شهری را ایجاد 
ناامنی برای مردم دانست و افزود: تخریب املاک برای اجرای پروژه ها در مناطق و ناتمام 
ماندن تکمیل آنها موجب ایجاد ناامنی برای مردم ساکن در محدوده می شود. مالکی نژاد 
پیش بینی بسته ویژه اعتباری برای پروژه های نیمه تمام و فرسایشی منطقه یک را ضروری 
خواند و افزود: بسیاری از این پروژه ها با اعتباری ویژه به سرانجام رسیده و ذهنیت ناتمام 

ماندن چندساله آنها کنار می رود.

مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی استان قم:

کمبود آرد در قم وجود ندارد
مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در آذرماه دو هزار و 600 تن گندم 
بین کارخانه های آرد استان قم توزیع شد که 900 تن بیشتر از ماه های گذشته بود و چیزی 

به نام کمبود آرد طی آذرماه و دی ماه در استان وجود نداشت.
بهزاد رادمنش با اشاره به فعالیت سامانه گندم و آرد یارانه ای اظهار کرد: فعالیت این سامانه 
از ابتدای دی ماه در کشور و استان قم آغاز شد، در ابتدا قرار بود که این کار از ابتدای آذرماه 
صورت بگیرد که مشکلات زیرساختی مانع از آن شد. وی ادامه داد: شرایط و فرآیند خرید 
در سامانه گندم و آرد یارانه ای بسیار راحت است و فعالیت  این سامانه می تواند از قاچاق 
آرد به صورت غیرمجاز در استان قم جلوگیری کند. مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی 
استان قم افزود: شفافیت در فروش آرد و گندم و ساماندهی وضعیت نانوایی ها از نتایج 
ایجاد سامانه گندم و آرد یارانه ای است و شرایط و میزان سهمیه دریافتی تمام افراد فعالیت 
در حوزه نان در این سامانه ثبت شده است، در این سامانه آرد یارانه ای بین متقاضیان 
توزیع می شود و علاوه بر نانوایی ها صنوف دیگر هم از سامانه استفاده می کنند. رادمنش 
با اشاره به افزایش نانوایی های آزادپز در استان قم اظهار کرد: طی سال های گذشته تعداد 
این نانوایی ها در استان به شدت افزایش پیدا کرد و فعالیت سامانه گندم و آرد یارانه ای 
موجب ساماندهی این نانوایی ها می شود، آغاز فعالیت این سامانه تنشی را به وجود نیاورد 
و نانوایی های قم همچون گذشته در حال فعالیت هستند. وی خاطرنشان کرد: در آذرماه 
دو هزار و 600 تن گندم بین کارخانه های آرد استان قم توزیع شد که 900 تن بیشتر از 
ماه های گذشته بود و چیزی به نام کمبود آرد طی آذر ماه و دی ماه در استان وجود نداشت.

استاندار ایلام :

سهم سه درصد ایلام از درآمد نفت همسان 
سازی نشده است

استاندار ایلام گفت: سهم سه درصد از درآمد نفت برای استان ایلام در بودجه 98 
همسان سازی نشده است. قاسم سلیمانی دشتکی در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی 
اظهار داشت: نتیجه رایزنی ها و پیگیری ها در بودجه 98 برای استان مثبت بوده است 
اما کماکان خواستار حق و حقوق استان به معنای واقعی از این بودجه هستیم. وی افزود: 
پیشنهاد داده ایم که در ردیف تملک دارایی های استان سهم سه درصد از درآمد نفت برای 
ایلام همسان سازی شود. استاندار ایلام تاکید کرد: هم اکنون رقم اختصاص داده شده در 
خصوص سهم سه درصد از درآمد نفت یک عدد واقعی نیست و همخوانی با میزان درآمد 
و تولید نفت از میادین استان ندارد. سلیمانی دشتکی یادآور شد: 250 هزار بشکه در روز 
تولید نفت استان است که اگر به نرخ روز حساب کنیم عدد حاصله چیزی بیشتر از میزانی 
است که در بودجه آمده است. وی یادآور شد: درآمدی که امروز برای استان در نظر گرفته 
شده واقعی نیست چراکه کارخانجات و شرکت های بزرگ به دلیل اینکه شرکت های خود را 
در تهران به ثبت رسانده اند پرداختی های خود را در جایی خارج از استان انجام می دهند 

و از این بابت در حق استان اجحاف می شود.

سرپرست اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای سلفچگان استان قم خبرداد

بازگشایی کامل راههای  روستای بخش 
خلجستان قم

سرپرست اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای سلفچگان استان قم از بازگشایی کامل 
راههای  روستای بخش خلجستان قم  خبرداد.

در  بخش  برف  گرفتار  روستای  اظهارداشت:  محور های32  سید مهدی موسوی  
خلجستان قم توسط  سه اکیپ ، شامل 12 نفر عوامل راهدار و  ده دستگاه انواع ماشین 

آلات سنگین، نیمه سنگین وسبک ، بازگشایی شد.
 وی افزود  : درپی وقوع بارش برف ویخبندان های متعاقب ،که موجب انسدادراههای 
روستایی بخش خلجستان قم گردید عوامل و ادوات اداره متبوع  ،در کمترین بازه زمانی 

نسبت به بازگشایی این محور ها اقدام نمودند .
وی تعداد عوامل درگیر در اجرای این عملیات را بالغ بر 12 نفر راهدار عنوان کرد و 
افزود : این عوامل در قالب سه اکیپ ضمن بهره مندی از ده دستگاه انواع ماشین آلات 
سنگین،نیمه سنگین وسبک ، شامل دو دستگاه گریدر، یک دستگاه لودر، چهار دستگاه 
نمکپاش مکانیزه و سه دستگاه ایسوزو وپیکاپ نسبت به بازگشایی راههای 32 روستای 
این بخش اقدام کردند.موسوی خاطرنشان ساخت : باعنایت به  ییلاقی بودن بخش 

خلجستان وبرفگیر بودن منطقه ، عملیات بازگشایی محورهای آن با تأنی پیش میرود. 
اخیر  برف  بارشهای  ونقل جاده ای سلفچگان حجم  راهداری وحمل  اداره  مسئول 
راچشمگیر خواند و توضیح داد : محورهای حوزه سلفچگان به دلیل موقعیت ترانزیتی 
غالب آنها، کریدور ارتباطی استانها ی جنوبی وغربی با مرکز کشور میباشند که درصورت 
تخلخل تردد )حتی به صورت مقطعی( درآنها ، موجب خسارات عدیده ای به شبکه 
حمل ونقل جاده ای میگردد .  وی ادامه داد: به دلیل آنچه طرح شد اولویت اداره متبوع 
به هنگام وقوع بارش برف و یخبندان های متعاقب، جلوگیری ازانسداد راههای اصلی.
ترانزیتی بخش سلفچگان میباشد موسوی یادآور شد : بحمدا...با عنایت به تعهد و تجربه 
همکاران راهدار و همچنین تمهیدات به عمل آمده توانستیم در مدت بارشهای برف اخیر 
از هرنوع انسداد در سطح محورهای اصلی بخش جلوگیری به عمل آوریم . وی خاطر نشان 
ساخت : با توجه به هماهنگی های  متعاقب  ) که در سطح مسئولان بخش صورت گرفت( 
مقرر گردید جهت تسریع در بازگشایی محورهای روستایی  ) بهنگام وقوع بارش برف (
دیگر دستگاههای بخش نیز نسبت به واگذاری کامیون جهت جابجایی و دپو مخلوط ماسه 

ونمک درراهدارخانه ها و دیگر اماکن مشخص شده اقدام نمایند . 

شهردار اصفهان  خبرداد

پیگیری ویژه مشکلات مناطق اصفهان با حضور 
در بین مردم

شهردار اصفهان گفت: از این ماه با اعلام قبلی به مناطق شهر اصفهان خواهیم رفت تا 
اگر مردم مشکلاتی دارند مطرح کرده و مورد پیگیری ویژه قرار گیرد.  

قدرت الله نوروزی " با اشاره به اینکه هر جا مشکلات شهر اصفهان نیاز به پیگیری ویژه 
داشته باشد در فرآیند اقدام قرار می گیرد، اظهار کرد: هر هفته با منتخبان مردم از گروه ها و 
اصناف مختلف در قالب سلسله نشست های "اصفهان فردا" گفت و گو دارم و از این طریق 

با بخشی از دغدغه های شهروندان بیشتر آشنا می شوم.  
وی همچنین به طرح مشکلات شهروندان از طریق وب سایت شهردار اصفهان به آدرس 
Isfahan.ir نیز اشاره کرد و گفت: بنده شخصا از این طریق در جریان مشکلات مردم قرار 

می گیرم و در جهت بررسی و رفع آنها با کمك همکاران اقدام می کنم. 
شهردار اصفهان تصریح کرد: همچنین برای گفت و گوی چهره به چهره با مردم در همه 
مناطق شهرداری اصفهان به صورت سرزده یا از قبل اعلام شده حضور پیدا می کنم تا 
سخنان شهروندان را بشنوم.  وی با بیان اینکه از این ماه به صورت از قبل اعلام شده به 
مناطق خواهیم رفت تا اگر مردم مشکلاتی دارند مطرح شده و مورد پیگیری ویژه قرار 
گیرد، گفت: سامانه تلفنی 137 شهرداری نیز مشکلات مردم را دریافت می کند که بنده از 
طریق این سامانه نیز در جریان مشکلات مردم قرار می گیرم و با تلاش بخش های مختلف 
شهرداری آنها را گره گشایی می کنیم.   نوروزی افزود: سامانه تلفنی 137 به جز دریافت 
مشکلات، یک صندوق صوتی هم دارد که مردم می توانند، نقطه نظرات و پیشنهادهای 
خود را از این طریق مطرح کنند. من هم پیام های مردم را دنبال می کنم و در مجموع همه 
ابزارهای ارتباط با مردم ایجاد شده است تا پاسخگو باشیم. این ارتباط دو سویه با شهروندان 
برای من به عنوان خادم مردم در شهرداری دارای اهمیت ویژه ای است و خوشحالیم که 

زمینه مشارکت شهروندان وجود دارد.  
وی اضافه کرد: از اوایل حضور من در شهرداری اصفهان، 7 هزار تاکسیران که در سال 
های اخیر تاکسیمتر خریداری کرده بودند، اعلام کردند که با خرید این تاکسیمترها به آنها 
اجحاف شده است. از این رو تصمیم گرفتیم در مرحله اول بسته حمایتی برای آن ها در نظر 
گرفته شود. در این راستا 14 هزار حلقه لاستیک، روغن موتور و فیلتر هوا به صورت رایگان 
با هزینه سه میلیارد و 400 میلیون تومان از سوی شهرداری برای هفت هزار راننده تاکسی 
خریداری شده و در اختیار آنان قرار می گیرد تا این قشر که از شریف ترین قشرها هستند 

بتوانند هرچه بهتر به شهروندان خدمت کنند.  

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان خبرداد

کمك به شهرداری های کوچك در جهت 
بهبود وضعیت سکونت 

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان  گفت : رویکرد  این اداره کل کمك 
به شهرداری های کوچك در جهت ایجاد جنب و جوش در شهرها و بهبود سکونت در این 

مناطق است.
حمیدرضا امیرخانی طی سفر یکروزه به دو شهرستان نجف آباد و تیران و کرون ضمن 
و  به شهرداری های ضعیف  ، کمك  راه وشهرسازی  و مشکلات حوزه  بررسی مسائل 
کوچك در جهت ایجاد جنب و جوش در این شهرها و بهبود سکونت در این مناطق را 
از جمله اهداف این اداره کل در سطح استان عنوان کرد . در این بازدید با حضور  دکتر 
ابوالفضل ابوترابی  نماینده شهرستان نجف آباد و تیران و کرون در مجلس شورای اسلامی و 
فرمانداران این دو شهرستان در محل فرمانداری ، مسائل و مشکلات شهرستان های نجف 
آباد و تیران کرون در حوزه راه و شهرسازی مورد بررسی قرار گرفت . حمید رضا امیرخانی 
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان طی سفر یکروزه به این دو شهرستان، 
در این رابطه گفت : آنچه رویکرد اداره راه و شهرسازی است کمك به شهرداری های ضعیف 
و کوچك در جهت ایجاد جنب و جوش در این شهرها و بهبود سکونت در این مناطق است .

در نشست فرمانداری نجف آباد، طرح هادی روستای نهضت آباد و موضوع الحاق 15.5 
هکتار الحاق به محدوده این طرح جهت احداث باغ و ویلا مطرح و مورد بررسی قرار گرفت .

در ادامه در جلسه ای که در فرمانداری تیران و کرون تشکیل گردید 27 مورد از مسائل 
این شهرستان که شامل بررسی اجرای روکش آسفالت باند دوم تیران- سامان ، باند دوم 
محور سه راهی سد به چادگان ، مطالعات محور روستایی قلعه موسی خان به هوره و محور 
روستای آبپونه به قلعه حوض در حوزه راه و چندین مورد تغییر کاربری اراضی در حوزه 
شهرسازی دردستور کار جلسه مورد بررسی قرار گرفت . حمید رضا امیرخانی در خصوص 
مسایل حوزه راه شهرستان تیران و کرون گفت : کل موافقتنامه محورباند دوم  تیران - 
سامان 45 کیلومتر است که 27.5 کیلومتر آن در استان اصفهان واقع شده و از این مقدار 
دو کیلومتر ساخته شده و 7 کیلومتر در دست اجرا است و تاکنون 25 میلیارد ریال صرف 
زیرسازی و 33 میلیارد  ریال صرف روکش آسفالت شده که در صورت مساعد بودن شرایط 

آب وهوا، عملیات روکش آسفالت این مسیر انجام می شود. 
این مقام مسئول در خصوص محور باند دوم سه راهی سد به چادگان و نیاز به اعتبار 200 
میلیارد ریالی جهت تکمیل گفت : طول کل این محور به طول 20 کیلومتر است که 9 
کیلومتر آن در حوزه تیران قرار دارد و در این مسیر 7 پل در محور تعریض و مطالعات طراحی 
و اولیه آن در حال انجام است که میزان اعتبار مورد نیاز برای انجام این پروژه 200 میلیارد 

ریال می باشد . 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

270 گونه پرنده در استان قم وجود دارد
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 270 گونه پرنده در سطح مناطق 

حفاظت شده، تالاب ها و سایر زیست گاه های استان سرشماری شده اند.
سید رضا موسوی بیان کرد: قم از نظر محیط زیست جانوری، ظرفیتی بسیار غنی و 
متنوع دارد و درطول سال چندین نوبت سرشماری حیات وحش در این استان صورت می 
گیرد که بر اساس همین آمارها، گونه های شاخص پرندگان مهاجر و بومی برای زمستان 

گذرانی، شکار و تولید مثل در طبیعت آن رویت شده اند.
وی افزود: بسیاری از انواع پرندگان موجود در محیط زیست قم، گونه های شکاری 
هستند که زیبایی خاصی را به مناطق حفاظت شده استان بخشیده اند و برای حراست از 

آنان محیط بانان به طور شبانه روزی با شکارچیان مقابله می کنند.
وی ادامه داد: همچنین در قم، 26 گونه از پستانداران و40 گونه از خزندگان و دوزیستان 

نیز حیات دارند و این استان یکی از مراکز مهم حیات وحش کشور به حساب می آید.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: به منظور جلوگیری از انجام هرگونه تخلف 
زیست محیطی، نظارت و پایش در مناطق و زیستگاه های حساس استان به صورت شبانه 
روزی انجام می شود. وی از برخورد قاطع با شکارچیان و متخلفان زیست محیطی در 
مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع و تالاب های استان خبر داد و افزود: بر اساس قوانین 
و ضوابط با متخلفان قاطعانه برخورد و پرونده تخلفات آنها به مراجع قضایی ارجاع داده 

می شود.
مناطق تحت مدیریت استان قم شامل منطقه حفاظت شده پلنگ دره با وسعت 32 هزار 
هکتار، منطقه شکار ممنوع کهک با وسعت 33 هزار هکتار، منطقه شکار ممنوع کهندان با 
وسعت 54 هزار هکتار، تالاب شکار ممنوع حوض سلطان با وسعت 37 هزار هکتار و منطقه 

شکار ممنوع مسیله با وسعت 60 هزار هکتار است.

کمبود مدرسه و مشکلات پیش روی قم در سال های آینده

سید حسن مهدی اصفهانی جوان فعال قمی است که با 23 سال سن توانسته دبیر 
علمی و سرداور مسابقات بین المللی ایده برتر باشد، که این دوره از مسابقات نیز نظر 

کشورهای برزیل، فرانسه، روسیه و هندوستان در استان قم برگزار شده است.
به گفته خودش، وی عضو انجمن میکروبیولوژی آمریکا، عضو انجمن سلطنتی زیست 
شناسی انگلیس است و تاکنون در دانشگاه های معتبر کشورهای فرانسه، کانادا، آلمان، 
انگلیس، ترکیه و همچنین دانشگاه های داخلی شهید بهشتی، همدان، اهواز و... 

سخنرانی کرده است. مهدی اصفهانی  گفت: تاکنون موفق شده ام 25 مقاله علمی را 
در دانشگاه های معتبر جهان به ثبت برسانم و از سوی کشور برزیل به عنوان خدای ایده 

معرفی شوم.
این جوان موفق قمی به برگزاری چهار دوره مسابقات ایده های برتر اشاره کرد و گفت: 
در هر دوره 300 دانش آموز و دانشجو حضور داشتند که ایده ها و مقالات خود را ارائه و 
از سوی دیگر توانستیم با دعوت از نخبگان علمی جهان، این نوجوانان و جوانان را در 
گسترش ایده ها توانمند کنیم. وی در گفت وگویی افزود: این دوره ها با استقبال گسترده 
دانش آموزان و دانشجویان روبرو شده و امیدواریم بتوانیم دوره پنجم را نیز طی شش ماهه 
اول سال آینده برگزار کنیم. وی به اختراعات و ایده های خودش اشاره کرد و گفت: داروی 
زخم بستر، داروی بهبود زخم های دیابت، آنتی بیوتیک با کمترین امراض، تولید سوخت 
گیاهی از گیاه اکالیپتوس، تولید عطر از آب فاضلاب و... از جمله این مسائل بوده است.

مهدی اصفهانی ادامه داد: همچنین تشکی برای جلوگیری از زخم بستر برای بیماران 
را طراحی کردیم که ثبت شده که امیدواریم بتوانیم بعد از گذراندن مراحل تست و آزمایش 

های پزشکی توسط وزارت بهداشت و دیگر وزارتخانه ها، به مرحله تولید برسانیم.
این جوان قمی، البته گلایه هایی هم از متولیان حوزه جوانان و برخی از مسئولان 
داشت و گفت: متاسفانه متولیان امور جوانان و دیگر نهادها هیچ حمایتی از ما نمی کنند 
و با وجود اینکه کشورهای خارجی اینگونه از آثار من حمایت می کنند، اما متاسفانه در 

استان قم هیچ حمایتی صورت نمی گیرد.
وی تصریح کرد: ما انتظار هیچ کمک خاصی نداریم، فقط تنها خواسته ما این است که 
این آثار و اقدامات دیده شده و از جوانان نه فقط در حد شعار، بلکه در عمل حمایت کنند.

جوان نخبه قمی مطرح کرد

 از ثبت ایده ها در دانشگاه های برتر جهان تا بی توجهی نهادهای داخلی

معضلی که باید برای آن چاره ای اساسی اندیشیده شود
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انگیزه ترامپ در اعلام خروج از افغانستان و سوریه چیست؟

آمریکا و خاورمیانه؛ پایان دوره راهبردها
مرور راهبردهای کلان و اهداف مداخله جویی و لشکرکشی های نظامی آمریکا به 
کشورهای منطقه در کنار انتقادات متحدان واشنگتن و نخبگان آمریکایی از تصمیمات 
ترامپ، تردیدها و پرسش هایی درباره انگیزه وی در اعلام خروج از افغانستان و سوریه 
ایجاد کرده است.آمریکا از سال 2001 با حمله به افغانستان و سپس عراق در سال 2003، 
بحران های منطقه را به وجود آورد که با وجود گذشت نزدیک به دو دهه و مطرح شدن 
چندین راهبرد آمریکایی تاکنون لاینحل باقی مانده است. اوایل هزاره جدید و پس از 
حوادث یازده سپتامبر 2001 بود که »خاورمیانه بزرگ« به عنوان راهبردی جهت ایجاد 
تحولات مطلوب منطقه ای و در راستای رفع چالش های سیاسی، امنیتی و اقتصادی 
واشنگتن علنی شد؛ راهبردی که توسعه اقتصادی، دموکراتیزاسیون، گسترش آموزش، 
انواع آزادی ها و نیز سکولاریزم را مرهمی برای علاج آفاتی چون بنیادگرایی و تضمین 
منافع طولانی مدت آمریکا در خاورمیانه تجویز می کرد. طرح خاورمیانه بزرگ مورد 
نظر آمریکا، افزون بر کشورهای عربی، ترکیه، ایران، افغانستان، پاکستان و اراضی اشغالی 
را نیز در بر می گرفت. بوش در سخنرانی خود در نوامبر سال 2003 م با تاکید ویژه بر 
دموکراسی و مساله آزادی ها از قلمرو این طرح خبر داد و در ادامه خود را فرستاده عنایت 
الهی و رسول برگزیده بشریت معرفی کرد. این طرح به سه موضوع که از آن به عنوان 
کمبودهای سه گانه یاد می شود می پرداخت که عبارت بودند از آزادی ، دانش و قدرت 
بخشیدن به زنان. براساس این طرح ، قدرت های اقتصادی جهان )جی 8( برای بهبود 
وضع کشورهای مورد بررسی و رفع این کمبودها باید سه اولویت را در دستور کار قرار می 
دادند؛ اولویت هایی شامل تقویت دموکراسی و دولت های مشروع، ساخت جامعه براساس 
دانش و همچنین گسترش فرصت های اقتصادی. وعده های تحقق نیافته و افزایش دامنه 
کشت و کشتار در منطقه نشان داد که طرح خاورمیانه بزرگ مورد نظر آمریکایی ها یا 
شعاری برای توجیه اشغالگری ایالات متحده بوده یا اینکه طرح مذکور واقعا در عرصه 
عمل با شکست مواجه شده است. بنابراین پنج سال پس از آن )سال 2006( بود که 
»کاندولیزا رایس« وزیر امور خارجه دولت بوش پسر، از طرحی نو با عنوان »خاورمیانه 
جدید« رونمایی کرد که با شعارهایی مشابه همچون حمایت از حقوق اقلیت های قومی و 
مذهبی در عمل »بالکانیزه شدن« خاورمیانه را دنبال می کرد؛ یعنی فروپاشی دولت های 
چالش ساز برای آمریکا در جهت تضمین سیطره بر منابع فسیلی منطقه، ایجاد فضای 
تنفس امن و عمیق برای رژیم اشغالگر قدس و تضعیف قدرت ژئوپلتیک بازیگران منطقه  
ای جهت همسو سازی آنان با سیاست های واشنگتن. به عنوان نمونه زمانی که حزب 
الله با اسرائیل درگیر جنگ 33 روزه بود )ژوییه تا اوت 2006( از خانم رایس سوال شد 
که این چه وضعی است و تا کجا ادامه خواهد داشت، رایس گفت: این زاییدن خاورمیانه 
بزرگ است و وضعیت آنجا نیز درد این زایمان است. مجموع اقدامات و سیاست های 
جمهوریخواهان، بخش های مختلف قاره پهناور آسیا به ویژه خاورمیانه را در چالش های 
عمیقی فرو برد که کارشناسان از این منطقه به عنوان »باتلاقی« برای آمریکا یاد می کنند 
که نه جای ماندن دارد و نه پای رفتن. با گذشت حدود دو سال از ورود »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهوری آمریکا به کاخ سفید، گویی یکی از شعارهای انتخاباتی وی بالاجبار در 
حال تحقق یافتن است. وی که حین رقابت های انتخاباتی سال 2016 بر ضرورت پایان 
دادن به ماموریت نظامیان آمریکایی خارج از این کشور تاکید می کرد، به رغم تمایل به 
تداوم مداخله در کشورهایی چون سوریه اینک در صدد اجرای وعده خود برآمده است. 
رئیس جمهوری آمریکا چهارشنبه )28 آذر( در یک پیام ویدئویی گفت که »ما برای یک 
مدت طولانی در سوریه جنگیده  ایم. ما اکنون بر داعش پیروز شده ایم. آنها را شکست 
داده ایم، آنها را سخت شکست داده ایم. اکنون زمان بازگشت نیروهای مان به خانه است.« 
وی همچنین بر خروج نیمی از نیروهای آمریکا از افغانستان تاکید کرد. آن طور که از 
توئیت های ترامپ بر می آید، وی بیش از هر عاملی به کاهش هزینه های اقتصادی نظر 
دارد به عنوان نمونه در یکی از توئیت های خود نوشت که »آمریکا با پلیس شدن در 
خاورمیانه و هزینه کردن تریلیون ها دلار، چیزی را نصیب خود نکرده و فقط به ایران و 

روسیه کمک می کند.« 
*  سردرگمی ترامپ در افغانستان 

سردرگمی ترامپ در ارتباط با حضور نظامیان آمریکا در افغانستان مشهود است. این 
تصمیم در حالی اتخاذ شده که ترامپ در دو سال گذشته علاوه بر افزایش بودجه نظامی 
ایالات متحده، بر شمار نظامیان خود در کشورهای منطقه نیز افزود. رییس جمهوری 
آمریکا سی ام مردادماه پارسال راهبرد ایالات متحده را در قبال افغانستان تشریح کرد و 
گفت: نیروی نظامی آمریکا از 16 سال پیش در افغانستان حضور دارد و این حضور چند 
سال دیگر نیز ادامه خواهد یافت. در جریان این ماموریت قرار است مبارزه با تروریست  
های القاعده و داعش تشدید و از قدرت  گیری اسلام  گرایان افراطی طالبان در افغانستان 
فعالانه جلوگیری شود. اینک با وجود اعتراضات آشکار همپیمانان آمریکا، شاهد چرخش 
ناگهانی از سوی ترامپ در این زمینه هستیم و از حدود 14 هزار سرباز آمریکایی حاضر 
در افغانستان، اینک باید نیمی از آن ها یعنی حدود هفت هزار نفر باید خاک این کشور 
را ترک کنند و ماموریت مقابله با تروریست های داعش و طالبان را بر عهده 350 هزار 
سرباز افغان بسپارند؛ ماموریتی که مقامات افغانستان از آن احساس نگرانی نمی کنند 
و سخنگوی رئیس جمهوری این کشور گفته است »خروج نیروهای آمریکایی تاثیر 
سوئی بر امنیت این کشور نخواهد داشت زیرا در چهار سال و نیم گذشته کنترل کامل 
اوضاع در دست نیروهای افغان بوده است.« از سال 2001 که آمریکا به بهانه نابودی 
القاعده، افغانستان را اشغال کرد، واشنگتن تاکنون هزینه های جانی و مالی چشمگیری 
را متقبل شده است که بر پایه برخی گزارش ها، کشته شدن بیش از دو هزار و 400 
سرباز آمریکایی و هزینه ای بالغ بر 900 میلیارد دلار )و بر پایه برخی گزارش ها یک 
هزار میلیارد دلار( از آن جمله به شمار می رود. با وجود اعتماد به نفس سران کابل و 
تاکید آنان بر تامین امنیت کشور خود اما در داخل و خارج از مرزهای آمریکا انتقادهایی 
علیه تصمیم ترامپ صورت گرفته است. از نگاه منتقدان، خروج نظامیان آمریکایی از 
افغانستان بر تقویت و افزایش گستره نفوذ طالبان خواهد افزود. مضاعف بر آن، اخیرا این 
گروه تروریستی بیش از پیش قدرت گرفته و عناصر داعش نیز از خاک افغانستان برای 
انجام تحرکات تروریستی خود بهره می گیرند. بسیاری از کارشناسان، ورود داعش به 
افغانستان و خرابکاری های مکرر گروه های تروریستی مختلف در این کشور را بخشی 
از برنامه سران کاخ سفید می دانند که برای توجیه حضور و ادامه اشغالگری های ایالات 

متحده صورت گرفته است. 
*  آینده سوریه بدون آمریکا 

در طرف دیگر ماجرا سوریه ای قرار دارد که ترامپ پایان عمر داعش را دلیل خروج 
نیروهای خود از این کشور عنوان کرده است. بر پایه تصمیم ترامپ، 2 هزار و 130 نیروی 
آمریکایی در سوریه ظرف 60 تا 100 روز آینده خاک این کشور را ترک می کنند و در 
شهر اربیل عراق مستقر می شوند. همان طور که پیشتر اشاره شد در این زمینه نیز می 
توان الگوی رفتاری کاخ سفید مبنی بر کاهش هزینه های نظامی و افزایش مبادلات و 
توافقات اقتصادی را ملاک قضاوت قرار داد که بی ارتباط با توافقات هنگفت تسلیحاتی با 
کشورهایی همچون عربستان، بحرین و قطر نیست. حجم توافقات تسلیحاتی واشنگتن- 
ریاض به بیش از 350 میلیارد دلار می رسد که ادامه اجرای آن به دلیل افشاگری ترکیه 
در خصوص پرونده ترور »جمال خاشقجی« روزنامه نگار منتقد سعودی به خطر افتاده 
است. سخنان چند روز پیش ترامپ در جمع حدود 100 نیروی ویژه ارتش آمریکا در 
عراق قابل توجه است که وی از تصمیم اخیر خود برای خروج حدود دو هزار سرباز 
آمریکایی از سوریه دفاع کرد و گفت »خیلی ها به همین نتایجی که من رسیده ام خواهند 
رسید.« همچنین ترامپ با بیان این که »ایالات متحده نمی تواند همچنان پلیس جهان 
باشد«، افزود: آمریکا در کشورهایی حضور نظامی دارد که بیشتر مردم تا به حال اسم آنها 
را هم نشنیده اند. رک بگویم، این مسخره است. اما در این میان ترامپ نقش جدیدی 
برای ترکیه در معادلات سوریه تعریف کرده و ادامه مقابله با داعش را بر عهده سران آنکارا 
نهاده است تا شاید افشاگری های ترکیه در مورد ترور خاشقجی پایان یافته و سایه تهدید 
خود را از سر معاملات چند صد میلیارد دلاری آمریکا و عربستان بردارد. ضمن این که 
روابط واشنگتن و ریاض از طرف کنگره نیز زیر ذره بین و فشار قرار دارد و سناتورها چند 
هفته پیش با تصویب قطعنامه ای، دولت آمریکا را از هر گونه کمک تسلیحاتی به ائتلاف 
به رهبری عربستان در جنگ یمن منع کردند. باوجود بیش از 10 پایگاه هوایی آمریکا در 
شمال و شرق سوریه و حمایت های ایالات متحده از کُردهای سوریه، این تصمیمی نبود 
که به مذاق کُردها خوش آید. در اینجا باید بین »تصمیم راهبردی« با »بلوف سیاسی« 
تفکیک قائل شد از این رو تحلیلگران در اینکه آیا ترامپ واقعا قصد ترک منطقه را دارد یا 
خیر تردید دارند. از این رو »محمد جواد ظریف« وزیر امورخارجه کشورمان در گفت وگو 
با شبکه خبری »المیادین« لبنان اظهار کرد که »هنوز زود است بتوان تحلیل مفصلی 

درباره نیت واشنگتن در خصوص خروج از سوریه را ارایه کرد.« 

* صدای اعتراض به ترامپ از درون و بیرون کاخ سفید 
نگرانی همپیمانان اروپایی آمریکا از به تاثیر تصمیم ترامپ بر افزایش تنش میان کُردها 
و ترکیه و همچنین تقویت گروه های تروریستی، در هفته های اخیر انعکاس گسترده 
ای یافته که می توان به مواضع انتقادی وزیر امور خارجه آلمان و وزیران دفاع بریتانیا و 
فرانسه اشاره کرد. در داخل ایالات متحده و درون دو طیف سیاسی اصلی این کشور اعم 
از دموکرات و جمهوریخواه نیز صدای انتقادها بر ترامپ همچنان بلند است که »لیندسی 
گراهام« سناتور جمهوریخواه و »مارک وارنر« سناتور دموکرات از جمله مخالفان مطرح 
محسوب می شوند. جدی ترین اختلاف در کابینه ترامپ اما بین رئیس جمهوری و 
»جمیز متیس« وزیر دفاع او رخ داده است؛ اختلافی که باعث شد متیس از سمت 
خود کناره گیری کند. هر چند در متن استعفای متیس اشاره ای به اختلاف نظر وی با 
ترامپ در ارتباط با خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان و سوریه نشده اما وی در بخشی 
از استعفانامه خود نوشته که »شما )ترامپ( حق برخورداری از وزیر دفاعی را دارید که 
نظراتش با نظرات شما همسوتر باشد.«؛ جمله ای که ناظران آن را در ارتباط با تصمیم 

اخیر رئیس جمهوری آمریکا تفسیر می کنند. 

نکتـه

 رییس شورای شهر تهران گفت: جامعه ما نیازمند عقلانیت، 
اعتدال و ترجیح مصالح انقلاب و مردم است. 

محسن هاشمی صبح دیروز در ابتدای یکصدو دوازدهمین 
جلسه شورا با اشاره به سالگرد فاجعه سانچی که به قربانی شدن 
32 تن از هموطنان زحمت کش در نفتکش سانچی انجامید 
ضمن گرامیداشت یاد آنان اظهار داشت: امیدواریم که دیگر شاهد 
اینگونه حوادث دلخراش در حوزه حمل ونقل نباشیم. رییس 
شورای شهر تهران همچنین به درخواست شرکت ملی نفت کش 

برای نامگذاری خیابانی به نام این شهدا اشاره کرد.
 وی علاوه بر این، اشاره ای به بازدیدش در آغاز سال جدید 
میلادی، به اتفاق احمد مسجد جامعی، حجت نظری و زهرا نژاد 
بهرام از دو کلیسای اصلی مسیحیان در تهران گفت: دیدارهایی 
با اسقف های اعظم ارمنی و آشوری انجام شد که این علمای 
بزرگ مسیحی،  اظهارات مهمی در دفاع از ایران داشتند که از 
رسانه ها می خواهم با توجه به اهمیت این نوع مواضع در تعمیق 

وحدت ملی و همبستگی ادیان توحیدی در ایران، جهت اطلاع 
افکار عمومی داخل و منطقه نسبت به انعکاس مواضع علمای 

مسیحیت در شرایط حساس فعلی پوشش مناسب بدهند.
 هاشمی در ادامه سخنانش به فرارسیدن دومین سالگرد 
رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی اشاره داشت و افزود: دوسال 
مدتی است که بصورت طبیعی باید موجب فراموشی و به حاشیه 
رفتن درگذشته در جامعه می شد اما مشاهده می کنیم که امروز 
شاید بیش از زمان حیات آیت الله، تفکر و اندیشه او در جامعه 
پویا و تاثیرگذار است و حجم بالای تخریب ها، توهین ها و تهمت 
هایی که به ایشان وارد می شود به حدی است که افراطیون نیز 
به این نتیجه رسیده اند که هاشمی زنده است و برای همین شعار 

مرگ او را سرمی دهند.
 رییس شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: امروز بیش 
از هر زمان دیگری جامعه ما نیازمند عقلانیت، اعتدال و ترجیح 
مصالح انقلاب و مردم به منافع فردی و گروهی است، خصوصیاتی 

که شخصیت واندیشه آیت الله هاشمی رفسنجانی را تشکیل 
می داد و براساس آن توانست با اعتماد بی نظیر امام خمینی در 
دهه نخست انقلاب و حمایت ویژه مقام معظم رهبری در دوران 

سازندگی کشور را از بحرانهای گوناگون عبور دهد.
 به گفته هاشمی دو گناه نابخشودنی آیت الله هاشمی از نگاه 
افراطیون، تصمیم سازی صلح و بنیان گذاری توسعه در کشور 
است، در حالی که این دو دستاورد، ارمغان انقلاب برای مردم 
و موجب افتخار کشور و مورد تایید امام خمینی و مقام معظم 
رهبری بوده است، آیا افراطیون فراموش کرده اند که امام در دهه 
نخست انقلاب فرمود "هاشمی زنده است تا نهضت زنده است"؟ 
آیا خناسان از یاد برده اند که مقام معظم رهبری در پایان دوران 
سازندگی تصریح کردند: "هیچ کس برای من هاشمی نمی شود"؟ 
رییس شورای اسلامی شهر تهران افزود: امروز و در شرایطی که 
کشور با تحریم ها و تهدیدهای خارجی و مشکلات اقتصادی 
و اجتماعی داخلی مواجه است، هیچ ابزاری موثرتر از عقلانیت، 

اعتدال، وحدت و همبستگی ملی نمی تواند ایران اسلامی را از این 
پیچ تاریخی عبور دهد و این عناصر، ارکان اصلی تفکر آیت الله 

هاشمی رفسنجانی است.
 وی ادامه داد: تفکری که مردم با استقبال بی نظیر از حضور 
ایشان در انتخابات 92، رای معنادار به ایشان در انتخابات خبرگان 
و تشییع میلیونی و ماندگار ایشان، همراهی و اعتماد خود را بدان 
اعلام کردند و خدمتگذار رنج کشیده ایران را با حضوری بیاد 
ماندنی بدرقه کردند. رییس شورای اسلامی شهر تهران با بیان 
اینکه هاشمی زنده است و زنده خواهد ماند، گفت: هاشمی زنده 
خواهد ماند؛ چون قلب های ده ها میلیون ایرانی برای فردایی 
بهتر می تپد و صلح و توسعه دو آرمان حذف نشدنی این ملت 
است. انقلاب اسلامی که در آستانه چهلمین سالروز پیروزی آن 
قرار داریم، انقلابی برای تحقق چنین فردایی برای ملت بزرگ 
ایران است، فردایی که اگرچه هاشمی در میان ما نیست، اما یاد و 

تفکرش، آن را رقم زده است.

عراقچی،  پرونده  وضعیت  آخرین  قضاییه  قوه  سخنگوی 
سیف، زنجانی و شیخ استخاره و غیره را تشریح کرد.

حجت الاسلام محسنی اژه ای سخنگوی قوه قضاییه بعداز 
ظهر دیروز در صد و سی و پنجمین نشست خبری خود اظهار 
داشت: در فاصله این چند هفته تعدادی از افرادی که به اتهام 

مالی محاکمه شده و حکمشان قطعی شده را اعلام می کنم. 
وی افزود: حمیدرضا جان قربان فرزند علمدار به اتهام اخلال 
در نظام اقتصادی به 20 سال حبس و 120 میلیارد تومان، 
آزاده سجادیه پزشک به ده سال حبس، شاپور هیبتی فرزند 
حجت الله سردفتر دفترخانه در شیراز به اتهام سند مجعول به 
14 سال حبس و محمد جواد خسروی به اتهام جعل سند 
به 3 سال و استفاده از سند مجعول به ۷ سال حبس محکوم 

شده است.
محسنی اژه ای ادامه داد: همچنین محمدکاظم احمد زاده 
به اتهام جعل سند به 3 سال و استفاده از سند مجعول به ۷ 
سال حبس، بهرام رضایی به اتهام جعل سند به 3 سال حبس،  
محمدحسین نجم زاده کارمند بانک شیراز به دو سال و یازده 
ماه حبس، احمد پاسدار فرزند عبدالرسول به اتهام گرانفروشی 
به 12 سال حبس و 13 میلیارد تومان جزای نقدی و دو سال 

محرومیت از کارت بازرگانی محکوم شده است.
سخنگوی دستگاه قضا با اشاره به اینکه مهران طیاری فرزند 
اسماعیل به اتهام  قاچاق سوخت به 4 سال حبس محکوم شده 
است، گفت: همچنین ناصر محمدی نژاد فرزند عبدالسلام  به 
2 سال حبس و 58 میلیون جزای نقدی،  عبدالستار مولاپور به 
اتهام قاچاق سوخت به 2 سال حبس،  بنیامین گلشن زاده به 
دوسال حبس و سهیلآذرپور فرزند علی نیز به دو سال حبس 

محکوم شده اند.
وی افزود: عبدالکریم عبدلی پور به دو سال حبس و جزای 
نقدی، اردلان زینل زاده فرزند نجف شهردار گچساران به 5 
سال حبس و ۷4 ضربه شلاق ) 4 سال از این 5 سال به دلیل 
برخی خدمات تعلیق شده است و 50 ضربه شلاق هم تعلیق 
شده است(، میثم نارکی معاون شهردار به 5 سال حبس و ۷4 
ضربه شلاق، علیرضا پناه پور معاون شهردار به 5 سال حبس 
و ۷4 ضربه شلاق و نعمت الله متولی کارمند شهرداری به ۷4 

ضربه شلاق محکوم شده اند.
اژه ای ادامه داد: همچنین جعفر گوهرکانی معاون هماهنگی 
استانداری کهگیلویه و بویراحمد به جرم تصرف اموال دولتی به  
110 ضربه شلاق، حمزه جعفرقلی به جرم تصرف اموال دولتی 
به 110 ضربه شلاق، الیاس تاج الدینی رئیس جهاد کشاورزی 
استان کهگیلویه به ۷4 ضربه شلاق محکوم شدند،  15 نفر دلال 
خرد کف خیابانی بودند که به ادعای مسئولان در تلاطم بازار 
ارز دخیل بودند که آنها نیز به صورت جزء محکوم شدند و 6 

ماه حبس داشتند.

* گزارش خلافی درباره میزان حقوق مدیران دولت 
نداریم

محسنی اژه ای درباره پرونده حقوق های نجومی گفت: 
افراد مجرم  این  بگیرند که  بالا  اجازه داشتند حقوق  برخی 

شناخته نشدند و از آنان خواستند وجوه را برگرداند.
وی ادامه داد: دیوان محاسبات اگر اشتباه نکنم 23 میلیارد 
تومان را برگرداند اما افرادی که پاداش زیادی گرفته بودند 
عنوان اتهامی برایشان باز بود مثلا با صورت سازی از شرکت 
دولتی زیان ده وانمود کردند این شرکت سودده است و پاداش 
برداشتند که این افراد به دادگاه رفتند. در این زمینه آمار دقیق 

ندارم چون برخی، جرایم دیگریبه جز اخذ حقوق بالا داشتند.
معاون اول قوه قضاییه گفت: افرادی که زیر بار نرفتتد تحت 
تعقیب قرار گرفتند. بخشنامه ای مصوب شد که تا سقف 10 
میلیون تومان مدیران و تا سقف 20 میلیون تومان برای مقامات 
در نظر گرفته شود و تا کنون بازرسی کل کشور گزارش خلافی 

نسبت به این بخشنامه دولت نداشته است.

* صفحه ای در شبکه های اجتماعی ندارم
محسنی اژه ای با بیان اینکه هیچ کانال یا صفحه ای در 
شبکه های اجتماعی ندارم گفت: اگر کانالی به نام بنده فعالیت 

می کند، جعلی است.

نشده  وقت  تعیین  زیست  فعالان محیط  پرونده   *
است

سخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده بازداشتی های محیط 
زیست اظهار داشت: پرونده به دادگاه رفته اما هنوز تعیین وقت 
نشده است. وکیل باید پرونده را بخواند تا تعیین وقت شود و 
رئیس دادگاه شعبه 15 تا دیروز گفت که هنوز وکیلی نیامده تا 
پرونده ها را بخواند.وی ادامه داد: در برخی پروندها که موجب 
سلب حیات شود گرفتن وکیل الزامی است و اگر خودشان 
بگویند وکیل نمی خواهند و خود دفاع می کنند، باید وکیل 
معاضدتی گرفت. به دادگاه پیغام دادم سریعتر دادگاه تشکیل 
شود. هشت متهم دارد که اتهام بعضی از آنان، افساد فس الارض 

است.

* پرونده فریدون مختومه نشده است
گفت:  فریدون  حسین  پرونده  به  راجع  ای  اژه  محسنی 
نکرده و در مرحله  تغییر خاصی  پرونده هنوز  این  وضعیت 

دادسرا است.
وی در پاسخ به این پرسش که گفته شده پرونده مختومه 

و ایشان تبرئه شده است، گفت: نه اصلا چنین چیزی نیست.

* بابک زنجانی صادق نیست
بابک  اموال  اژه ای درباره آخرین پیگیری های  محسنی 
زنجانی گفت: در زمینه اقدامات طرح دعوا در خارج از کشور 
نسبت به بعضی طرف حسابشان، این طرح دعوا نواقص داشت 

که کامل شد و وکیل برای انجام این ادعا گرفته شده است.
وی ادامه داد: مشکل ایشان این است که بخشی از اموال او 
در خارج است که به نام خودش هم نیست و باید در محاکم 

قضایی پیگیری شود.
محسنی اژه ای در پاسخ به پرسش ایرنا که آیا بازگشت بیت 
المال او را از چوبه دار نجات می دهد یا نه، گفت: در رأی دیوان 

عالی مطلبی از ارفاق قانونی آمده است اما نگفته چگونه.
وی افزود: نظر من این است که وقتی تعیین شود که تا این 

وقت این کار انجام شود. تا کنون هیات هایی به چهار کشور 
رفته است و من در جلسه اخیر نرفتم چون معتقدم بابک 
زنجانی صادق نیست؛ لذا توصیه ام این است وقت تعیین کنید 
این آخرین فرصت شماست و تا این زمان یا پرداخت می کنید 

یا نمی کنید.

* پرونده ای به نام توتال در دادسرا مطرح نشده است
معاون اول قوه قضاییه درباره این موضوع که توتال در خارج 
از کشور محکوم شده است و چرا در داخل پیگیری نمی شود، 
گفت: اینکه این شرکت در خارج از کشور محکوم شده است 
یا نه اطلاعی ندارم اگر چنین باشد دادستان وارد می شود.وی 
افزود: هنوز به این اتهام در دادسرا مطرح و رسیدگی نشده است.

نرسیده  کیفرخواست  به  پرونده عیسی شریفی   *
است

محسنی اژه ای درباره پرونده عیسی شریفی معاون شهردار 
سابق گفت: پرونده عیسی شریقی هنوز در مرحله مقدماتی 
است از بیان جزئیات معذورم چرن هنوز به دادگاه نرفته و 

کیفرخواست صادر نشده است.

* اطلاعی از پرونده شیخ استخاره ندارم
شیخ  به  معروف  تبار  جعفری  مجید  پرسید  خبرنگاری 
استخاره که حکم اعدامش صادر شده بود آیا اعدام شده است 
و آیا این امر صحت دارد یا نه که اژه ای چنین پاسخ داد: این 

پرونده چون در دادگاه روحانیت است مطلقا اطلاع ندارم.

* ادعای اسماعیل بخشی و پیگیری قوه قضاییه
سخنگوی قوه قضاییه در واکنش به ادعای اسماعیل بخشی 
مبنی بر شکنجه او گفت: از دیگران شنیدم و خودم هم دیدم 
نامه ای به وزیر اطلاعات داد که باید این وزارتخانه پاسخ دهد و 
خودشان پیگیری کنند.وی ادامه داد: طبق روال وزارت اطلاعات 
پیگیری می کند و اگر خود این فرد به قوه قضاییه مراجعه کند 
صد درصد رسیدگی می شود اما اینکه مدعی العموم ورود می 

کند یا نه خبر ندارم.

* فاز جدیدی در پرونده عراقچی باز شده است
معاون اول قوه قضاییه در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی 
بر اینکه چرا رسیدگی به پرونده عراقچی آنقدر طول کشیده 
است، گفت: از یک طرف دوست داریم هر پرونده ای سریعتر به 

نتیجه برسد اما کار کارشناسی برخی پرونده ها زمان می برد. 
وی ادامه داد: گزارش جدیدی دیروز برای آقای عراقچی و 
همدستان دیگرش که بازداشت هستند، آمده است و اگر این 
گزارش درست باشد فاز جدیدی از پرونده باز می شود. تلاش و 
خواسته مان این است که هر پرونده ای سریعتر به نتیجه برسد.

محسنی اژه ای اظهار داشت: دادگاه هنوز مشغول مطالعه 
این پرونده است و اگر گزارش اخیر صحت داشته باشد، پرونده 
وارد فاز جدیدی می شود.پرونده ای که به دادگاه رفته 9 متهم 

دارد که همه از بانک مرکزی نیستند. 

* واکنش اژه ای نسبت به تهدید انگلیس در پرونده 
زاغری

اژه ای در واکنش به تهدیدات انگلیس در رابطه با پرونده 
نازنین زاغری و آزادی این متهم گفت: غلط کردند که تهدید 
کردند. اینها افراد مفسدی هستند که در طول تاریخ جنایت 

کردند و حق چنین دخالت هایی را ندارند.

* پرونده تخلفات انتخاباتی
محسنی اژه ای درباره پرونده تخلفات انتخاباتی سال گذشته 
گفت: بعضی از استانداران و کارکنان وزارت کشور در این پرونده 
در دادگاه بدوی محکوم شده اند اما اینکه حکم شان قطعی شده 

است یا نه خبر ندارم.

* بررسی حادثه اتوبوس واحد علوم و تحقیقات در 
کمیته 7 نفره

محسنی اژه ای در پاسخ به این پرسش ایرنا مبنی بر اینکه 
با توجه به نظر قاطع پزشکی قانونی که علت تصادف سکته 
قلبی راننده نبوده است، قوه قضاییه تاکنون چه اقداماتی برای 
پیگیری پرونده حادثه اتوبوس واحد علوم و تحقیقات دانشگاه 
آزاد انجام داده است، گفت: تاسف و تاثر خود را از این حادثه 
اعلام کنم و حقیقتا به همه بازماندگان عرض تسلیت دارم.وی 
افزود: این موضوع از دو جهت حائز اهمیت است؛ یکی اینکه 
حادثه ای واقع و منجر به مرگ 10 نفر از دانشجویان شده است 
و نکته دیگر اینکه این امر در محیط دانشگاهی و علمی اتفاق 

افتاد و جای تاثر دارد.

* 7نفر از شرکت فولاد اهواز بازداشت بودند
اژه ای درباره آخرین وضعیت بازداشتی های فولاد اهواز و 
هفت تپه گفت: هفت نفر از کارگران فولاد اهواز بازداشت بودند 
اما اینکه این افراد با قید وثیقه آزاد شده اند یا نه، نمی دانم اما 

کارگران شرکت هفت تپه همه آزاد شدند.

مدیرمسئول  از  خاتمی  شکایت  پرونده  درباره   *
روزنامه کیهان

چند  که  خبرنگاری  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
نشست متوالی پیگیر شکایت محمد خاتمی از شریعتمداری 
مدیرمسئول روزنامه کیهان انجام شده در سال های 88 و 89 
، بوده است، گفت: این پرونده هنوز به دادگاه نرفته و در مرحله 

دادرسی است.

* قطعا من رئیس بعدی قوه قضاییه نیستم
خبرنگاری پرسید با توجه به اینکه آقای رئیسی گفته رئیس 
قوه نمی شود آیا شما رئیس بعدی قوه می شوید، که اژه ای 
پاسخ داد نه من نیستم.خبرنگار دوباره پرسید پس چه کسی 
رئیس بعدی دستگاه قضایی خواهد شد که اژه ای ادامه داد: 

چیزی که قطعی است این است که بنده رئیس قوه نیستم.
او در پاسخ به این پرسش که آیا نمی دانید چه کسی قرار 
است رئیس قوه قضاییه شود، گفت: به هر تقدیر می گویم هر 

وقت رهبری اعلام کنند همه ما مطلع می شویم.

رئیس شورای شهر تهران مطرح کرد

دو گناه نابخشودنی آیت الله هاشمی از نگاه افراطیون

سخنگوی قوه قضاییه  تشریح کرد

آخرین وضعیت پرونده عراقچی، سیف، زنجانی و شیخ استخاره

آیا اسـتقلال حوزه های علمیه باید حفظ شـود؟ اختصاص 
بودجـه به حـوزه چه نتایجـی دارد؟ به اعتقـاد غرویان؛ برخی 
از مراجـع، معتقدنـد کـه اسـتقلال حوزه هـای علمیـه بایـد 
کمافی السـابق برقـرار باشـد و بعضـی معتقدند که ایـن گزاره 
مربـوط بـه دورانـی بـود کـه دولت ها فاسـد بودند، نـه اکنون 
کـه دولت اسـلامی بر سـر کار اسـت و ولی فقیـه در راس آن 
قرار دارد و حکومت در اختیار روحانیت اسـت، اشـکالی ندارد 
کـه از بودجه های دولتی در راسـتای توسـعه زیرسـاخت های 
حوزوی اسـتفاده شـود.در دو سـال اخیر که لایحـه بودجه به 
شـکلی شـفاف تر از گذشته منتشر می شـود، چند نهاد خاص 
به شـدت زیـر ذره بین ناظـران و تحلیل گـران قـرار گرفته  اند 
کـه یکـی از اینهـا، ردیف هـای بودجـه مرتبـط بـا حوزه های 
علمیـه بـود کـه در همیـن راسـتا خبرنگار ایلنـا، بـا آیت الله 
»محسـن غرویـان«، مدرس حوزه و دانشـگاه بـه گفت وگو در 
خصـوص وضعیـت بودجه های حـوزه علمیه پرداخته اسـت:

* حـوزه علمیـه، نهـادی سنتی  سـت کـه از بـدو 
ایجـاد، از اسـتقلال در فـرم و محتـوا برخـوردار بود. 
در روزهـای اخیـر و بـه ویـژه پـس از انتشـار متـن 
لایحـه بودجـه، انتقاداتی نسـبت به زیر سـوال رفتن 
اسـتقلال حوزه های علمیه مطـرح می شـود. آیا اخذ 
بودجه از دولت، هزار سـال اسـتقلال روحانیت شیعه 

را بـا خطـر مواجه می سـازد؟
اسـتقلال حوزه هـا در گذشـته بـه ایـن معنـا بـوده کـه 
حوزه هـای علمیـه از وجوهات شـرعی مردم، نظیـر خمس و 
زکاتـی کـه مردم در اختیـار مراجع تقلید می گذاشـتند، اداره 
شـوند. طلاب و حوزه های علمیه بر همین اسـاس، کار علمی 
و ترویجـی خودشـان را می کردنـد و راهشـان از راه دولت هـا 
جـدا بـود. مـردم نیز با علـم به این اسـتقلال، وجوهـات خود 
را بـا طیـب خاطـر در اختیـار مراجـع تقلیـد می گذاشـتند و 
می دانسـتند کـه صـرف امورات دینـی خودشـان و حوزه های 
علمیـه می شـود. اخـلاص، صفـا و معنویـت نیز در دو سـوی 
ماجـرا رعایـت می شـده و مراجـع نیـز، تاکیـد داشـتند کـه 
حوزه هـا نبایـد بـا اعانـات و هبه هـای سـلطنتی و حکومتـی 

اداره شـود زیـرا آن را واجـد شـبهه از جهـت دسترسـی های 
ناسـالم بـه بیت المـال مسـلمین می دانسـتند. به یـک معنا، 
مراجـع خودشـان را دولتـی و حکومتـی نمی کردنـد. ولیکن 
یـک نکتـه ای مطرح اسـت کـه حالا کـه حکومـت در اختیار 
روحانیـت و حوزه هـای علمیـه اسـت نیـز، بایـد مناسـباتی 
بـه سـنت پیشـین مطـرح باشـد؟ آیـا در شـرایط کنونی نیز 
اصـولا بحـث اسـتقلال باید مطـرح شـود؟ برخـی از مراجع، 
معتقدنـد که اسـتقلال حوزه هـای علمیه باید کمافی السـابق 
برقـرار باشـد. بعضی دیگـر از مراجـع معتقدند که ایـن گزاره 
مربـوط بـه دورانـی بـود کـه دولت ها فاسـد بودند، نـه اکنون 
کـه دولـت اسـلامی بر سـر کار اسـت و ولی فقیـه در راس آن 
قرار دارد و حکومت در اختیار روحانیت اسـت، اشـکالی ندارد 
کـه از بودجه های دولتی در راسـتای توسـعه زیرسـاخت های 

حوزوی اسـتفاده شـود.
* در ایـن میـان، رویکـرد دیگری وجود نـدارد که 
در آن، هـم امـکان تخصیـص منابـع به حـوزه وجود 
داشـته باشـد و هم حوزه به اسـتقلال مالـی و فکری 

بماند؟ پایبنـد  خود 
از قضـا خـود مـن حامی یـک رویکرد سـومی هسـتم که 
البتـه در نفی دیـدگاه بزرگان در دو نحلـه ای که عرض کردم، 
نیسـت. این کمک ها نه تنها اشـکالی نـدارد، بلکه این وظیفه 
دولت اسـت که بخشـی از درآمدهای نفتـی و عمومی خود را 
صـرف کمـک به حوزه های علمیه کند و در عیـن حال، حوزه 
بـه اسـتقلال فکری خـودش نیز پایبند باشـد و نمک گیر این 
کمک هـای دولتـی نشـود. ایـن یعنـی که حـوزه بـه اجتهاد 
عقلـی و علمـی خـودش عمـل کنـد و این گونـه نباشـد کـه 
دولـت بیاید بـه حوزه بگوید کـه مطابق نظر ما اجتهـادورزی 
کنیـد. بـه همیـن جهـت اسـت کـه من عـرض می کنـم که 
اختصـاص بودجـه بـه حوزه هـا به شـرط عـدم تداخل بـا امر 

اجتهـادی، نه تنها قبیح نیسـت بلکه حسـن نیز هسـت.
* ایـن اتفـاق باعـث نمی شـود کـه دروس مرتبط 
بـا شـاخه های معقـول نظیـر کلام، اصول، تفسـیر و 
فلسـفه، در موازنه با شـاخه های منقـول از قبیل فقه 

و حدیـث و رجـال، تضعیـف شـود؟ آیـا فربه شـدن 
کنونـی فقـه و حدیـث در برابر تفسـیر، حاصـل این 
وضعیـت نیسـت؟ از نظر شـما، منقـولات بزرگ تر از 

معقـولات نشـده اند؟
به نظر من که ارتباط مسـتقیمی میان ایـن دو وجود ندارد 
و ایـن بیشـتر به نـوع نگاه و اندیشـه علمـای مـا بازمی گردد. 
در وضـع فعلـی نیز، مـا مراجعـی داریم که به کلام و فلسـفه 
در کنـار منقـول، فقـه و اصـول معتقدنـد. البته برخـی دیگر 
از مراجـع مـا، بـه علوم عقلیه اعتقـاد چندانی ندارنـد و وجود 
آن هـا را لازم نمی داننـد. ایـن نـگاه خود علماسـت که مبانی 
خـاص خودشـان را دارنـد. البتـه ایـن را هـم بایـد بگویم که 
دولـت می توانـد بگویـد که من فـلان بودجه هـا را می دهم به 
این شـرط کـه در یک یا چند موسسـه خاص، فـلان دروس، 

تدریس شـوند.
* نمی خواهـم بگویـم کـه معقـولات در گذشـته 
بسـیار قـوی بـود، ولـی دروس معقـول به حـدی در 
سـالیان اخیـر تضعیـف شـده که حتـی بـا واکنش 
شـدید رهبـر انقـلاب نیـز همـراه بـوده اسـت. این 
در حالیسـت کـه همزمـان بـا ایـن سـیر نزولـی در 
بکارگیـری علـوم عقلـی، بودجـه حوزه هـای علمیه 
رونـد صعودی بـه خـود گرفته بـود. آیا ایـن طبیعی 
نیسـت که در چنیـن شـرایطی، یک طرف داسـتان 

فربه تـر از طـرف مقابـل باشـد؟
همانطـور کـه عـرض کـردم، مـن ایـن مسـئله را نفـی 
نمی کنـم و به طور مشـخص دولت ها می تواننـد در این زمینه 
اثرگذاری هـای متفاوتی داشـته باشـند اما در هر حـال، وضع 
موجـود فلسـفه در حوزه هـای علمیـه و یکسـری از مراکـز و 
موسسـات حوزوی، هم تدریس می شـود و هـم مورد تحقیق 
قـرار می گیـرد. یـک زمانی کـه خود مـن در حوزه علمیـه، از 
فلسـفه حرف مـی زدم، به مـن می گفتند که کلمه فلسـفه را 
بـه کار نبـر و به جـای آن از عبـارت علـوم عقلی اسـتفاده کن! 
البتـه در حـوزه افـرادی نظیـر حضـرت آیت اللـه )العظمـی( 
جـوادی آملـی را داریم که جامع المعقول و المنقول هسـتند.

* یعنی شـما بـر تخصیص منابـع از جانـب دولت 
نقـدی نداریـد؟ بحث شـما ناظـر به تخصیـص منابع 

؟ ست ا
بلـه مـن معتقـدم که بایـد نظارت بیشـتری بـر این بحث 
صـورت بپذیریـد تـا بودجه هایـی کـه بـه حوزه هـای علمیـه 
تخصیـص می یابـد، بیشـتر صـرف علـوم عقلـی شـود تـا از 
تکرارهـای خسـته کننده در وعـظ و خطابـه پرهیـز شـود و 
مردم با ظواهر عقلانی دین مبین اسـلام بیشـتر آشـنا شوند. 
به نظـر بنـده، تخصیص بودجه بیشـتر بـرای علوم نقلـی لازم 
نیسـت.من معتقدم کـه به جای صـرف بودجه برای سـاختن 
ایـن سـاختمان های عظیـم در حـوزه علمیـه، یـا سـاختن 
حجره های آنچنانی و سـایر مسائل سـخت افزاری، بودجه های 
تخصیصی، بیشـتر به سمت مسائل محتوایی سوق داده شود. 
در حـال حاضـر، یکـی از مشـکلات ما همین سـاختمان های 
عظیـم در حوزه هـای علمیه اسـت. آیت الله سـبحانی به بنده 
فرمودنـد کـه به نظـر شـما، چـرا نویسـنده در حـوزه علمیـه 
کـم شـده اسـت؟ چـرا نویسـندگان، محققـان، پژوهشـگران 
و افـراد صاحب نظـر و تئـوری در حوزه هـای علمیـه کمیـاب 
شـده اسـت؟ چـرا نوشـته هایی کـه در حـوزه و یا به وسـیله 
انتشـارات های متصـل بـه حـوزه چاپ و منتشـر می شـود، از 
حداقـل کیفیـت نیـز برخـوردار نیسـت؟ یکـی از دلایـل این 
وضعیـت ایـن اسـت کـه بودجه هایـی کـه بـه سـمت حـوزه 
علمیـه سـرازیر می شـود، بیشـتر صرف امـور سـخت افزاری 
می شـود و ایـن در حالیسـت کـه بایـد در تولیـد محتـوای 
عقلـی، روزآمـد و جـذاب هزینه شود.متاسـفانه مـا در حوزه، 
تئوری پـردازی نداریـم و ایـن وضعیت در تمامـی حوزه ها اعم 
از فقـه، اصـول، کلام، فلسـفه و الهیـات، جریـان دارد.حضرت 
آیت اللـه جوادی آملـی می فرمودند که هر طلبـه ای باید فقه، 
اصـول و فلسـفه را بـا هـم دنبـال کند. مـا باید کتـب عمیق 
فلسـفه متناسـب با دنیـای جدیـد تولید کنیم که متاسـفانه 
جدیتـی برای پیگیری این امر وجود ندارد و فلسـفه تطبیقی 
و مقایسـه ای و همینطـور علـوم انسـانی، در حوزه های علمیه 

بسـیار مهجور هستند.

آیت الله محسن غرویان:

حوزه های علمیه نباید نمک گیر دولت شوند
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سه چیز ، مایه انُس است: 
زن سازگار، فرزند شایسته

 و دوست همراه

دوشنبه - 17 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4724

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از ایجاد بیش از 30 ترمینال پسته دراین 
استان خبر داد.

محمدرضا طلایی صبح جمعه با حضور در نماز جمعه شهر قم که در مصلای قدس 
برگزار می شود ضمن گفت وگوی مستقیم با کشاورزان به رفع مشکلات آن ها پرداخت. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مشکلات مراجعه کنندگان را موردبررسی قرارداد 
و افزود: برای مراجعین در همین مکان تشکیل پرونده داده می شود و تمام دستورات 
لازم ابلاغ شده تا مواردی که قابل حل هستند در همین مکان حل شده و نیاز به پیگیری 
مستمر نداشته باشد.وی مواردی که با پیچیدگی های قانونی روبه رو بود و احتیاج به مجوز 
داشت را در دستور کار قرارداد و تصریح کرد: همکاران  برای مواردی که احتیاج به اخذ 
مجوز و تشکیل کمیسیون دارد، تشکیل پرونده داده و با مشخص کردم زمان مشخص 
دستور به پیگیری آن ها داده می شود.مهندس طلایی از حضور کلیه معاونین و مدیران 
سازمان برای راهنمایی و پیگیری مشکلات  خبر داد و گفت: چنین خدماتی می تواند 
حوزه کشاورزی استان را محکم تر کرده و با توجه به شرایط کشاورزی استان قم به جهت 
چالش آبی که در استان وجود دارد نیازمند استفاده از همه ظرفیت های قانونی استان 
در بخش کشاورزی هستیم.وی  اتفاقات خوبی که در بخش کشاورزی در سطح کشور 
افتاده است را مورد ارزیابی قرارداد و خاطرنشان کرد: خوشبختانه روند تغییر الگوی کشت 
در استان قم روند ملی پیداکرده و از کشت پاییز آغازشده و الگوی کشت در سطح ملی 

در حال اجرا است.
* تا پایان سال سطح گلخانه های استان به 100 هکتار افزایش می یابد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم همکاری کشاورزان در ارتقاء سیستم آبیاری 

را قابل توجه دانست و ادامه داد: در سه سال گذشته با همکاری کشاورزان بیش از 13 
هزار هکتار از اراضی استان قم مجهز به سیستم های نوین آبیاری شده که شاهد روند 
خوبی در این حوزه بوده و ان شالله در 5 سال آینده تمام کشاورزی استان به سیستم 

نوین آبیار مجهز خواهد شد.
وی خدمات دولت در حوزه آب را خوب و مناسب عنوان و بیان کرد: استفاده کامل از 
خدماتی  که دولت در حال ارائه آن به کشاورزان است مهم ترین هدف سازمان کشاورزی 
استان قم بوده و خوشبختانه کشاورزان نیز با ما همگام بوده و همکاری های لازم را با 

سازمان داشته اند.
مهندس طلایی اصلاح گلخانه استان را یکی دیگر از برنامه های سازمان بیان و تأکید 
کرد: بیش از سه سال است که استان برنامه هایی برای توسعه الگوی گلخانه ای اجرا 
می کند و کشاورزان را برای بازدیدهای موفق کشوری می برد زیرا ظرفیت استان قم در 
حوزه گلخانه بالا بوده و تا پایان سال سطح گلخانه های استان به 100 هکتار افزایش می 
یابد.وی افزایش سالانه 100 هکتار کشت گلخانه را از برنامه های سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم اعلام کرد و ادامه داد: ایجاد ظرفیت مناسب در حوزه کاشت پسته و بیش از 
11 هزار هکتار اراضی پسته کاری شده و ایجاد بیش از 30 ترمینال پسته در استان قم از 

اقداماتی است که در استان قم انجام شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم ارتقاء صنایع تبدیلی در استان قم را 
قابل قبول دانست و تأکید کرد: ارتقاء صنایع تبدیلی در استان خوب بوده اما هنوز با ایده 
آل های سازمان فاصله زیادی داشته و تمام همکاران در سازمان جهاد کشاورزی استان قم 

برای رسیدن به استاندارهای تعریف شده در سازمان تلاش می کنند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

ایجاد بیش از 30 ترمینال پسته در استان قم

آیت الله علوی گرگانی گفت: دولت باید 
امور را به بخش خصوصی تحویل داده و 
خود به بازار رسیدگی و آن را بازار کند، 
چرا که شان دولت نظارت بر بازار بوده و 
اگر این اتفاق رخ دهد نظم مملکت بالا 

می رود. 
این مرجع تقلید پیش از ظهر دیروز 
استان  اصناف  بسیج  اعضای  دیدار  در 
قم اظهار داشت: بعثت انبیا و پیغمبران 
خدا برای راهنمایی بشر بوده تا مردم به 
گمراهی کشیده نشده و مال حلال کسب 
کنند، چرا که در روایات داریم یک غذای 

حرام تا چهل روز بدن را آلوده می کند.
او بیان کرد: برخی از امور تبعا حرام 

بوده و برخی دیگر در اختیار خودمان 
است که حلال یا حرام شود.

آیت الله علوی گرگانی خاطرنشان کرد: 
پیامبران خدا مردم را راهنمایی می کردند 
تا در مواقع خاص و در صورت اختلاف، 
انبیای الهی آن را حل کنند.او ادامه داد: 
خداوند نخست پیغمبر را و پس از آن امت 
را به زمین فرستاد و این اهمیت هادی و 
پیشوا را می رساند، با همین اصل اصناف 
نیز نیاز به راهنما دارند تا افرادی که وارد 
این حرفه می شوند به مال حرام مبتلا 
نشوند و این نقش راهنما بودن بر عهده 
بزرگان و علما است.این استاد حوزه علمیه 
تاکید کرد: هادی کسی است که دیگران 

به حرف او گوش فرا دهند و اگر قرار باشد 
عالم و بزرگی یک نکته را بگوید و دیگران 
به آن توجهی نکنند هیچ فایده ای در 
بر نخواهد داشت.آیت الله علوی گرگانی 
نقش اصناف را مورد توجه قرار داد و ادامه 
داد: اصناف واسطه ای بین ملت و دولت 
هستند و در امورات خود اتحادیه هایی 
دارند که بین دولت و ملت ارتباط برقرار 
کنند.او با تاکید بر نقش نظارتی دولت ابراز 
کرد: دولت باید امور را به بخش خصوصی 
تحویل داده و خود به بازار رسیدگی و آن 
را کنترل کند، چرا که شان دولت نظارت 
بر بازار بوده و اگر این اتفاق رخ دهد نظم 
مملکت بالا می رود، اما اگر این اتفاق رخ 

دهد حجم بالایی از مردم از دولت توقع 
داشته و هجمه بالایی به آن وارد می کنند.

استاد حوزه علمیه با بیان حکایتی 
اصناف  کرد:  عنوان  فارسی  سلمان  از 
نماینده ملت هستند، نه نماینده دولت و 
باید در امور همواره طرف ملت را گرفته 
و تصمیماتی بگیرند که ضرر ملت به 
مرجع  همچنین  برسد،  حد  کمترین 
رسیدگی به مشکلات نیز باید اصناف 
تصریح  گرگانی  علوی  باشند.آیت الله 
کرد: اصناف باید در امور متعدد به دنبال 
رساندن حق به حق دار باشند و از طرفی 
از دولت بخواهند که اختیارات آن ها را 

بالاتر ببرد.

آیت الله علوی گرگانی:

دولت اداره امور را به بخش خصوصی واگذار کند 

معاون بهره برداری و امور دیسپاچینگ شرکت توزیع 
نیروی برق قم گفت: به جز فصل تابستان، در روزهای دیگر 
سال خاموشی با برنامه نداریم و خاموشی های اخیر به دلیل 

تعمیرات و یا تقویت پست های برق بوده است.
رضا مداحی افزود: علت خاموشی هایی که جمعه 
گذشته در بخشی از منطقه چهار شهر قم رخ داد، خرابی 
پست صدوق بود که پس از چند ساعت تلاش کارشناسان 

برق، خاموشی به صفر رسید.
وی اضافه کرد: جدول خاموشی هایی که در حال حاضر 
در پایگاه اینترنتی شرکت توزیع نیروی برق قم اطلاع رسانی 
می شود، مربوط به خاموشی هایی است که به دلیل احداث 

شبکه جدید، توسعه، تعمیرات و یا تقویت پست می باشد.
وی با بیان این که این خاموشی ها روزمره و در طول سال 
رخ می دهد، ادامه داد: مقدار این نوع خاموشی ها به اندازه 
ای نیست که قسمتی از شهر خاموش شود و زمان آن نیز 
طولانی نمی باشد که موجب مشکلاتی برای مردم شود.

مداحی خاطرنشان کرد: پیک مصرف برق در تابستان 
اتفاق می افتد که تابستان گذشته پیک بار حدو د750 
مگاوات)بیشترین میزان مصرف استان قم در لحظه( بوده 
است و در این فصل نیز بیشترین میزان مصرف برق 500 
مگاوات ثبت شده است.وی تاکید کرد: مدیریت و کاهش 
مصرف برق بهترین راه حل است تا مصرف با تولید تعادل 

داشته باشد و نیاز به خاموشی نباشد.وی به خاموشی های 
با برنامه تابستان گذشته اشاره کرد و گفت: با توجه به این 
که حدود 11 هزار مگاوات برق کشور توسط نیروگاه های 
برق آبی تولید می شود، اگر بارندگی های امسال مطلوب 
باشد، خاموشی رخ نمی دهد.معاون شرکت برق قم افزود: 
اگر بارندگی ها کفاف تولید این میزان برق را ندهد، تابستان 
آینده نیز خاموشی های مشابه تابستان گذشته اعمال می 
شود.وی بیان کرد: خاموشی های با برنامه در فصل تابستان 
و خاموشی های روزمره به دلیل تعمیرات و نگهداری پست 
های برق در فصل زمستان، روزانه در پایگاه شرکت توزیع 

نیروی برق قم اطلاع رسانی می شود.

معاون شرکت توزیع برق استان قم:

خاموشی با برنامه در قم نداریم

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبــر

جزئیات زمین لرزه 5.9 ریشتری در گیلانغرب
در کمتر از یک ساعت زلزله غرب کرمانشاه را هشت بار لرزاند.به گزارش » مهر، در کمتر از یک 
ساعت غرب کرمانشاه هشت بار لرزیده است که بزرگترین این زمین لرزه ها 5.۹ ریشتر و ساعت 17 
و 11 دقیقه دیروزدر گیلانغرب روی داده است.هچنین آخرین زمین لرزه ساعت 17 و 5۹ دقیقه 
به بزرگی ۴.۲ ریشتر در سومار رخ داده استتجربه تلخ زلزله سال گذشته کرمانشاه موجب شده 
مردم پس از اولین زمین لرزه سراسیمه خود را به خیابانها برسانند و سرمای هوا را به جان بخرند. 
مدیرکل بحران استان کرمانشاه ، در خصوص این زلزله عنوان کرد: شهر سومار در ۲3کیلومتری 
شهر گیلانغرب مرکز زلزله ۹/5 دهم ریشتری غروب امروز بوده است. این زلزله در ساعت 17:11 
به وقوع پیوست که خوشبختانه هیچ مورد تلفات انسانی, اعم از فوتی و یا حتی زخمی نداشته ایم.

بالایی افزود: هیچگونه قطع خدمات و یا قطعی آب، برق،گاز و خطوط تلفن در این منطقه ایجاد 
نشده و شرایط کاملا عادی در منطقه حاکم است. سعیدی سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور 
در ارتباط تلفنی با خبر ساعت 1۹ شبکه خبر اظهار داشت: با توجه به اینکه کانون زمین لرزه خالی 
از سکنه است، هیچ گزارشی از وقوع تلفات و مصدومیت نداشته ایم، اما طبیعتا در زلزله مردم دچار 
وحشت می شوند، لذا تعداد کمی در حد 10 الی 15 نفر هنگام خروج از منزل دچار جراحت شده اند 
که تیم های اورژانس در منطقه آنها را سرپایی مداوا کرده اند.وی تصریح کرد: آب، برق، گاز و مخابرات 
منطقه هیچ مشکلی ندارد و همه راههای ارتباطی نیز باز است، اما تیم های ارزیاب و امداد و نجات در 

منطقه حضور دارند که اگر گزارش جدیدی دریافت شود، حتما اطلاع رسانی می شود.

علی مطهری: رهبری تعبیر »فتنه 9۸« را به کار نبردند 
نایب رییس مجلس با بیان اینکه سخنان یک ماه گذشته رهبری در مورد طراحی  دشمن خارجی 
برای سال آینده، گفت: اولاً ایشان نظر به دشمن خارجی داشتند و ثانیاً اساساً تعبیر »فتنه ۹۸« را 
به کار نبردند.به گزارش ایسنا، علی مطهری در یادداشتی با عنوان »دوستان نادان ولایت فقیه« در 
صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت:در روز ۲1 آذر مقام رهبری گفتند دشمن خارجی همان 
طور که برای سال ۹7 برنامه جنجال طراحی کرده بود و به هدف خود نرسید ، برای سال ۹۸ هم 
طراحی کرده است. عده ای از این سخن ایشان تعبیر »فتنه ۹۸ « کردند و به نیروهای داخلی نسبت 
دادند. من در پاسخ سوال خبرنگار گفتم»از کسانی که فتنه ۹۸ را مطرح کرده اند بپرسید دوباره 
بناست چه فتنه ای را برپا کنند«. عجیب است که عده ای بیمار روانی و سیاسی گفتند سخن من 
کنایه به رهبری بوده است، در حالی که اولاً ایشان نظر به دشمن خارجی داشتند و ثانیاً اساساً تعبیر 
»فتنه ۹۸« را به کار نبردند. اینها دوستان نادان ولایت فقیه هستند و به این اصل مهم ضربه می زنند. 

به قول شاعر: دشمن دانا به از نادان دوست.

تاجگردون رییس کمیسیون تلفیق بودجه 9۸ شد 
غلامرضا تاجگردون نماینده مردم گچساران و محمد مهدی مفتح نماینده مردم تویسرکان به 
ترتیب به عنوان رییس و سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۹۸ انتخاب شدند. به گزارش 
ایرنا، انتخابات اعضای هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۹۸ کل کشور عصر روز 
یکشنبه در صحن کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی به ریاست مسعود پزشکیان نایب رییس 
اول مجلس شورای اسلامی برگزار شد.غلامرضا تاجگردون نماینده مردم گچساران، باشت به عنوان 
رئیس کمیسیون، محمدمهدی مفتح نماینده مردم تویسرکان به عنوان سخنگو، محمد حسین 
فرهنگی نماینده مردم تبریز، آذرشهر، اسکو و علی اصغر یوسف نژاد نماینده مردم ساری به ترتیب به 
عنوان نایب رئیس اول و نایب رئیس دوم کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۸ انتخاب شدند.همچنین 
علی رستمیان نماینده مردم دلفان، سلسله و سیدعلی ادیانی نماینده مردم قائم شهر، سوادکوه، 

جویبار به ترتیب دبیر اول و دبیر دوم کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۸ شدند. 

مدیرعامل شرکت نیشکر هفت تپه: قول می دهیم متواری نشویم 
امید اسدبیگی مدیرعامل شرکت نیشکر هفت تپه با بیان اینکه می توانیم قول بدهیم که متواری 
نشویم و در کنار مملکت باشیم، گفت: جوانان منطقه بیکار هستند. همانطور که این جوانان می توانند 
برای کشور یک فرصت باشند می توانند به یک تهدید نیز تبدیل شوند. اگر به داد این منطقه نرسید 
شرکت نیشکر هفت تپه بخشی از معضلات خواهد بود. اسدبیگی در چهارمین جلسه رسیدگی به 
پرونده شرکت نیشکر هفت تپه که روز، یک شنبه )16 آذرماه( در مجتمع قضایی شهید باهنر اهواز 
برگزار شد،با اشاره به نیروهای مازاد در این شرکت گفت: شرکت نیشکر هفت تپه ماهانه 10 میلیارد 
تومان پرداختی دارد. ما نزدیک به 5 میلیارد تومان اضافه پرداخت می کنیم. من می توانم کار شرکت 
هفت تپه را با ماهانه 5 میلیارد تومان نیز جمع کنم.وی در خصوص بدهی شرکت توسعه نیشکر 
هفت تپه به اداره کل تامین اجتماعی تصریح کرد: املاکی برای معاوضه با تامین اجتماعی در اختیار 
داریم. به ۲0 روز تا یک ماه زمان نیاز داریم تا ملک مورد نظر را در کارگروه مطرح کنیم.مدیرعامل 
شرکت نیشکر هفت تپه افزود: ما باید ماهانه ۲0 میلیارد تومان پول تهیه کنیم. باید برای این مساله 

راهکاری درست پیدا کنیم. بخشی از فشاری که روی ما ایجاد شده ناحق بوده است.

مسئولان فکری به حال دهه شصتی ها کنند
یک عضو فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی گفت: به دولتمردان هشدار می دهم که 
متولدان دهه 60 در حال ورود به سن میان سالی هستند، اما همچنان با مشکل بیکاری، مسائل 
ازدواج و مسکن روبرو هستند.سید تقی کبیری، نماینده خوی در مجلس شورای اسلامی صبح دیروز 
در نطق میان دستور خود در صحن علنی مجلس با اشاره به اینکه لایحه بودجه سال ۹7 مشکلات 
و ضعف های عدیده ای دارد، اظهار کرد: این موارد باید بررسی شود، اما در فرصتی که در اختیار دارم 
به این نکته اشاره می کنم که افزایش 53 درصدی سهم سازمان های دولتی در بودجه ۹۸ با توجه 
به انقباضی بودن شرایط تدوین این لایحه، فشار هایی را به نهاد های تولیدی و اقتصادی وارد خواهد 

کرد که جای تامل دارد.

۴ صفر از پول ملی حذف می شود
رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه نقدینگی 
1700 هزار میلیاردی 30 درصد قدرت خود را به دلیل تورم از دست داده، عنوان کرد می خواهیم 
۴ صفر از پول ملی را حذف کنیم و باید این کار هر چه زودتر انجام شود. حمیدرضا حاجی بابایی 
نماینده مردم همدان ، با اشاره به نشست مجمع عمومی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: 
در این جلسه که با حضور عبدالناصر همتی برگزار شد در مورد وضعیت حساب ذخیره ارزی سؤال 
شد و عنوان شد که در رابطه با تورم در جامعه گزارش درستی ارائه نمی شود.وی افزود: همچنین در 
رابطه با نارضایتی از بانک ها که مردم را به شدت ناراحت کرده و نیز در مورد مؤسسات بانکی که ضربه 

مهلکی به اقتصاد زده است، مطالبی مطرح شد.

مهدی یراحی: شیطنت کردم و تصمیم ارشاد را می پذیرم 
مهدی یراحی که با انتشار کلیپ »پاره سنگ« موقتاً ممنوع الفعالیت شده است، گفت: من در 
این مورد شیطنت کردم و هر تصمیمی که ارشاد بگیرد،  کاملًا می پذیرم.سیدمجتبی حسینی معاون 
هنری وزیر ارشاد درباره حاشیه  های کلیپ »پاره سنگ« مهدی یراحی گفت: کلیپ مجوزگرفته با 
کلیپ پخش شده تفاوت داشته است. متأسفانه گاهی انتظاراتی که بایسته فعالیت در عرصه هنر است 
به درستی مراعات نمی شود. درباره این اتفاق پیش آمده هم دفتر موسیقی وزارت ارشاد اسلامی به 
اثر و کلیپی مجوز داده اما اثری که منتشر شده هم از نظر شعر و هم از نظر کلیپ، دارای تفاوت هایی 
است. وی افزود: طبیعتاً به دلیل آنکه اداره کل موسیقی از آنچه که مجوز داده باید صیانت کند و 
فضا را به صورت قانونی پیش ببرد،  از دست اندرکاران این موضوع دعوت کرده است که برای ادای 
توضیحات به این اداره کل مراجعه کنند.معاون هنری وزارت ارشاد درباره انتشار خبر ممنوع الفعالیتی 
پیش از شنیدن توضیحات عوامل گفت: این خبر از سوی ما منتشر نشد و باید از رسانه ها تقاضا کنم 

در انتقال پیام نهایت دقت و امانت را داشته باشند.

واکنش محجوب به ادعای اسماعیل بخشی 
 رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه موضوع ادعای اسماعیل بخشی را 
امروز شنیده گفت که این موضوع باید در کمیسیون قضایی مجلس مطرح شود.علیرضا محجوب در 
گفتگو با ایسنا درباره ادعای اسماعیل بخشی مبنی بر شکنجه وی و شنود مکالمات تلفنی اش، اظهار 
کرد: در پی اعتراضات کارگری ما همه نمایندگان کارگران را دعوت کردیم و مشکل آقای اسماعیل 
بخشی هم با نامه و مکاتبه فراکسیون کارگری به کمیسیون اجتماعی حل شد و پیگیری زیادی در 
این رابطه صورت گرفت.وی افزود: در زمانی که ما نمایندگان کارگران را دعوت کرده بودیم آقای 
بخشی نبود، بنابراین ما چنین چیزی را نه از خودش و نه از همکارانش نشنیده بودیم.محجوب افزود: 
البته ما کمیسیون اجتماعی هستیم و مسایل دیگری را بررسی می کنیم. ما طرف دستگاه قضایی 

نیستیم و چنین ادعایی باید در کمیسیون قضایی مجلس مطرح شود.

برای اولین در کشور انجام شد؛

صدور الکترونیک پروانه اشتغال به کار 
مهندسان دراستان قم

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: با همکاری سازمان نظام مهندسی ساختمان، تفاهم 
نامه همکاری خدمات الکترونیک صدور و تمدید پروانه اشتغال به کار مهندسان ساختمان استان قم 

برای اولین بار در کشور امضاء شد.
حسن صبوری اظهار داشت: در راستای اهداف دولت الکترونیک و تکریم ارباب رجوع و به منظور 
بهبود فرآیند صدور پروانه اشتغال مهندسی و برون رفت از موازی کاری، تسریع و تسهیل در صدور 
پروانه اشتغال مهندسی حقیقی و حقوقی و کمک به جلوگیری از جعل و تخلفات احتمالی تفاهم 
نامه خدمات الکترونیک صدور و تمدید پروانه اشتغال به کار مهندسان ساختمان ما بین دو اداره کل 

راه و شهرسازی و سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم امضا شد.
وی افزود: براساس این تفاهم نامه همکاری دو جانبه در زمینه تولید و راه اندازی سامانه خدمات 
الکترونیکی صدور، تمدید، اصلاح و ارتقای پروانه اشتغال مهندسی برای استفاده اعضای سازمان 
نظام مهندسی استان راه اندازی می شود.صبوری با بیان این که هدف از اجرای این طرح، تسریع در 
روند صدور و ارائه پروانه اشتغال مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان است، تصریح کرد: 
جلوگیری از جعل هرگونه اسناد و تخلفات احتمالی آن، کاهش سفرهای درون شهری مهندسان، 
بهبود فرآیند های و امکان تمرکز و نظارت بیشتر بر خدمات و افزایش سرعت رسیدگی به پروژه های 
در حال ساخت، کاهش هزینه های پرسنلی و سایر هزینه ها با استفاده از حذف برخی از فرآیند های 

دستی و غیره از دیگر اهداف راه اندازی این نرم افزار است.
وی مدت زمان اجرای آزمایشی این سامانه را از ابتدای دی ماه به مدت شش ماه اعلام کرد 
و گفت: براساس این تفاهم نامه از اول دی ماه تا پایان سال جاری زمان آماده سازی بسترها و 
زیرساخت های مورد نیاز نرم افزار و از ابتدای سال ۹۸ به مدت سه ماه زمان صدور آزمایشی پروانه 

اشتغال به کار متقاضیان به صورت الکترونیکی و دستی به صورت همزمان خواهد بود.

گله ی سلطان جنگل از سلاطین تقلبی!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

شهردار منطقه دو قم مطرح کرد

توزیع یکنواخت طرح ها بین مناطق 
راه رسیدن به توسعه متوازن شهری 

شهردار منطقه دو قم  گفت:اجرای طرحهای عمرانی و خدماتی زیربنایی 
و توزیع یکنواخت طرحها در سطح مناطق کمتر برخوردار راه رسیدن به 
توسعه متوازن شهری است .رضا رحیمی شهردار منطقه دو قم با اشاره به 
اجرای طرحهای زیربنایی و توسعه شریانهای اصلی و کمربندی در منطقه، 
از رویکرد توسعه متوازن شهری به عنوان راهبرد اصلی در اجرای طرحهای 
عمرانی و خدماتی یاد کرد.وی در این خصوص گفت: توزیع عادلانه منابع 
و بودجه عمرانی در سطح منطقه، نگاه را تغییر داده و امروز شاهد افزایش 
رشد ساخت و سازهای تجاری هستیم.رحیمی احداث رینگ کمربندی 
معابر منطقه دو و احداث بوستان ۲ هکتاری را یکی از طرحهای دسترسی 
به محله های حاشیه ای خواند و افزود: با توجه به شکل گیری معابر جدید 
و اتصال آنها به شریانهای اصلی شهر در کنار سایر ویژگی های موجود در 
منطقه دو همچون دسترسی آسان به کمربندی امام علی )ع( و ورودی 
سه راه خرمشهر و قیمت مناسب زمین، انتظار افزایش سرمایه گذاری در 
حوزه ساخت و ساز و رونق توسعه شهری دور از واقعیت نخواهد بود.شهردار 
منطقه دو ادامه داد: تحقق توسعه پایدار شهری بدون مشارکت شهروندان 
موضوعی هزینه بر و سبب بروز مشکلات، ناهنجاری ها و نارضایتی ها در 
بخشی از شهر می شود و این موضوع تاثیر گذاری شهروندان بر محیط 
پیرامونی خود بخصوص فضای شهری را بیش از گذشته نشان می دهد.

وی گفت: البته بدیهی است که توسعه متوازن شهری و توسعه پایدار، تنها 
با اجرای طرحهای عمرانی بدست نخواهد آمد و نیازمند رشد فرهنگی و 
اقتصادی و اجتماعی است و در صورت تحقق آن افزایش امید به زندگی، 
احساس آرامش و رضایت نسبی شهروندان حاصل خواهد شد.رحیمی با 
اشاره به اینکه اجرای روکش آسفالت تمامی معابر و شریانهای منطقه و 
بهسازی معابر شهری حرکتی در مسیر توزیع عادلانه امکانات است،بیان 
داشت:اجرای طرحهای عمرانی و توسعه متوازن شهری عامل رشد و نگاه 

سرمایه گذاران به منطقه دو شده است.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم  خبرداد

ارتقاء رتبه قم در مقابله قاطع 
با تخلفات شهری در بین کلانشهرها

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: در حال 
حاضر رتبه شهر قم مطابق بررسی های صورت گرفته با افزایش مطلوبیت و 
میزان رضایتمندی در زمینه تخلفات شهری از جمله سد معبر در مقایسه با 
دیگر کلانشهرهای کشور رشد بسیار مطلوبی داشته است.احمدرضا شفیعی 
با بیان اینکه در حال حاضر با اقدامات اجرایی و نظارتی شدید و نگهداری 
وضع موجود تا ساماندهی کامل افراد واجد شرایط توسط سازمان میادین 
میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شاهد حداقل تخلفات هستیم، 
اذعان کرد: امیدواریم در آینده نزدیک با همکاری و حمایت کلیه دستگاهای 
نظارتی و اجرایی استان نسبت به رفع این معضل بزرگ کشوری که ناشی 
از مشکلات متعدد اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی است و هزینه های 
فراوان انسانی و مالی و روانی را به پیکره شهر تحمیل کرده، بتوانیم با رفع 
آن در شهر مقدس قم شاهد شهر عاری از تخلف در این عرصه باشیم.وی 
به برنامه  های نرم افزاری این اداره کل در راستای کاهش تخلفات اشاره کرد 
و افزود: مدیریت شهری با شعار قانون محوری و اخلاق مداری با اجرای 
برنامه های آموزشی ویژه پرسنل در راستای اجرای صحیح قوانین و تبیین 
ضوابط و شیوه های کاهش خشونت در برخورد با متخلفین و توجیه افراد 
متخلف اقدام کرده تا گام ارزنده ای را در راستای رفاه حال زائرین و مجاورین 

برداشته باشد.
 

در قالب جشنواره چله سرو انجام می شود

برگزاری 40 جشن سروستان تا پایان سال
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تاکنون تعدادی 
جشن سروستان در قالب جشنواره چله سرو برگزار شده و برنامه ریزی شده 
تا پایان سال تا ۴0 برنامه برگزار شود.ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری 
مجموعه جشن های سروستان در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی اظهار کرد: این جشن ها در قالب جشنواره چله سرو از خرداد ماه 
آغاز شده و تا پایان سال ادامه خواهد یافت.وی با تاکید بر اینکه تاکنون 
در هر برنامه سروستان به طور میانگین هزار و 500 نفر شرکت کردند، 
خاطرنشان کرد: برنامه های سروستان با مشارکت نهادهای مختلفی چون 
اداره کل آموزش و پرورش، کانون های مساجد و... برگزار می شود و تمام 
وظیفه برگزاری برنامه با سازمان فرهنگی است.مدیرعامل سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم با اشاره به جزئیات برنامه سروستان خاطرنشان کرد: 
این جشن معمولا در قالب دو ساعت برنامه برگزار می شود که حدود 
یک ساعت آن به صورت زنده از شبکه قم پخش می شود.وی آیتم های 
این جشن را مورد توجه قرار داد و افزود: آیتم های طنز، سرود، پخش 
کلیپ های مناسبتی، اجرای نمایش های تک نفر با مجری، استند آپ 
کمدی، شعرخوانی، مسابقه خانوادگی و ویژه کودکان، برنامه های آموزشی 
مرتبط با اعتیاد و... از برنامه های جشن سروستان است.مقیمی گفت: بعضا 
در این جشن ها از چهره های موفق شهر قم نیز تقدیر می شود و پیش بینی 

بر این است که مجموعا ۴0 برنامه تا پایان سال داشته باشیم.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

تلاش شبانه روزی برای 
بهره برداری از تقاطع ولیعصر 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: بتن ریزی سه 
دهانه عرشه اصلی تقاطع سه سطحه ولیعصر طی حدود 1۸ ساعت در 

ارتقاع حدود ۲5 متری و با حجم هزار و 500 مترمکعب انجام شد.
محمدتقی نادعلی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع سه سطحه 
ولیعصر اظهار کرد: بتن ریزی سه دهانه عرشه روگذر اصلی پروژه با حجم 
هزار و 500 مترمکعب از نوع C35 و با رده مقاومتی بالا از 6.5 صبح تا 
حدود یک بامداد انجام شد.وی با بیان اینکه ارتفاع بتن ریزی این عرشه 
حدود ۲5 متر است، گفت: طول دهانه های بتن ریزی نیز نزدیک به 150 
متر است که این شرایط کار را در نوع خود خاص و منحصر به فرد کرده 
است.مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه پروژه 
تقاطع ولیعصر در مسیر رینگ سوم شهری واقع شده است، تصریح کرد: 
پروژه با اعتبار ۴6 میلیارد تومان در حال انجام بوده و در حال حاضر 60 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد.وی با بیان اینکه پروژه به صورت دو شیفت 
فعال است، گفت: تاکنون بیش از 13 هزار مترمکعب بتن ریزی صورت 
گرفت و 10 هزار مترمکعب دیگر بتن ریزی باقی مانده است و ظرف مدت 

قرارداد طی ۴۸ ماه پروژه تکمیل خواهد شد.

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

تولید روزانه  بیش از 70 تن زباله خشک
مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، گفت: بالغ بر 70 
الی ۸0 تن زباله خشک هر روز با همکاری پیمانکار و مشارکت شهروندان 
با تفکیک از مبدا در سطح شهر جمع آوری می شود و استان قم، به لحاظ 
مشارکت شهروندان جهت تفکیک زباله در میان استان های کشور، رتبه 
چهارم دارد و پس از استان های اصفهان، مشهد و شیراز در رتبه ۴ کشوری 
قرار گرفته است.سید عبدالله میر ابراهیمی عنوان کرد: روزانه 700 تا 750 
تن زباله خانگی در استان قم، توسط مامورین شهرداری جمع آوری شده و 
جهت دفن آن، به سایت البرز منتقل می شود.مدیر عامل سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم، گفت: بالغ بر 70 الی ۸0 تن زباله خشک هر روز با 
همکاری پیمانکار و مشارکت شهروندان با تفکیک از مبدا در سطح شهر 
جمع آوری می شود؛ این آمار با توجه به ایام و مناسبت های مختلف و نوع 
مصرف شهروندان، تغییر می کند.میر ابراهیمی با اشاره به اینکه در تفکیک 
پسماندهای خشک و تر، نیازمند همکاری جدی مردم استان هستیم، افزود: 
جهت جلوگیری از مخاطرات زیست محیطی، باید زباله های خشک و تر 
از مبدا تفکیک شوند که در این زمینه بهترین همیاران شهرداری، خود 

مردم هستند.

اخبــار

استاندار قم گفت: با تلاشی مضاعف 
اشتغال  تولید،  فرآیند  از  آماده حمایت 
و سرمایه گذاری در قم هستیم و تمام 
توان مسئولان استان در خدمت فعالان 

اقتصادی قرار می گیرد. 
بهرام سرمست روز یکشنبه در جلسه 
در  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد 
تالار امام جواد)ع( استانداری قم، افزود: 
پشتیبانی از کارآفرینان و تولیدکنندگان 
استان را در این شرایط سخت اقتصادی 
این  مشکلات  و  دهیم  می  شتاب 
فرماندهان جنگ اقتصادی را در سطح 

ملی و استانی پیگیری می کنیم.
همراهی  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
امیدوار کننده ای میان  بسیار خوب و 
اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در 
قم برقرار است و ما از این تعامل برای انجام 
کارهای بنیادی تر به منظور رسیدن به 
نتایج بهتر در حوزه صنعت و تولید استان، 

استفاده خواهیم کرد.
وی ادامه داد: اکنون نیازمند ایده های 
خلاقانه و ظرفیت های بکر برای عبور از 
مشکلات اقتصادی هستیم و قم توانمندی 

های نهفته و مطلوبی در این راستا دارد.
سرمست گفت: ظرفیت هایی همچون 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و شهرک 
های صنعتی استان در این مسیر جایگاه 
ویژه ای دارد. استاندار قم ادامه داد: بنده به 
عنوان نماینده دولت مسائل و مشکلات 
استان را به مسئولان ارشد نظام اطلاع 
می دهم و از ایشان دعوت خواهم کرد 
تا از نزدیک در جلسات و کارگروه های 

تخصصی استان شرکت کنند.
سرمایه  دارای  قم  داد:  ادامه  وی 

مراجع  همچون  غنی  بسیار  اجتماعی 
نمایندگان  دینی،  برجسته  علمای  و 
صاحب نام در مجلس شورای اسلامی و 
مردمی شایسته است که می توان از این 
توانمندی برای توسعه اقتصادی استان به 

نحو مطلوب بهره مند شد. 
سرمست همچنین بر ضرورت حفظ 
اشتغال و تولید به عنوان یکی از اولویت 
های اصلی استان دربخش اقتصادی تاکید 
های  شاخص  است  لازم  گفت:  و  کرد 
عملکرد استان در بخش های اقتصادی 

با سایر استان های کشور، مقایسه شود.
وی ادامه داد: همچنین لازم است افق 
چشم انداز استان در حوزه های اقتصادی، 
مشخص شده و برای تحقق آن برنامه 

ریزی عملیاتی انجام شود.
رکود  از  تولید  خروج  ادامه،  در  وی 
را از اولویت های استان قم در مباحث 
اقتصادی برشمرد و افزود: حفظ ظرفیت 
اشتغال در شرایط جاری اقتصادی کشور 
باید در دستور کار اداره های دولتی باشد.

مدیران  فیزیکی  حضور  سرمست، 
دولتی در واحدهای تولیدی و صنعتی 
گاهی  افزود:  و  دانست  ضروری  نیز  را 
مدیران  زبان  از  مشکلات  شنیدن  با 
واحدهای خصوصی روند حل مشکلات 

تسهیل خواهد شد.
اقتصادی  جلسات  خصوص  در  وی 
استان گفت: برخی از مسائل مطرح شده 
قابل  استان  سطح  در  جلسات  این  در 
حل است که در این زمینه با همراهی 
مسئولان قم مشکلی نداریم، اما بخشی 
دیگر از مسائل مستلزم انعکاس به سطوح 
ملی و تصمیم گیری کلان است که باید 
این مسائل طی نشست های کارشناسی و 
تعامل دستگاه های مختلف استخراج و به 
مسئولان نظام برای تصمیم گیری ملی، 

ارائه شود. 
استاندار قم با بیان اینکه تصمیمات 
ارشد  مدیران  حضور  نیازمند  کارگروه 
بیان داشت:  دستگاه های دولتی است 
مدیران باید شخصا در جلسات ستادی 

حضور داشته باشند.
* مدیران قم باید برنامه محور و 

نوآور باشند
نخستین  در  همچنین  سرمست   
جلسه شورای معاونین استانداری قم طی 
سخنانی با اشاره به مولفه های لازم برای 
مسئولان جهت پیشبرد اهداف توسعه ای 
استان بیان داشت: مدیران استانی باید 

برنامه محور، تحول آفرین و نوآور باشند.
بهرام سرمست با بیان اینکه مدیران 
استانی باید برنامه محور عمل کنند اظهار 
داشت: برنامه ی دستگاه های دولتی در 
سه بخش کوتاه مدت، میان مدت و بلند 
مدت بایستی مشخص شود.استاندار قم 
گفت: برنامه هایی که از سوی مدیران 
استانداری  به  اجرایی  های  دستگاه 
زمانبندی  بایستی  شود  می  ارائه  قم 
مشخصی داشته باشد.سرمست با تاکید 
بر پاسخگویی مدیران نسبت به عملکرد 
خود ادامه داد: معتقد به تفویض اختیارات 
به مدیران هستم بطوریکه مدیران نسبت 
به تکالیفی که بر عهده آنها گذاشته می 
شود مسئول بوده و گزارش آن را ارائه 
دهند.وی همچنین با بیان اینکه اخلاق 
مداری باید محور اصلی فعالیت مدیران 
دولتی باشد گفت: برنامه محوری، تحول 
هستند  هایی  مولفه  نوآوری  و  آفرینی 
که از مدیران انتظار داریم.استاندار قم در 
بخش پایانی سخنان خود بازدید سرزده 
از دستگاه های دولتی را از برنامه های 
خود عنوان و خاطرنشان کرد: هدف از این 
بازدیدها اصلاح روش ها و بهبود در ارائه 
ی خدمات به مردم افزایش رضایتمندی 

عمومی خواهد بود.

استاندار قم: 

تمام توان مسئولان قم درخدمت فعالان اقتصادی قرار می گیرد 


